
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Θ. Ρουσόπουλου,

Θ. Θεοχάρη, σελ. 4363 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4325, 4359, 4360, 4361,

4363, 4367, 4371, 4372, 4374, 4376, 4377, 4379, 4380 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 512 έως 600, σελ.

4325 - 4348 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

4349 - 4358 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου:
i. µε θέµα: «Κίνδυνος στάσης πληρωµών για τις δράσεις

του προγράµµατος Ταµείου Ασύλου Μετανάστευσης και  Έν-
ταξης (ΤΑΜΕ) 2021-2027»., σελ. 4359 

ii. µε θέµα: «Οι παλινωδίες της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά
τη διαχείριση των µεταναστευτικών ροών στη Ρόδο δεν
έχουν τέλος - Τελικά, ετοιµάζετε κέντρο κράτησης στο νησί
ή όχι;»., σελ. 4361 

β) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Σιδηροδροµικό δυστύχηµα των Τεµ-
πών - Εφαρµόστηκε ή όχι το Ειδικό Σχέδιο Διαχείρισης Αν-
θρώπινων Απωλειών;»., σελ. 4363 

γ) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας µε θέµα: «Οµολογία
του κ. Υπουργού περί πληρότητας 30% στρατοπέδων στον
Έβρο και 130% στην Πελοπόννησο, µε επικείµενο το κλείσιµο
137 στρατοπέδων»., σελ. 4364 

δ) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε θέµα: «Συνεχίζονται
οι προκλητικές τουρκικές δηλώσεις για το Αιγαίο µε αφορµή
το συµβάν στην Κάσο»., σελ. 4366 

ε) Προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Για την άµεση και
πλήρη στελέχωση του Τµήµατος Πυρηνικής Ιατρικής του Νο-
σοκοµείου Παίδων ?Η Αγία Σοφία?». , σελ. 4368 

στ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Λειτουργία
αγοράς»., σελ. 4369 

ζ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
µε θέµα: «Νοµικά µετέωροι οι υποψήφιοι ενδιαφερόµενοι
όσον αφορά στις δεσµεύσεις τους για συµµετοχή στο πρό-
γραµµα διατήρησης σπανίων ειδών αγροτικών ζώων»., σελ.
4372 

η) Προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
µε θέµα: «Σε αδιέξοδο χιλιάδες ασφαλισµένοι που δεν µπο-
ρούν να λάβουν σύνταξη, ενώ τηρούν µε συνέπεια τις δικα-
στικές αποφάσεις του ν. 3869/2010»., σελ. 4374 

θ) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε θέµα: «Ορισµός επί-
σηµου φορέα συλλογής, καταγραφής, ταξινόµησης, ανάλυ-
σης, δηµοσίευσης στατιστικών δεδοµένων για τις γυναι-
κοκτονίες». , σελ. 4376 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
H  Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανά-
πτυξης: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2464 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 14ης
Δεκεµ- βρίου 2022, για την τροποποίηση του Κανονισµού
(ΕΕ) 537/2014, της Οδηγίας2004/109/ΕΚ, της Οδηγίας

2006/43/ΕΚ και της Οδηγίας2013/34/ΕΕ, όσον αφορά την
υποβολή εκθέσεων βιωσιµότητας από τις εταιρείες (L 322)
και της κατ’ εξουσιοδότηση Οδηγίας(ΕΕ) 2023/2775 της Επι-
τροπής, της 17ης Οκτωβρίου 2023, για την τροποποίηση της
Οδηγίας 2013/34/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου όσον αφορά τις προσαρµογές των κριτηρίων µε-
γέθους για τις πολύ µικρές, τις µικρές, τις µεσαίες και τις µε-
γάλες επιχειρήσεις ή οµίλους»., σελ. 4363 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 4372 - 4380
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 4325 - 4372

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 4372, 4374, 4376, 4377, 

4379, 4380
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4325, 4359, 4360, 4361, 
4363, 4367, 4371

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 4369, 4370, 4371
ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ Γ. , σελ. 4366, 4367, 4368
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4368, 4369
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 4359, 4360
ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ Π. , σελ. 4369, 4370, 4371
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 4374, 4375
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 4372, 4374
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 4365, 4366
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β. , σελ. 4364
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 4363, 4364
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 4376, 4377, 4378
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4368, 4369
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 4377, 4378
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 4372, 4373, 4374
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 4361, 4362
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 4359, 4360, 4361, 4362, 
4363

ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 4364, 4365
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 4374, 4375, 4376
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 4366, 4367, 4368

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’

Δευτέρα 9 Δεκεµβρίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 9 Δεκεµβρίου 2024, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 15.03’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑ-
ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται η νεότερη Βουλευτής κ. Κωνσταντίνα Γιαννακο-

πούλου να ανακοινώσει τις αναφορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Κωνσταντίνα (Νάν-

τια) Γιαννακοπούλου, Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών, τα
ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ B’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ M’

Δευτέρα 9 Δεκεµβρίου 2024



4326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4327



4328 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4329



4330 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4331



4332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4333



4334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4335



4336 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4337



4338 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4339



4340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4341



4342 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4343



4344 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4345



4346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4347



4348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4349

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



4350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4351



4352 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4353



4354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4355



4356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2024 4357



4358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό της η Γενική Γραµµατεία Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει πως οι ερωτήσεις που θα συζη-
τηθούν είναι οι εξής: 

Οι 273/1-12-2024, 277/2-12-2024, 262/27-11-2024, 256/25-11-
2024, 267/27-11-2024, 252/25-11-2024, 285/2-12-2024, 254/25-
11-2004, 265/27-11-2024.

Προχωρούµε στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 256/25-
11-2024 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β2’
Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ»
κ. Κωνσταντίνας Γιαννακοπούλου προς τον Υπουργό Μετανά-
στευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Κίνδυνος στάσης πληρωµών για
τις δράσεις του προγράµµατος Ταµείου Ασύλου Μετανάστευσης
και Ένταξης (ΤΑΜΕ) 2021-2027».

Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,

πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου

συµβαίνει σήµερα κάτι το οποίο είναι γνωστό εδώ και καιρό. Για
τους προσεκτικούς εξωτερικούς παρατηρητές -και δυστυχώς η
έλλειψη ενηµέρωσης από τη µεριά της Κυβέρνησης καθιστά και
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εξωτερικούς παρατηρητές-
υπήρχε µια ανησυχία η οποία δυστυχώς πλέον γίνεται βεβαι-
ότητα. Τα χρήµατα της ενίσχυσης από την Ευρωπαϊκή Ένωση
για το πρόγραµµα Ταµείο Ασύλου Μετανάστευσης και Ένταξης
2021-2027 δεν επαρκούν για να πληρωθεί ό,τι απαιτείται για την
εύρυθµη λειτουργία του συστήµατος υποδοχής και ασύλου της
χώρας.

Το πρόβληµα, ξέρετε, κύριε Υπουργέ, έχει δύο βασικές αιτίες.
Η πρώτη είναι πως δεν πήρατε όσα χρήµατα χρειαζόµασταν από
την Ευρωπαϊκή Ένωση. Η δεύτερη είναι ότι σχεδιάσατε ένα σύ-
στηµα σπάταλο, που η σπατάλη δεν αντιστοιχεί µε την ποιότητα,
µάλιστα, στις παρεχόµενες υπηρεσίες. Ο Πρωθυπουργός κατ’
επανάληψη έχει δηλώσει πως η Ελλάδα έχει λύσει το πρόβληµά
της για το µεταναστευτικό. 

Θα επανέλθω µε άλλες ερωτήσεις. Θα καταθέσω σήµερα µια
επίκαιρη ερώτηση για το µείζον θέµα το οποίο έχει προκύψει και
τον κίνδυνο που υπάρχει µετά από την πτώση του καθεστώτος
Άσαντ και τι θα σηµάνει αυτό για τις µεταναστευτικές ροές και
την ετοιµότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και ειδικά της χώρας
µας, για την αντιµετώπισή τους. 

Όµως, επανερχόµενη στο βασικό ζήτηµα της σηµερινής ερώ-
τησης, θέλω να ρωτήσω το εξής. Ποια δηµόσια πολιτική, πραγ-
µατικά, µπορεί να θεωρηθεί επιτυχηµένη όταν επί της ουσίας
καταρρέει οικονοµικά και όταν δεν υπάρχουν οι αντίστοιχοι πόροι
για να ικανοποιηθεί; Ο κατάλογος των απλήρωτων υποχρεώσεων
του Υπουργείου στο οποίο προΐσταστε, αφορά στο σύνολο των
δράσεών του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προµηθευτές, νοµικά πρόσωπα κερδοσκοπικά, νοµικά πρό-

σωπα µη κερδοσκοπικά, κάνουν τη δουλειά τους χωρίς να γνω-
ρίζουν πότε πρόκειται να πληρωθούν, όπως, παραδείγµατος
χάριν, η παγκόσµια οργάνωση η οποία έχει αναλάβει να µοιράζει
το οικονοµικό βοήθηµα στους αιτούντες άσυλο και το έκανε από
το δικό της ταµείο, µέχρι να µπορέσουν να της επιστραφούν τα
χρήµατα από εσάς. Τα οικονοµικά βοηθήµατα έχουν σταµατήσει
να παρέχονται το τελευταίο πεντάµηνο. Η κατάσταση των εργα-
ζοµένων είναι τραγική παντού, στους διερµηνείς, στους δικηγό-
ρους, στους κοινωνικούς λειτουργούς, στους ψυχολόγους,
στους νοσηλευτές, στους φροντιστές και σε πόσους άλλους. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, είναι πολύ απλά και είναι τα εξής. Από
πού προβλέπεται να βρείτε χρήµατα τα οποία απαιτούνται µέχρι
και το 2027; Αλλά και το πιο άµεσο και το πιο επιτακτικό νοµίζω
ότι είναι: πότε θα µπορέσετε να αποπληρώσετε τα χρέη σας,
προκειµένου να πληρωθούν τα δεδουλευµένα, αυτά τα οποία

έχουν δουλέψει οι εργαζόµενοι, και οι οποίοι εξαθλιώνονται µε
ευθύνη της διακυβέρνησής σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία συνάδελφε, είναι γεγονός ότι υπάρχουν σοβαρές οικο-

νοµικές εκκρεµότητες τις οποίες το Υπουργείο Μετανάστευσης
και Ασύλου καλείται να διευθετήσει. Όµως, έχουµε µπει σε µια
τέτοια πορεία διευθέτησης όλων των οικονοµικών εκκρεµοτήτων
από το παρελθόν. Το οικονοµικό βοήθηµα στους µετανάστες
όντως δεν έχει διευθετηθεί ακόµα. Τούτο, όµως, συµβαίνει διότι
προτεραιοποιήσαµε, αν θέλετε, στην κλίµακα προτεραιότητας να
πληρώσουµε ακριβώς τις λοιπές οικονοµικές εκκρεµότητες,
ιδίως προς δεδουλευµένα εργαζοµένων, υποχρεώσεις προς
ΜΚΟ, προς νοµική βοήθεια, και βέβαια όλους τους άλλους προ-
µηθευτές του συστήµατος σε όλο το φάσµα.

Ας αναλύσω, λοιπόν, τους τρεις βασικούς άξονες στους οποί-
ους κινηθήκαµε. Μέχρι να πάµε στη δευτερολογία µου, θα πω
κάποια πράγµατα για τη συνολική οικονοµική πραγµατικότητα
όσον αφορά τους πόρους για το µεταναστευτικό. Ο πρώτος άξο-
νας είχε να κάνει µε τον συντονισµό και την επιτάχυνση των δια-
δικασιών για την απορρόφηση των εγκεκριµένων πιστώσεων του
προϋπολογισµού του Υπουργείου. Όπως ξέρετε, το Υπουργείο
έχει ετήσιο προϋπολογισµό 299 εκατοµµύρια ευρώ. Τον απορ-
ροφά στο σύνολό του. Είναι από τα πιο «απορροφητικά» Υπουρ-
γεία αυτών των κονδυλίων, αν όχι το κορυφαίο σε απορρόφηση.
Και φυσικά σε καιρούς πίεσης, ως προς το µεταναστευτικό, οι
ανάγκες πάντα αυξάνονται. Όµως, το Υπουργείο απορροφά. 

Με άλλα λόγια, ο πρώτος άξονας είχε να κάνει µε το να τρέ-
ξουµε όσο γρήγορα µπορούσαµε τις πληρωµές. Από τον Ιούλιο
έως σήµερα έχουµε αποπληρώσει οφειλές πάνω από 160 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε δράσεις που αφορούν σε υπηρεσίες FM, Fa-
cility Management, δηλαδή συντήρηση, καθαριότητα, φύλαξη σε
όλο το εύρος του συστήµατος, σίτιση, διερµηνεία, µετακινήσεις,
επιχορηγήσεις για λειτουργία κέντρων φιλοξενίας ασυνόδευτων
ανηλίκων και λειτουργία εποπτευοµένων διαµερισµάτων ηµιαυ-
τόνοµης διαβίωσης για τα ασυνόδευτα ανήλικα.

Ο δεύτερος άξονας έχει να κάνει µε ενέργειες που έχουν να
κάνουν µε την αύξηση των πιστώσεων του Υπουργείου. Όντως
σε εποχές πίεσης, και εφόσον έχουµε πραγµατοποιήσει όλες τις
πληρωµές που ήταν διαθέσιµες σε εµάς από τον προϋπολογισµό
του Υπουργείου, πάµε και ζητάµε επιπλέον χρήµατα.

Καταρτίσαµε, λοιπόν, και αποστείλαµε άµεσα ήδη από τις
αρχές του Οκτωβρίου αιτήµατα αύξησης πιστώσεων προς το
Υπουργείο Οικονοµικών της τάξεως των 100 εκατοµµυρίων
ευρώ, για να πληρώσουµε τις υποχρεώσεις που διευθετούµε
αυτό ακριβώς το χρονικό διάστηµα. Οι πιστώσεις που ενέκρινε
το Υπουργείο Οικονοµικών και πήραµε κατανέµονται ως εξής: Δί-
νονται 35 εκατοµµύρια για τα projects του Facility Management,
συντήρηση, δηλαδή, καθαριότητα, φύλαξη, εργαζόµενοι και εται-
ρείες, 23 εκατοµµύρια για τη δράση σίτισης, 30 περίπου εκατοµ-
µύρια για τα Κέντρα Φιλοξενίας Ασυνόδευτων Ανηλίκων, τα
ΚΦΑΑ και άλλων ειδικών δράσεων, όπως -ας πούµε- επιτροπεία
παρεχόµενη από τη ΜΚΟ, 15 εκατοµµύρια για τα υπόλοιπα του
κατασκευαστικού και τα λοιπά.

Πάνω, λοιπόν, από 100 εκατοµµύρια εξασφαλίσαµε σε επι-
πλέον πιστώσεις από το Υπουργείο Οικονοµικών που πληρώνον-
ται εντός του µηνός Δεκεµβρίου. Γίνεται ένας αγώνας δρόµου
να πληρωθούν αυτές οι επιπλέον πιστώσεις και πραγµατικά
θεωρώ ότι µέχρι το τέλος του µήνα, το τέλος του έτους δηλαδή,
θα έχουµε πετύχει ένα πολύ ικανοποιητικό αποτέλεσµα. Αυτά
είναι τα ακούσµατα άλλωστε που έχουµε από την αγορά, δηλαδή
από τις εταιρείες αυτές και από τις ΜΚΟ, οι οποίες έχουν πλη-
ρωθεί σήµερα που µιλάµε. Το τελευταίο δεκαήµερο έτρεχαν οι
πληρωµές τους, έτσι ώστε να έχουν και προκαταβολές µέχρι τον
Φεβρουάριο, δεδοµένου ότι δεν είναι οργανωµένες λογιστικά και
οικονοµικά, όπως οι µεγάλες εταιρείες του ιδιωτικού τοµέα που
ασχολούνται µε Facility Management και σίτιση, προκειµένου να
λειτουργούν στο πεδίο.
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Θα µπορούσα να πω πολλά, µάλλον δεν φτάνει ο χρόνος,
κύριε Πρόεδρε. Θα πω και στη δευτερολογία µου.

Θα περιγράψω, όµως, πολύ αναλυτικά και τον τρίτο άξονα,
που ενώ είναι -µάλλον θα έλεγα- τεχνικής φύσης, είναι ιδιαίτερα
σηµαντικός, προκειµένου να εξασφαλιστούν οι επιπλέον πιστώ-
σεις. Έχει να κάνει µε έναν ακόµα αγώνα δρόµου που κάναµε
προκειµένου να γίνει κάτι που δεν γινόταν τα τελευταία χρόνια,
δηλαδή να κάνουµε τα λεγόµενα «claims» προς το Υπουργείο Οι-
κονοµικών, ώστε το Υπουργείο Οικονοµικών να προστρέξει µε τη
σειρά του στην Ευρωπαϊκή Ένωση για να πάρει τα λεφτά από
την Ευρωπαϊκή Ένωση, δεδοµένου ότι οι δαπάνες για το µετα-
ναστευτικό πληρώνονται όχι από τον Έλληνα φορολογούµενο,
όπως υπάρχει αυτή η παρανόηση έξω, αλλά από κονδύλια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, των Ταµείων που περιγράψατε.

Κάναµε αυτόν τον αγώνα δρόµου. Δηλώσαµε τις καταχωρίσεις
των δαπανών που έγιναν τα τελευταία χρόνια και αυτές που γί-
νονται κατά το τρέχον χρονικό διάστηµα, έτσι ώστε το Υπουργείο
Οικονοµικών µε τη σειρά του να µπορεί να απευθυνθεί στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για να πάρει αυτά τα κονδύλια και γι’ αυτόν τον
λόγο, έχοντας ανακτήσει -αν θέλετε- µια αξιοπιστία ως προς
αυτό, µπορέσαµε και πήραµε τις επιπλέον πιστώσεις µε τις
οποίες πληρώνουµε.

Παίρνουµε, λοιπόν, τα λεφτά από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
χωρίς να επιβαρυνθεί ο Τακτικός Προϋπολογισµός. Αν δεν κά-
ναµε αυτή την παρέµβαση στο τέλος, θα επιβαρυνόταν ο Τακτι-
κός Προϋπολογισµός για τις δαπάνες του µεταναστευτικού και
για αυτόν τον λόγο έχουµε κάνει ήδη καταχωρήσεις δαπανών
πάνω από 250 εκατοµµύρια ευρώ. Μέχρι το τέλος του χρόνου
θα ξεπεράσουµε τα 300 εκατοµµύρια. Αυτή είναι η δέσµευση
προς το Υπουργείο Οικονοµικών, την οποία τηρούµε στο ακέ-
ραιο, προκειµένου να έχουµε και τις επιπλέον πιστώσεις. Αυτοί
είναι οι τρεις άξονες.

Στη δευτερολογία θα µπορέσω να πω κάποια πιο ειδικά για ει-
δικές δράσεις, όπως η διερµηνεία και η νοµική συνδροµή, αλλά
και µέχρι ποιου σηµείου, µε τι υπόλοιπα δηλαδή βρισκόµαστε
αυτή τη στιγµή ως προς το πλάνο πληρωµών.

Κλείνω λέγοντας ότι δεν ήταν εύκολη υπόθεση αυτή η κανονι-
κοποίηση –αν θέλετε- των πληρωµών, αλλά ήταν απαραίτητη για
να κρατηθεί το σύστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, το κάνετε και στη δευτερολογία. Έχετε µιλήσει διπλά-
σιο χρόνο.

Ευχαριστώ.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε

Υπουργέ, οφείλω να οµολογήσω ότι παρά τη φιλότιµη προσπά-
θειά σας οι απαντήσεις σας δεν είναι καθησυχαστικές και τελικά,
επιβεβαιώνουν το γεγονός ότι υπάρχει µια επίπλαστη κανονικό-
τητα, όσον αφορά τις δοµές αλλά και τις διαδικασίες του Υπουρ-
γείου.

Και εδώ µπορώ να σας πω -και το ξέρετε, νοµίζω, πάρα πολύ
καλά- ότι ο προκάτοχός σας διέδιδε πως υπήρχε νόηµα στο να
ερευνηθεί το ζήτηµα και µάλιστα, ανέθεσε να γίνει µια µελέτη µε
απευθείας ανάθεση -µάλλον χρήσιµη και επείγουσα- στην εται-
ρεία «Deloitte» ύψους περίπου 25.000 ευρώ για την παροχή υπη-
ρεσιών εκπόνησης οικονοµικής µελέτης στο πλαίσιο της
αναγκαίας περιστολής των δαπανών και λειτουργικών εξόδων
του Εθνικού Συστήµατος Υποδοχής και Ταυτοποίησης από τον
Μάρτη του 2024. Η µελέτη µε µία παράταση, που σύµφωνα µε
τη «Διαύγεια» ζητήθηκε από την εταιρεία, θα έπρεπε να έχει πα-
ραδοθεί µέχρι και τον Ιούλιο και φαίνεται τελικά ότι δεν παραδό-
θηκε, τουλάχιστον µέχρι τα µέσα Οκτωβρίου που απαντήσατε σε
σχετική ερώτηση συναδέλφου Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ.

Θα ήθελα, λοιπόν, και σας καλώ να µας απαντήσετε για την
τύχη αυτής της µελέτης και αν εσείς συµφωνείτε µε τον προ-
ηγούµενο Υπουργό ότι υπάρχει ανάγκη περιστολής δαπανών του
Υπουργείου. Ποιες είναι, λοιπόν, οι δαπάνες οι οποίες µπορούν
να περισταλούν και συνάµα να µην µπορούµε να έχουµε έκπτωση
στην όποια ποιότητα των παρεχόµενων υπηρεσιών σήµερα, αλλά
και προβλήµατα νοµικής φύσεως µε τα φυσικά και τα νοµικά πρό-
σωπα µε τα οποία έχει συµβληθεί το Υπουργείο. Σας ζητώ να µας

δώσετε µια απάντηση σε αυτό. Είδαµε κάποιες πληρωµές στη
«Διαύγεια» και µένει να αποδειχθεί αν τελικά θα ακολουθήσει η
αποπληρωµή όλων των οφειλών, αλλά έχουµε δει επίσης ότι
υπάρχουν και σηµαντικές δράσεις οι οποίες έχουν ενταχθεί στο
AMIF, λήγουν το 2025 και 2026 πριν από τη λήξη της χρηµατο-
δοτικής περιόδου 2021-2027, δράσεις όπως είναι η σίτιση των
αιτούντων ασύλου και η διαχείριση των δοµών ή ιατροκοινωνική
φροντίδα από τον Διεθνή Οργανισµό Μετανάστευσης, ακόµη και
η χρηµατοδότηση των ξενοδόχων ασυνόδευτων ανηλίκων. 

Τώρα, ειδικά όσον αφορά την αύξηση του αριθµού των ασυ-
νόδευτων, που δεν αντιστοιχεί -και το γνωρίζετε αυτό- στη δυνα-
µικότητα των δοµών οι οποίες λειτουργούν σήµερα, ίσως
χρειαστεί να υπάρξουν και καινούργιες. Και είναι κι αυτό ένα
πάρα πολύ σηµαντικό θέµα. Ακούµε για πολύ δύσκολες συνθή-
κες για τα ασυνόδευτα στα νησιά και φαίνεται ότι αυτό τελικά το
οποίο παρουσιάσατε όλα τα προηγούµενα χρόνια ως λύση τε-
λικά δεν είναι βιώσιµο. Ήταν περισσότερο –νοµίζω- µια µετάθεση
του προβλήµατος για το µέλλον. Άρα, λοιπόν, περιµένουµε µια
απάντησή σας και γι’ αυτό το θέµα.

Και βεβαίως, όπως είπα και στην πρωτολογία µου, οι πρόσφα-
τες εξελίξεις στη Συρία -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- βεβαίως και
πρέπει να κινητοποιήσουν πρωτίστως την Ευρωπαϊκή Ένωση
αλλά και την Κυβέρνηση, που φαίνεται, όµως, ότι τελικά δεν
έχουν καν βασικές πληροφορίες για το τι συµβαίνει σε κρίσιµες
περιοχές που δηµιουργούν προσφυγικά ρεύµατα. Χρειάζεται ρε-
αλισµός. Χρειάζεται µια πολύ σοβαρή επεξεργασία των δεδοµέ-
νων, προκειµένου να υπάρξει  και σωστός σχεδιασµός, για την
ακρίβεια, ένας επαναπροσδιορισµός και µια επικαιροποίηση του
σχεδιασµού για την αντιµετώπιση του µεταναστευτικού ζητήµα-
τος. 

Είδα κοινή δήλωση επτά Υπουργών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
του Μαΐου στην οποία έλεγε ότι η κατάσταση στη Συρία βελτιώ-
νεται θεωρώντας προφανώς ότι ο Άσαντ είχε σταθεροποιηθεί και
έθεταν ζήτηµα για επιστροφή των προσφύγων, αλλά αυτό κατέρ-
ρευσε επίσηµα προχθές. Ελπίζω, λοιπόν, να µην παρασυρθείτε
σε αυτήν τη λογική και σε αυτήν τη συζήτηση, γιατί τελικά άλλη
είναι η πραγµατικότητα και άλλα είναι τα επείγοντα και η διαχεί-
ριση την οποία καλείστε να κάνετε επί του πρακτικού, πραγµατι-
κού και όχι πάνω σε βολικά σενάρια. 

Σύµφωνα, λοιπόν -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- µε δηµοσιεύ-
µατα των τελευταίων ηµερών, καραβάνια εκατοντάδων χιλιάδων
προσφύγων εγκαταλείπουν τις εστίες τους από τη Συρία κατευ-
θυνόµενοι προς τα βορειοανατολικά σύνορα µε την Τουρκία και
προς τον Λίβανο και τις µεσογειακές ακτές. Τουλάχιστον τριακό-
σιες εβδοµήντα χιλιάδες πολίτες, κυρίως γυναίκες και παιδιά,
έχουν εκτοπιστεί από τη Συρία λόγω αυτής της κλιµάκωσης των
µαχών. Άρα, χρειάζεται άµεσα από εσάς µια ξεκάθαρη απάντηση
για το εάν αυτές οι έκτακτες -και όχι µόνο- συνθήκες µπορούν
να αντιµετωπιστούν από ένα εθνικό σχέδιο για τη µετανάστευση
και το προσφυγικό, που να συνοδεύεται, βέβαια, και από τους
αντίστοιχους πόρους. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Και τώρα θα προσπαθήσω να απαντήσω µε
µία συνολική εφ’ όλης της ύλης ανάλυση της προοπτικής των µε-
ταναστευτικών ροών, όταν η βασική ερώτηση έχει να κάνει µε τα
οικονοµικά µεγέθη του Υπουργείου. Θα προσπαθήσω να το κάνω
όσο πιο καλά µπορώ και όσο πιο λακωνικά µπορώ -δεν είναι
απλό- λέγοντας καταρχάς ότι οι πιέσεις στο µεταναστευτικό δεν
ξεκίνησαν από προχθές, όταν κατέρρευσε το καθεστώς Άσαντ.
Θα δούµε τι θα γίνει, πόσο θα επηρεαστούν οι κατευθυνόµενες
προς τη χώρα µας από αυτήν την εξέλιξη, µε το δεδοµένο ότι,
πριν καταρρεύσει το καθεστώς Άσαντ, υπήρχαν περί τα τρία εκα-
τοµµύρια περίπου φιλοξενούµενων Σύρων στην Τουρκία. 

Κάποιοι από αυτούς έβρισκαν πρόσβαση προς την Ευρώπη
µέσω της Ελλάδας και της θαλάσσιας µάλλον οδού και πριν να
σηµειωθούν οι εξελίξεις του Σαββατοκύριακου. Εποµένως,
υπήρχε πίεση στο σύστηµα, µεγάλη πίεση. Οι ροές αυξήθηκαν
κατά σηµαντικό ποσοστό το τρέχον έτος σε σχέση µε το 2023,
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αλλά το σύστηµα που δοµήσαµε αντέχει. Οι πληρότητες των
δοµών είναι περίπου 67% συνολικά στο σύνολο της επικράτειας,
παρά το γεγονός ότι αγγίζουν και κάποιες φορές ξεπερνούν το
100% στα ΚΥΤ των νησιών. Αυτό είναι φυσικό και επόµενο. Το
σύστηµα, όµως, προς το παρόν αντέχει.

Επανέρχοµαι, όµως, στα οικονοµικά. Είναι γεγονός ότι η Ελ-
λάδα καλείται να διαχειριστεί λιγότερα κονδύλια στη δεύτερη
προγραµµατική περίοδο για το µεταναστευτικό. Είναι 1,6 δισε-
κατοµµύρια περίπου σε σχέση µε την πρώτη περίοδο 2015-2021,
που είχε να διαχειριστεί 3,4 δισεκατοµµύρια περίπου από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Είναι 3,4 δισεκατοµµύρια για την περίοδο 2015-
2021, 1,6 για την περίοδο 2021-2027. 

Από εκεί και πέρα, όµως, ασφαλώς και υπάρχουν σκέψεις µεί-
ωσης του κόστους όπου αυτό είναι εφικτό. Είναι δύσκολο να πη-
γαίνεις σε πολιτικές µείωσης του κόστους όταν οι ανάγκες
αυξάνονται και αυξάνονται σε περιόδους έντασης των µετανα-
στευτικών ροών. 

Όπως ξέρετε, οι συµφωνίες-πλαίσιο, οι δύο µεγάλες συµφω-
νίες-πλαίσιο, σε σχέση µε το Facility Management, δηλαδή συν-
τήρηση, καθαριότητα, φύλαξη αφ’ ενός και σίτιση αφ’ ετέρου,
θα τύχουν διαπραγµάτευσης και θα υπογραφούν περί τα µέσα
του επόµενου έτους. Εκεί θα έχουµε τη δυνατότητα να δούµε τι
µπορούµε να αναθεωρήσουµε επί το ορθολογικότερον ή να διορ-
θώσουµε στρεβλώσεις και δυσλειτουργίες ασφαλώς. Άλλωστε,
αυτό είναι κάτι που θέλει όχι µόνο το Υπουργείο Μετανάστευσης
και Ασύλου, αλλά και η Κυβέρνηση γενικότερα, αλλά και η ίδια η
αγορά, δηλαδή οι ίδιοι οι εργολάβοι, αν θέλετε, που εκτελούν
αυτές τις συµβάσεις. Αυτό, όµως, θα το δούµε στα µέσα του επό-
µενου έτους. 

Αυτή τη στιγµή αυτό που µας ενδιαφέρει είναι να αποπληρώ-
σουµε τις υποχρεώσεις µας τις εκκρεµείς αφ’ ενός και αφ’ ετέ-
ρου να συστηµατοποιήσουµε και να κανονικοποιήσουµε
συνολικά το ζήτηµα των πληρωµών. 

Έχουµε νοµίζω φτάσει σε ένα αρκετά ικανοποιητικό επίπεδο.
Δεν πρόκειται να έχουµε οικονοµική κατάρρευση του Υπουρ-
γείου, αφού µε βάση αυτά που σας εξέθεσα στην πρωτολογία
µου, το πράγµα µπαίνει σε µια σειρά.

Τις επόµενες µέρες, µέσα στην εβδοµάδα, θα υπογραφούν και
οι δύο συµβάσεις µε τη διερµηνεία, ένα πρόβληµα που ήταν αρ-
κετά ακανθώδες, δεδοµένου ότι η διερµηνεία είναι κοµβική υπη-
ρεσία για να τρέξουν οµαλώς και οι διαδικασίες για τις υπηρεσίες
του ασύλου, στην παροχή υγειονοµικής περίθαλψης στις δοµές,
αφού χωρίς διερµηνεία, χωρίς δηλαδή µεταφραστές-διερµηνείς,
είναι δύσκολο να γίνει αυτό. 

Από τον Μάιο του 2024 δεν παρέχονταν αυτές οι υπηρεσίες
από την ανάδοχο Μη Κυβερνητική Οργάνωση για αυτό. Όµως,
από 1η Ιουλίου έως σήµερα έχει αποπληρωθεί το σύνολο των
οφειλών για τη σύµβαση µε το άσυλο -αυτές τις µέρες αποπλη-
ρώνεται και το υπόλοιπο- και έχοντας εισπράξει πάνω από 4,5
εκατοµµύρια και µέσα στην εβδοµάδα µε την υπογραφή των σχε-
τικών συµβάσεων νοµίζω ότι πλέον και αυτό το ζήτηµα µπαίνει
σε δρόµο επίλυσης, δεδοµένου ότι και οι διερµηνείς προωθούν-
ται στο πεδίο. Βέβαια, στο διάστηµα που δεν υπήρχαν αυτές οι
υπηρεσίες από την αρµόδια ΜΚΟ καλύπτονταν κατά κάποιον
τρόπο µε ελλείψεις τα κενά, αλλά µερικώς καλύπτονταν από τους
συµβεβληµένους διερµηνείς του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασύ-
λου, έτσι ώστε να µην έχουµε πλήρη απουσία διερµηνείας στο
σύστηµα και εντός των ηµερών µπαίνει και σε λειτουργική βάση. 

Όσον αφορά τη νοµική συνδροµή της Υπηρεσίας Ασύλου και
τους απλήρωτους δικηγόρους, γεγονός είναι ότι ήταν απλήρωτοι
για αρκετό καιρό. Εξευρέθησαν οι πιστώσεις, 800.000 στο σύ-
νολό τους. Παρά το γεγονός ότι ο Δικηγορικός Σύλλογος ήταν
ενήµερος ως προς τη διενέργεια των αποπληρωµών αυτό το διά-
στηµα, διατηρεί την αποχή των δικηγόρων. Εντούτοις, δροµολο-
γείται και αυτό το πρόβληµα. Εκτιµώ ότι τις επόµενες δέκα µέρες
θα έχει πληρωθεί και το σύνολο των ενενήντα περίπου δικηγό-
ρων για αυτά. Είναι θέµα, αλλά η διεκπεραίωση των φακέλων δε-
δοµένου ότι αυτοί περιλαµβάνουν πολλά παραστατικά
παρασχεθεισών υπηρεσιών νοµικών γίνεται όχι µε γρήγορο
ρυθµό, αλλά θα έχει καλυφθεί το σύνολο και αυτής της οφειλής
στο επόµενο δεκαήµερο.

Οι ΜΚΟ έχουν πληρωθεί. Οι εργολάβοι του F.M. και της σίτι-
σης θα έχουν πληρωθεί οι πρώτοι σίγουρα το πρώτο τρίµηνο του
’24, δεδοµένου ότι οι οφειλές εκτείνονταν και αρκετά βαθιά µέσα
στο ’23, ήταν δηλαδή από τον προηγούµενο χρόνο απλήρωτοι
και οι σιτιστές, η λειτουργία των οποίων είναι άκρως απαραίτητη
για την οµαλή λειτουργία των δοµών, όπως καταλαβαίνετε, θα
έχουν αποπληρωθεί όταν λήξει και αυτός ο γύρος των πληρωµών
µέχρι και τον έβδοµο του 2024. 

Όπως σας είπα, ό,τι γίνεται οφείλεται στη µεγάλη προσπάθεια
κι εδώ θα ήθελα να ευχαριστήσω και τις υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου που τρέχουν όσο πιο γρήγορα µπορούν, δεδοµένων των
συνθηκών και των δυνατοτήτων, αυτές τις πληρωµές. 

Το ζητούµενο είναι από τις αρχές του επόµενου χρόνου όταν
θα αρχίσουν να έρχονται και οι πιστώσεις οι προβλεφθείσες, αν
θέλετε, κατά τη διάρκεια του 2025 να κανονικοποιήσουµε και να
συστηµατοποιήσουµε ακόµα καλύτερα το σύστηµα των πληρω-
µών. Και βέβαια όπου χρειαστεί, θα γίνουν οι απαραίτητες πα-
ρεµβάσεις. Ξέρετε ότι το σιτηρέσιο είναι σε σχετικά χαµηλό
επίπεδο µε πρωτοβουλία, αν θέλετε, και της προηγούµενης ηγε-
σίας του Υπουργείου. Αυτό όµως θα τύχει µιας συνολικής δια-
πραγµάτευσης ενόψει των συµβάσεων-πλαίσιο του επόµενου
χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
ολοκληρώστε, είστε στα επτάµισι λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-
σης και Ασύλου): Επτάµισι λεπτά, αλλά τι να κάνουµε; Η ερώ-
τηση η ίδια διήρκησε τέσσερα. 

Εξορθολογίζεται, λοιπόν, η οικονοµική λειτουργία του Υπουρ-
γείου και, παρά το γεγονός ότι οι ανάγκες αυξάνονται, εντούτοις
νοµίζω ότι θα είναι από δω και πέρα αρκετά πιο συνεπές στις οι-
κονοµικές υποχρεώσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Θα παρακαλούσα τον επόµενο Υπουργό, που είναι της Κλιµα-

τικής Κρίσης, όπου εκεί πρέπει να γίνονται όλα γρήγορα, να προ-
σπαθήσει ώστε οι απαντήσεις να είναι εντός του χρόνου. 

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 263/27-11-2024 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της Κ.Ο.
«ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον
Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου µε θέµα: «Οι παλινωδίες
της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των µεταναστευτι-
κών ροών στη Ρόδο δεν έχουν τέλος - Τελικά, ετοιµάζετε κέντρο
κράτησης στο νησί ή όχι;».

Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, στη Δωδεκάνησο έχουµε ήδη δύο Κέντρα Υπο-

δοχής και Ταυτοποίησης Μεταναστών, όπως γνωρίζετε, ένα στην
Κω και ένα στη Λέρο, πανευρωπαϊκό ρεκόρ, για να µην πω παγ-
κόσµιο ρεκόρ. Δεν υπάρχει άλλος νοµός στην Ευρωπαϊκή Ένωση
που να έχει πάνω από ένα κέντρο µετανάστευσης. 

Τώρα πληροφορούµαστε –και ελπίζω να µε διαψεύσετε εδώ,
να διαψεύσετε φήµες εδώ και τώρα, σήµερα, στο Εθνικό Κοινο-
βούλιο- ότι θα προχωρήσετε και σε τρίτη δοµή στη Ρόδο. Ακούµε
διάφορα. Ο κόσµος στη Ρόδο είναι ανάστατος. Στην αρχή οι
φήµες αναφερόντουσαν στην Κρήτη και στη Ρόδο. Στην Κρήτη
σταµάτησαν αυτές οι φήµες. Προφανώς υπήρχαν διαµαρτυρίες
από τους συµπατριώτες µας εκεί –και ορθώς διαµαρτυρήθηκαν
οι άνθρωποι, τουριστικός προορισµός είναι η Κρήτη-  και εστιά-
ζετε τώρα και το µόνο που ακούµε είναι για τη Ρόδο σε δηµοσι-
εύµατα σε πρωτοσέλιδα. 

Νοµίζετε ότι δεν θα υπάρχει εκεί αντίδραση; Ήδη και το γνω-
ρίζετε, µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα ξεκίνησαν, κύριε Πρό-
εδρε, κάποιες κτιριακές παρεµβάσεις σε ένα κτίριο της C.A.I.R.
και ο κόσµος από το διπλανό χωριό πίστευε ότι πάει να γίνει εκεί
κέντρο µετανάστευσης και µαζεύτηκαν, διαµαρτυρήθηκαν, έτρε-
ξαν στον δήµο, έτρεξαν στην περιφέρεια, ολόκληρο το χωριό.
Άρα υπάρχει και εκεί αντίδραση, το γνωρίζετε γιατί επικοινώνη-
σαν και µε εσάς και εσείς τους διαβεβαιώσατε ότι, ξέρετε, δεν
υπάρχει καµµία σχέση, εµείς δεν έχουµε προγραµµατίσει να χτί-
σουµε οτιδήποτε, είναι εργασίες κάποιου ιδιωτικού οργανισµού. 
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Το καταλαβαίνουµε και γι’ αυτό σας ρωτάµε για να έχουµε µία
σαφή, ξεκάθαρη απάντηση. Τι πρόκειται να κάνετε στη Ρόδο; Θα
µας πείτε πολύ συγκεκριµένα. Ήρθατε σε επαφή µε την τοπική
κοινωνία; Μετρήσατε τις αντιδράσεις; Είδατε την καθολική ανα-
κοίνωση του σωµατείου ξενοδοχοϋπαλλήλων, το µεγαλύτερο
στην οµοσπονδία ξενοδοχοϋπαλλήλων; Είκοσι χιλιάδες µέλη
αριθµεί το σωµατείο ξενοδοχοϋπαλλήλων της Ρόδου. Μόνο στις
εκλογές τους, ψήφισαν την τελευταία φορά πέντε χιλιάδες εξα-
κόσια άτοµα. Σας τα λέω αυτά για να καταλάβετε τι ισχυρό σω-
µατείο είναι αυτό, µια κατηγορηµατική εντονότατη ανακοίνωση:
«Μην διανοηθείτε να κάνετε κέντρο µεταναστών στη Ρόδο». 

Υπάρχουν λοιπόν θέµατα και απαιτείται µια πολύ ξεκάθαρη
απάντηση και γνωρίζετε τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή µε τη Συρία,
όλη αυτή την κατάσταση. Δεν ξέρουµε πώς θα εξελιχθεί. 

Η δική µου άποψη είναι -και σας το προτείνω, κύριε Υπουργέ-
να ζητήσετε εσείς µία σύνοδο, µία συνάντηση των Υπουργών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για να συζητηθεί αυτό το θέµα και να ξέ-
ρουµε πώς θα αντιµετωπίσουµε τέτοιες καταστάσεις. Όµως, σε
κάθε περίπτωση για τη Ρόδο, επειδή θα βρείτε απέναντι τον
κόσµο, όπως και εµένα, γιατί δεν διανοούµαι να γίνονται κέντρα
µετανάστευσης σε τουριστικές περιοχές, ζητάω σήµερα από
εσάς µία πολύ καθαρή απάντηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όταν θα φύγω από τη Βουλή, κύριε συνάδελφε, θα κάνω µία

πρώτη επαφή-τηλεδιάσκεψη µε τον Αυστριακό νέο επίτροπο της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη µετανάστευση, προκειµένου να
ανταλλάξουµε κάποιες πρώτες απόψεις για την κατάσταση που
διαµορφώνεται µετά τις εξελίξεις στη Συρία. 

Ωστόσο, σε κάθε περίπτωση και ερχόµενος στο ερώτηµά σας,
εγώ θα το αντιστρέψω και θα κάνω µια υπόθεση εργασίας που
την είδαµε λίγο πολύ πριν από έναν, δύο µήνες. Έστω ότι αύριο
µε κάποιον τρόπο εµφανίζονται χίλιοι παράνοµοι εισελθόντες στη
χώρα από τη Ρόδο, κάτι που συµβαίνει τους τελευταίους µήνες.
Κατά το 2024 µέχρι τον Οκτώβρη, δηλαδή µε στοιχεία του πρώ-
του δεκαµήνου του 2024, είχαµε περίπου δεκαεφτά χιλιάδες που
εισήλθαν σε ελληνικό έδαφος παρανόµως από τα Δωδεκάνησα,
εκ των οποίων οι έντεκα χιλιάδες, αν δεν κάνω λάθος, ήταν απο-
κλειστικά από τη Ρόδο. Και οι χίλιοι περιφέρονται. Κατ’ αρχάς θα
ήθελα να πω ότι έχουν συλληφθεί από Αστυνοµία ή Λιµενικό και
τελούν υπό κράτηση. Όµως, δεν υπάρχει κρατητήριο στη Ρόδο
που να µπορεί να χωρέσει, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, χίλια άτοµα.
Προφανώς, λοιπόν, µη έχοντας τίποτα άλλο να κάνει η Αστυνο-
µία, τους αφήνει ελεύθερους να περιφέρονται στο κέντρο της
πόλης. 

Αποτελεί αυτό εικόνα που συνάδει µε την ευπρέπεια ή µε το
τουριστικό προϊόν ανώτερη ποιότητας, αν θέλετε, που έχει το
νησί; Ασφαλώς και όχι. Και νοµίζω ότι οι πρώτοι που θα συµφω-
νούσαν µε αυτό είναι οι εργαζόµενοι στον τουρισµό. Άρα πρέπει
να βρούµε λύσεις σε αυτό το πρόβληµα. Τι γίνεται µε όλους αυ-
τούς που εισέρχονται; Πρέπει να κρατηθούν. Όµως, δεν είναι δυ-
νατόν να κρατηθούν στην υπάρχουσα δοµή του νησιού από τις
αρµόδιες αρχές, που δεν είναι άλλες από την Ελληνική Αστυνο-
µία και πρέπει να είναι κάπου ελεγχόµενοι. 

Έχω τοποθετηθεί δηµόσια πάρα πολλές φορές γι’ αυτό το ζή-
τηµα και νοµίζω αρκετά ευθαρσώς και οµολογώ ότι έχω δει και
τη σπέκουλα που δηµιουργήθηκε, την παραπληροφόρηση και τα
διάφορα σενάρια. Ναι, όντως από µία τέτοια παραπληροφόρηση
φτάσαµε στο σηµείο να δηµιουργείται η παραφιλολογία ότι γί-
νονται κρυφές και µε µυστικοπάθεια εργασίες στο κτήριο κά-
ποιας εταιρείας που βρίσκεται αυτή την στιγµή στην ιδιοκτησία
τραπέζης, λόγω χρεών της εταιρείας, υποθέτω, ενώ δεν υπήρχε
τίποτα τέτοιο και αναγκάστηκα φυσικά να το διαψεύσω δηµόσια
σε επικοινωνία που είχα µε τον δήµαρχο που είχε µπροστά του
πολίτες.

Έχουµε πει από την πρώτη στιγµή -και επ’ αυτού νοµίζω ότι
έχει τοποθετηθεί κατηγορηµατικά και ο Πρωθυπουργός σε πρό-
σφατη συνέντευξή του- ότι δεν είναι ανάγκη να γίνει κλειστή

δοµή στη Ρόδο. Όµως, είναι ανάγκη να γίνει κάτι. Η κλειστή
δοµή, τα κέντρα υποδοχής-ταυτοποίησης είναι υπό την εποπτεία
του Υπουργείου Μετανάστευσης. Εκεί πάνε αυτοί που τελούν
υπό κράτηση, προκειµένου να φυλάσσονται, να καταγράφονται,
να ταυτοποιούνται και από εκεί και πέρα να προωθούνται στις
υπόλοιπες δοµές της ενδοχώρας. Δεν είναι στην πρόθεσή µας
να κάνουµε κάτι τέτοιο στη Ρόδο, κάτι που έχουµε πει από την
πρώτη στιγµή. Όµως, πρέπει να κάνουµε κάτι για να βοηθήσουµε
το νησί και όχι για να δηµιουργήσουµε πρόβληµα. Γι’ αυτό και
κάναµε λόγο και αυτήν την στιγµή είµαστε και σε φάση σχεδια-
σµού για τη δηµιουργία ενός χώρου προσωρινής φύλαξης, έτσι
ώστε αυτός ο χώρος προσωρινής φύλαξης να είναι υπό την επο-
πτεία της Ελληνικής Αστυνοµίας περιφραγµένος χωρίς µόνιµα
κτίσµατα, ενδεχοµένως µε κάποιες σκηνές περιορισµένου αριθ-
µού, προκειµένου να κρατείται εκεί κάποιος αριθµός µεταναστών
που φτάνει στο νησί, ώστε µετά τη σύλληψή τους να βρίσκονται
φυλασσόµενοι µε όρους απολύτως ελεγχόµενους και να µην πε-
ριπλανώνται ανεξέλεγκτοι δηµιουργώντας και µία αρνητική ει-
κόνα στο νησί και προσελκύοντας, αν θέλετε, και τις
διαµαρτυρίες ως προς αυτό της τοπικής κοινωνίας. 

Θυµίζω και κάνω σαφές ότι οι άνθρωποι αυτοί τελούν υπό κρά-
τηση από τις αστυνοµικές αρχές, γιατί έχουν συλληφθεί για πα-
ράνοµη είσοδο στη χώρα. Και βέβαια, σε αυτή τη φάση όπου οι
άνθρωποι αυτοί τελούν υπό κράτηση, το Υπουργείο Μετανάστευ-
σης και Ασύλου δεν έχει ακόµα εµπλακεί, δεν έχει καµµία αρµο-
διότητα. Όµως, επειδή πρόκειται για µετανάστες, καταλαβαίνω
ότι η συζήτηση παραπέµπει ακόµα αµέσως εδώ.

Αυτό, λοιπόν, που εξετάζουµε αυτήν την στιγµή είναι η δηµι-
ουργία ενός χώρου µέχρι οι άνθρωποι αυτοί να προωθηθούν στις
πραγµατικές δοµές του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου
που είναι τα Κέντρα Ταυτοποίησης και Υποδοχής. Κι αυτό, για να
αποφευχθούν σκηνές που ζήσαµε πρόσφατα και δεν νοµίζω κα-
νείς, ιδίως στη Ρόδο, να θέλει να ξαναζήσουµε. Είµαστε πάντα
σε ανοιχτή επικοινωνία µε τις τοπικές αρχές. Τίποτα δεν γίνεται
κρυφίως. Το σχέδιο αυτό το γνωρίζουν οι τοπικές αρχές. Το γνω-
ρίζει ο περιφερειάρχης, το γνωρίζει ο δήµαρχος, το γνωρίζουν
οι Βουλευτές, οι τοπικοί φορείς. Δεν λαµβάνεται ποτέ ερήµην
τους καµµία απόφαση. Και, βέβαια, είµαστε σε αγαστή συνεργα-
σία µε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το οποίο κυρίως
έχει τη σχετική αρµοδιότητα για τη δηµιουργία ενός τέτοιου
χώρου. 

Άρα, τώρα που µιλάµε, κλειστή δοµή δεν υπάρχει περίπτωση
να γίνει για τη Ρόδο. Το αποσαφηνίζω και ας µείνουµε σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ κρατάω, κύριε Υπουργέ, το «χώρος προσωρινής φύλαξης

υπό την εποπτεία της Ελληνικής Αστυνοµίας» και επιβεβαιώστε
το µου στη δευτερολογία σας. 

Αναρωτιέµαι, όµως, κύριε Υπουργέ, αν έχετε κάποιο εθνικό
σχέδιο δράσης για το µεταναστευτικό στο Υπουργείο. Έχει γίνει
διάλογος µε τις τοπικές κοινωνίες που εµπλέκονται και µε κάθε
φορέα που εµπλέκεται σε αυτές τις περιοχές; Σε ένα τέτοιο
εθνικό σχέδιο -αν έχετε τέτοιο σχέδιο- λαµβάνετε υπ’ όψιν σας
τις παραµέτρους όπως η ταυτότητα ενός τόπου, πώς θα σχεδιά-
σετε και πού θα εγκαταστήσετε µια δοµή; 

Αναφέρθηκα στην πρωτολογία µου στην Κω και στη Λέρο. Και
τα δύο νησιά είναι τουριστικά, ζουν από τον τουρισµό. Η Ρόδος
είναι η ναυαρχίδα τού ελληνικού τουρισµού. Συνάδει µε έναν τέ-
τοιο τουριστικό προορισµό µεταναστευτική δοµή; Αναρωτηθή-
κατε ποτέ -και σκεφτείτε το- αν θα διανοούνταν ποτέ οι Ισπανοί
να κάνουν µεταναστευτικές δοµές στη Μαγιόρκα ή στην Ίµπιζα;
Τι θα γινόταν σε αυτούς τους µεγάλους τουριστικούς προορι-
σµούς; Σε καµµία περίπτωση!

Εγώ, λοιπόν, λέω ότι θα πρέπει να υπάρξει ένα εθνικό σχέδιο
δράσης για το µεταναστευτικό, αλλά ταυτοχρόνως σε αυτό το
σχέδιο -δεν είναι µόνο δική σας αρµοδιότητα- πρέπει να υπάρξει
φύλαξη των συνόρων. Πρέπει να υπάρχει ένα Λιµενικό που να
φυλάει τα σύνορα. 

Τις προάλλες, κύριε Υπουργέ, σε άλλον συνάδελφό σας
Υπουργό κατέθεσα ερώτηση για τουρκικό σκάφος του τουρκικού
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λιµενικού που σταµατάει εντός των ελληνικών χωρικών υδάτων
σκάφη ελληνικά και τα αναγκάζει να τους δώσουν στοιχεία, δια-
βατήρια, άδεια ναυσιπλοΐας µέσα στα ελληνικά χωρικά ύδατα. Τι
σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι δεν υπάρχει το ελληνικό Λιµενικό εκεί
πέρα. Δεν υπάρχει φύλαξη των συνόρων. 

Εδώ, λοιπόν, χρειάζεται, κύριε Υπουργέ, µία συντονισµένη
προσπάθεια. Αυτό το εθνικό σχέδιο δράσης για το µεταναστευ-
τικό απαιτεί τη συµβολή και άλλων Υπουργείων. Όµως, εσείς
έχετε την πρωτοβουλία. Σας καλώ, λοιπόν, να µας παρουσιάσετε
ένα τέτοιο εθνικό σχέδιο και σε κάθε περίπτωση να έχετε πάντα
στο µυαλό σας ότι τουριστικός προορισµός και µεταναστευτικά
κέντρα δεν συνάδουν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Θα είµαι πολύ σύντοµος, προς τέρψη και του
Προεδρεύοντος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μακάρι!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Μετανάστευ-

σης και Ασύλου): Θα πω το εξής: Χαίροµαι που εδώ συµφω-
νούµε και ουδέποτε ο σχεδιασµός ήταν να γίνει οτιδήποτε άλλο
στη Ρόδο, παρά ένας χώρος προσωρινής φύλαξης των εισερχο-
µένων, έτσι ώστε αυτοί να µην είναι ανεξέλεγκτοι και να µην
υπάρχει η αίσθηση της φύλαξης και βέβαια εξ αυτού να µην
υπάρχει και η αίσθηση της τάξης ή της απαξίωσης του τουριστι-
κού προϊόντος που ασφαλώς και είναι η Ρόδος. 

Το θέµα είναι ότι, δυστυχώς, η πραγµατικότητα δεν έχει να
κάνει µε την επιλογή τουριστικών προορισµών ή µη. Είµαι σίγου-
ρος ότι στην Ισπανία αν αύριο προέκυπταν ροές, ας πούµε, προς
τη Μαγιόρκα ή την Ίµπιζα, όπως προκύπτουν προς τα Κανάρια
Νησιά και µάλιστα σε µεγάλους αριθµούς, οι τοπικές κοινωνίες
πρώτες θα ήθελαν οι εισερχόµενοι να βρίσκονται υπό κάποια επι-
τήρηση σε χώρους φυλασσόµενους και ελεγχόµενους. 

Αυτό είναι και το πνεύµα κάτω από το οποίο λειτουργεί η Κυ-
βέρνηση. Ασφαλώς και αν ήταν επιλογή δική µας, δεν θα κάναµε
τίποτα πουθενά. Όµως, οι ροές έρχονται και πρέπει να τις αντι-
µετωπίσουµε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και τις αντιµετωπί-
ζουµε µε έναν τρόπο δοµώντας ένα σύστηµα το οποίο, πρώτον,
είναι ικανό να αντεπεξέλθει στις αυξανόµενες πιέσεις γιατί έχει
χωρητικότητες.

Δεύτερον, είναι ένα πλήρες και λειτουργικό σύστηµα, έτσι
ώστε να εµπεδώνεται το σύστηµα της ασφάλειας που πολλές
φορές αµφισβητείται από τις τοπικές κοινωνίες ή αµφισβητήθηκε
στο παρελθόν, λόγω τεραστίων πιέσεων, ιδίως στα νησιά που
υπέστησαν το µεγαλύτερο µέρος αυτής της πίεσης. Αυτοί είναι
οι κλειστοί και ελεγχόµενοι χώροι. Εδώ, δεν έχουµε να κάνουµε
µε Κέντρο Υποδοχής και Ταυτοποίησης που είναι οι τυπικές
δοµές στα νησιά που υπάρχουν, αλλά µε έναν χώρο προσωρινής
φύλαξης, προκειµένου οι εισερχόµενοι να ελέγχονται και να µην
κυκλοφορούν ανεξέλεγκτα στο νησί.

Πολύ φοβούµαι ότι θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε αυτά τα δε-
δοµένα και µάλιστα, όσο πιο αποτελεσµατικά µπορούµε. Είναι
δεδοµένο ότι το εθνικό σχέδιο πρέπει να είναι ευρωπαϊκό σχέδιο
ασφαλώς, είναι δεδοµένη η πρόθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
να χρηµατοδοτήσει την Ελλάδα όταν προκύψουν αυξηµένες
ανάγκες, αλλά από εκεί και πέρα, δεν έχει σηµασία µόνο η υπο-
δοχή και η φιλοξενία µε ελεγχόµενους, όµως, όρους αυτών των
ανθρώπων, αλλά έχει σηµασία και η εµπέδωση ενός συστήµατος
ασφαλείας που δεν είναι πάντα δεδοµένο, ιδίως σε εποχές εντά-
σεων και πιέσεων.

Αυτό το νόηµα έχουν οι ενέργειες που κάνουµε και αυτό το
νόηµα έχει ο σχεδιασµός που αναπτύσσουµε αυτήν την στιγµή
για τη Ρόδο και αν χρειαστεί και για την Κρήτη. Είχε γίνει η σχε-
τική συζήτηση ή µάλλον η σχετική παρανόηση και στην Κρήτη
πριν από έναν µήνα περίπου, αλλά όλα εξαρτώνται από τις πιέ-
σεις που η χώρα θα αντιµετωπίσει. Αυτό, όµως, που σχεδιάζουµε
δεν είναι για να δηµιουργήσουµε πρόβληµα στον τόπο, στο νησί,
στην τοπική κοινωνία, αλλά για να βοηθήσουµε, ώστε να οργα-
νωθεί καλύτερα η αντιµετώπιση ή η διαχείριση αυτού του προ-
βλήµατος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Βουλευ-

τής κ. Θεόδωρος Ρουσόπουλος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας στο εξωτερικό από τις 11 έως τις 14 Δεκεµβρίου 2024. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης ζητεί άδεια ολι-

γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 9-12-2024 έως και τις
11-12-2024. 

Η Βουλή εγκρίνει; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το εξής:
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την

έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης:
«Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2464 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου, της 14ης Δεκεµβρίου 2022, για
την τροποποίηση του Κανονισµού (ΕΕ) 537/2014, της Οδηγίας
2004/109/ΕΚ, της Οδηγίας 2006/43/ΕΚ και της Οδηγίας
2013/34/ΕΕ, όσον αφορά την υποβολή εκθέσεων βιωσιµότητας
από τις εταιρείες (L 322) και της κατ’ εξουσιοδότηση Οδηγίας
(ΕΕ) 2023/2775 της Επιτροπής, της 17ης Οκτωβρίου 2023, για
την τροποποίηση της Οδηγίας 2013/34/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου όσον αφορά τις προσαρµογές
των κριτηρίων µεγέθους για τις πολύ µικρές, τις µικρές, τις µε-
σαίες και τις µεγάλες επιχειρήσεις ή οµίλους».

Συνεχίζουµε µε τη συζήτηση της τρίτης µε αριθµό 267/27-11-
2024 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λάρι-
σας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Σιδηροδροµικό δυ-
στύχηµα των Τεµπών - Εφαρµόστηκε ή όχι το Ειδικό Σχέδιο Δια-
χείρισης Ανθρώπινων Απωλειών;».

Ο κ. Κόκκαλης έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, σε λίγο καιρό συµπληρώνονται δύο χρόνια

από αυτό το γεγονός το οποίο συγκλόνισε όχι µόνο την Ελλάδα,
αλλά και όλον τον κόσµο. Αυτό το οποίο έγινε κατ’ αρχάς, εκτός
του γεγονότος ότι χάθηκαν άδικα πενήντα επτά ζωές, ήταν έγ-
κληµα. Κάποιοι δεν το λένε έτσι. Εγώ το λέω, για τον απλούστατο
λόγο ότι είχαµε κατηγορουµένους. Και έχουµε! Και όταν υπάρ-
χουν κατηγορούµενοι από τη δικαιοσύνη, σηµαίνει ότι υπάρχουν
ποινικές διώξεις, σηµαίνει ότι υπάρχει αξιόποινη πράξη. Συνεπώς
ήταν ένα έγκληµα!

Ακολούθως, όµως, µε το τι έγινε από την επόµενη ηµέρα 1η,
2, 3 Μαρτίου, έχει ασχοληθεί ο εφέτης ανακριτής µε την αλλοί-
ωση του τόπου του εγκλήµατος που στην αρχή, να θυµίσω, ότι
έλεγαν ότι είναι fake news, ότι είναι ψεύδη; Ήλθε, όµως, η δι-
καιοσύνη και επιβεβαίωσε ότι πράγµατι εκεί είχαµε αξιόποινη
πράξη.

Κοµβικό σηµείο, σύµφωνα µε αυτά που ήρθαν στη δηµοσιό-
τητα, είναι το Ειδικό Σχέδιο Διαχείρισης Ανθρωπίνων Απωλειών
και αντικείµενο της ερώτησης είναι εάν εσείς ως Υπουργός Πο-
λιτικής Προστασίας επιβεβαιώνετε εάν είχε ενεργοποιηθεί το Ει-
δικό Σχέδιο Διαχείρισης Ανθρωπίνων Απωλειών, ένα εθνικό
σχέδιο, το οποίο προβλέπει επακριβώς πώς και τι ακριβώς θα
κάνει η κάθε αρµόδια αρχή. 

Αξιοσηµείωτο, κύριε Υπουργέ, είναι το γεγονός ότι αφ’ ενός ο
κ. Παπαγεωργίου, o Γενικός Γραµµατέας Πολιτικής Προστασίας,
στην απολογία του -πάντα σύµφωνα µε αυτά που είναι στη δη-
µοσιότητα, επαναλαµβάνω-, ο επικεφαλής των Πυροσβεστικών
Υπηρεσιών αναφέρει ότι δεν ενεργοποιήθηκε, αφ’ ετέρου ο κ.
Αγοραστός, ο τότε περιφερειάρχης Θεσσαλίας, αλλά και σύµ-
φωνα µε δηλώσεις του ο Υφυπουργός ο κ. Τριαντόπουλος ανα-
φέρουν ότι πράγµατι ενεργοποιήθηκε.

Για να προλάβω έναν τυχόν αντίλογο ότι αυτό το θέµα είναι
νοµικό, να πω ότι σίγουρα είναι νοµικό και το χειρίζεται η δικαιο-
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σύνη. Πρέπει όµως να γνωρίζει η κοινωνία γιατί έχει να κάνει µε
τη σχέση πολίτη και κράτους, την εµπιστοσύνη, εάν σε µια τέτοια
τραγική στιγµή εφαρµόστηκε το Ειδικό Σχέδιο Διαχείρισης Αν-
θρωπίνων Απωλειών.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ερώτηση.

Δεν ξέρω τι θέλετε να προλάβετε ή όχι, αλλά έχετε γνώση ότι την
υπόθεση αυτήν τη χειρίζεται -και σωστά- ο κύριος εφέτης ανα-
κριτής Λάρισας. Άρα η ενεργοποίηση ή µη του Ειδικού Σχεδίου
Διαχείρισης Ανθρωπίνων Απωλειών της Γενικής Γραµµατείας Πο-
λιτικής Προστασίας, καθώς και άλλες ενέργειες ή τυχόν παρα-
λείψεις υπηρεσιακών παραγόντων, γνωρίζετε πολύ καλά και
εσείς και όλοι ότι έχουν καταστεί αντικείµενο διερεύνησης σε
ποινική δικογραφία και άρα εκκρεµεί στη δικαιοσύνη.

Ποιος είναι ο καθ’ ύλην αρµόδιος πλέον; Η δικαστική εξουσία,
ο κύριος εφέτης ανακριτής Λάρισας. Άρα η ενεργοποίηση και η
υλοποίηση ενός Ειδικού Σχεδίου Διαχείρισης Ανθρωπίνων Απω-
λειών, που προβλέπεται ως διοικητική διαδικασία υπηρεσιακών
παραγόντων από το οικείο Υπουργείο και άλλα Υπουργεία, θέλω
να καταστήσω σαφές ότι είναι µια υπηρεσιακή διοικητική διαδι-
κασία όχι µόνο του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας αλλά και
άλλων Υπουργείων όπως για παράδειγµα, το Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη.

Καταλαβαίνετε πως αυτήν τη στιγµή που το συγκεκριµένο
θέµα, κύριε Πρόεδρε, συνιστά αντικείµενο διερεύνησης από τη
δικαιοσύνη, οποιαδήποτε τοποθέτηση πολιτικού προσώπου -
πόσω µάλλον του Υπουργείου Πολιτικής Προστασίας- στο εν
λόγω ζήτηµα είναι απαγορευµένη και αδόκιµη. Είναι αδόκιµη
γιατί θεωρώ ότι δεν δικαιούµαι να προκαταλάβω την κρίση των
αρµόδιων δικαστικών αρχών ως προς τις ελεγχόµενες ενέργειες.
Περαιτέρω δε είναι και απαγορευµένη κατά την άποψή µου λόγω
της συνταγµατικής αρχής της διάκρισης των εξουσιών που επι-
τάσσει στην εκτελεστική εξουσία να µην προδικάζει ούτε να πα-
ρεµβαίνει στον ρόλο και τις αρµοδιότητες της δικαστικής
εξουσίας. 

Θα σταµατήσω εδώ, λέγοντάς σας, κύριε συνάδελφε, ότι η συ-
νέπειά µου σε αυτό αποδεικνύεται στη διάρκεια της θητείας µου
και πηγαίνοντας προς τα πίσω.

Ούτε όταν ήµουν το 2014 Υπουργός Προστασίας του Πολίτη
και χειριζόµασταν υποθέσεις του σκληρού ποινικού δικαίου ή
εξάρθρωση της τροµοκρατίας -πολύ γνωστές εκείνη την εποχή-
, καίτοι υπήρχε αρµόδιος εισαγγελέας της αντιτροµοκρατικής,
παρενέβην ποτέ στη δουλειά της δικαστικής εξουσίας.

Δεν το έκανα ποτέ κατά τη διάρκεια µείζονος κρίσης δηµόσιας
υγείας όντας δύο χρόνια Υπουργός Υγείας κατά τη διάρκεια των
δύο πρώτων κυµάτων της πανδηµίας και όπως καταλαβαίνετε
δεν θα το κάνω ποτέ και µάλιστα αναδροµικά, εκ των υστέρων,
όντας Υπουργός Πολιτικής Προστασίας για θέµατα τα οποία χει-
ρίζεται η ελληνική δικαιοσύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό που είπα και το
ανέφερα για να σας προλάβω -προφανώς ίσως εγώ φταίω, δεν
το µετέφερα καλά- είναι ακριβώς η πρωτολογία σας. 

Εγώ δεν σας είπα να προκαταλάβετε, να επέµβετε στη δικαιο-
σύνη. Προσέξτε πώς είναι πολιτικό το θέµα. Ως Υπουργός Πολι-
τικής Προστασίας γι’ αυτό που έγινε -χάθηκαν πενήντα επτά
άνθρωποι- εάν γνωρίζετε, δεν πρέπει ο πολίτης να µάθει αν σε
µια τέτοια τραγική στιγµή ενεργοποιείται το ειδικό σχέδιο ή δεν
ενεργοποιείται, ενεργοποιήθηκε ή δεν ενεργοποιήθηκε;

Αναφέρατε ότι είναι µια υπηρεσιακή διαδικασία. Πράγµατι,
αλλά εδώ συγκλόνισε όχι µόνο το πανελλήνιο. Θα συµφωνήσετε
µαζί µου; Υπάρχει αµφιβολία αυτήν τη στιγµή εάν έχει ενεργο-
ποιηθεί αυτό. Αυτό είναι το συµπέρασµα. Εγώ αυτό το καταλα-
βαίνω. 

Υπάρχει αµφιβολία αν έχει ενεργοποιηθεί αυτή η υπηρεσιακή
διαδικασία, πράγµατι, την οποία έχετε περιγράψει πολύ σωστά

και ορθά και την έχετε παρουσιάσει στη Βουλή. Εγώ όµως εξέ-
λαβα ότι υπάρχει αυτή τη στιγµή αµφιβολία εάν την 1η Μαρτίου
του 2023 ενεργοποιήθηκε το ειδικό σχέδιο διαχείρισης ανθρώ-
πινων απωλειών. 

Δεν είναι παρέµβαση στη δικαιοσύνη, εάν πει ο Υπουργός Πο-
λιτικής Προστασίας ότι τότε ενεργοποιήθηκε, ασχέτως αν µπορεί
κάποιοι υπηρεσιακοί να κάνουν λάθη. Είναι παρέµβαση; Εγώ
πρώτος, δικηγόρος είµαι, γνωρίζω πολύ καλά ότι ο εφέτης ανα-
κριτής έχει ασκήσει ποινικές διώξεις. Αυτή είναι µια διαδικαστική
διαδικασία. Αλλά να πει ο Υπουργός Πολιτικής Προστασίας ότι
τότε ενεργοποιήθηκε το ειδικό σχέδιο δεν θεωρείται παρέµβαση.
Εγώ τουλάχιστον εκλαµβάνω ότι υπάρχει µια αµφιβολία εάν έχει
ενεργοποιηθεί ή όχι. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ναι, κύριε συνάδελφε, πιστεύω ότι ο εκ µέρους µου σχολια-

σµός ενεργειών διοικητικών οργάνων και υπηρεσιακών παραγόν-
των στους οποίους αναφέρεται η επίκαιρη ερώτησή σας είναι
εντελώς ανέφικτος, γιατί βασίζεται σε υποµνήµατα προς τις δι-
καστικές αρχές, όπως σας εξήγησα, όχι µόνο υπηρεσιακών πα-
ραγόντων της πολιτικής προστασίας, αλλά και άλλων φορέων.

Το περιεχόµενο των υποµνηµάτων αυτών γνωρίζουν µόνο οι
ίδιοι και ο φυσικός τους δικαστής, δηλαδή ο κύριος εφέτης ανα-
κριτής Λαρίσης. Συνεπώς, εδώ υπάρχει µια δεδοµένη µυστικό-
τητα στη διαδικασία η οποία προβλέπεται σε τέτοιες
περιπτώσεις. Δεν µας επιτρέπει να έχουµε λάβει γνώση των ισχυ-
ρισµών όλων των εµπλεκοµένων φορέων και σωστά. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, αυτήν τη µυστικότητα την οποία σέβοµαι
και που διέπει τη δικαστική διερεύνηση, είµαι υποχρεωµένος να
απέχω του σχολιασµού. Η εύρεση της αλήθειας -και αυτός πρέ-
πει να είναι ο στόχος όλων- επί του ερωτώµενος θέµατος περί
ενεργοποίησης ή µη του ειδικού σχεδίου διαχείρισης ανθρώπι-
νων απωλειών της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας
αποτελεί κατά το παρόν στάδιο αποκλειστικό έργο των δικαστι-
κών αρχών και είµαι σίγουρος ότι το γνωρίζετε και εσείς αυτό.

Σε κάθε περίπτωση, η ερώτησή σας θεωρεί ως δεδοµένες
πράξεις ή παραλείψεις που δεν έχουν καν επιβεβαιωθεί κατά το
παρόν στάδιο από τη δικαστική διερεύνηση, παραδείγµατος
χάριν παραλείψεις ως προς την ασφάλεια της περιµέτρου του
χώρου του δυστυχήµατος. Αυτό ακριβώς είναι και το θέµα το
οποίο ερευνούν οι δικαστικές αρχές και πιστεύω, κύριε συνά-
δελφε, ότι και εγώ και εσείς οφείλουµε να τις αφήσουµε να το
πράξουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 252/25-11-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Κ.Ο. «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΗ ΛΥΣΗ» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας µε θέµα: «Οµολογία του κ. Υπουργού περί πληρότητας
30% στρατοπέδων στον Έβρο και 130% στην Πελοπόννησο, µε
επικείµενο το κλείσιµο εκατόν τριάντα επτά στρατοπέδων».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για να είστε εσείς και η Κυβέρνησή σας µε τη

σωστή πλευρά της ιστορίας, αποφασίσατε να κλείσετε εκατόν
τριάντα επτά στρατόπεδα, εκ των οποίων κάποια θα βρίσκονται
και στον Έβρο. Για να είστε εσείς µε τη σωστή πλευρά της ιστο-
ρίας και να στηρίξετε τον πόλεµο στην Ουκρανία και να δίνετε
500 εκατοµµύρια τον χρόνο µέχρι το 2030, αφήνουµε αµυντικά
κενά για την Ελλάδα. 

Δεν το λέω εγώ, το είπε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός σε συνέν-
τευξη το καλοκαίρι στο ΝΑΤΟ, όπου είπε συγκεκριµένα και αυ-
τολεξεί: «Παρέχουµε στην Ουκρανία ευρωπαϊκή οικονοµική
βοήθεια 50 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πρόκειται για ένα σηµαντικό
πακέτο που συµφωνήσαµε πριν από λίγους µήνες. Τα κράτη µέλη
συνεισφέρουν όµως και στις αµυντικές δυνατότητες της Ουκρα-
νίας στο µέτρο των δυνατοτήτων µας. Ταυτόχρονα όµως πρέπει
να εξετάσουµε τα κενά που έχει δηµιουργήσει αυτό στις δικές

4364 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µας αµυντικές ικανότητες. Όσο και αν µιλάµε για εξελιγµένα συ-
στήµατα, πρέπει επίσης να βεβαιωθούµε ότι διαθέτουµε τα στοι-
χειώδη». 

Επίσης, ανέφερε ο κύριος Υπουργός στις 14-11-2024 στην Επι-
τροπή Εξωτερικών και Άµυνας ότι στον Έβρο υπάρχουν στρα-
τόπεδα υποστελεχωµένα µε 30% πληρότητα και 130%
πληρότητα στην Πελοπόννησο. Στον Έβρο, που έχεις τον
Τούρκο απέναντι, ο οποίος µιλάει για «γαλάζιες πατρίδες», αµ-
φισβητεί και αναφέρει τη µειονότητα στη Θράκη ως τουρκική. 

Εδώ ήµασταν πάλι σε αυτό το Βήµα, κύριε Υφυπουργέ, αν θυ-
µάστε, πριν λίγους µήνες, που σας είπα για το φαινόµενο της
επέλασης των Τούρκων µέσω της αγοράς ακινήτων στη Θράκη,
που απαγορεύεται και υπάρχει κενό νόµου. Δείτε το γιατί συστή-
νουν νοµικά πρόσωπα και από πίσω οι εταίροι είναι Τούρκοι και
αγοράζουν όλη τη Θράκη και είπατε θα το δείτε στο πεδίο. Αυτό
είναι παράνοµο. Και όσο το είδε εδώ ο περιπτεράς -απέναντι εδώ
µόλις στρίβετε, υπάρχει ένα περίπτερο, το έχει Πακιστανός- όσο
το είδε αυτός, το είδατε και εσείς, κύριε Υφυπουργέ. Και ενώ
υπάρχουν αυτοί οι κίνδυνοι στη Θράκη, ανερυθρίαστα οµολό-
γησε ο κύριος Υπουργός -που αν το έκανε οποιοσδήποτε άλλος
θα είχε αποταχθεί- ότι ήταν υποστελεχωµένα τα στρατόπεδα
στον Έβρο και υπερστελεχωµένα στην Πελοπόννησο. 

Ερωτάστε αν προτίθεστε να κλείσετε στρατόπεδα στον Έβρο.
Να ξέρετε ότι υπάρχει µια φήµη ότι υποβαθµίζεται η 7η Μηχανο-
κίνητη Ταξιαρχία στον Προβατώνα. Θα κλείσουν στρατόπεδα
στον Προβατώνα, στο Σουφλί, στον κεντρικό Έβρο, που επλήγη
περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη περιοχή στον Έβρο, ενώ
εσείς µιλάτε για ανασυγκρότηση του Έβρου και για δεκαεννέα
µέτρα στήριξης του Έβρου. Θα ήθελα και εδώ µια απάντηση, αν
προτίθεστε να κλείσετε την 7η Ταξιαρχία στον Προβατώνα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, θίξατε πάρα πολλά θέµατα ξεκινώντας από

τη δήλωση του Πρωθυπουργού την οποία επειδή ξέρουµε να δια-
βάζουµε καλά ελληνικά τη διαβάσατε, δεν αµφισβητώ ότι την εί-
πατε λέξη κατά λέξη. Πουθενά δεν φαίνεται από αυτό που
διαβάσατε ότι δίνουµε 500 εκατοµµύρια τον χρόνο στην Ουκρα-
νία, πουθενά. Δεύτερον, πουθενά δεν φαίνεται από τη δήλωση
την οποία επίσης αναγνώσατε ότι υπάρχουν κενά στην άµυνά
µας εξαιτίας της όποιας βοήθειας υπάρχει στην Ουκρανία. Ανα-
φέρατε συγκεκριµένα για 50 δισεκατοµµύρια, πράγµατι, που
δίδει από κοινοτικούς πόρους η Ευρωπαϊκή Ένωση προς την Ου-
κρανία. Βεβαίως είµαστε στη διάθεσή σας ανά πάσα στιγµή να
σας ενηµερώσουµε πλήρως, όπως έχουµε κάνει και µε άλλους
πολιτικούς Αρχηγούς, για οτιδήποτε θέλετε όσον αφορά ακόµη
και αυτό το ζήτηµα.

Έρχοµαι όµως στο θέµα της αναδιάρθρωσης και της νέας
δοµής. Ευτυχώς, κύριε συνάδελφε, τουλάχιστον στην πρωτολο-
γία σας δεν κάνατε τους αγοραίους χαρακτηρισµούς που κάνατε
στην ερώτησή σας περί προδοτών. Η έκφραση έχει να ακουστεί
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα από την εποχή της Χρυσής Αυγής.
Ευτυχώς το παραλείψατε, αλλά βέβαια στη γραπτή ερώτηση πα-
ραµένει. Γιατί στην ουσία είναι σαν να χαρακτηρίζετε προδότες
-αφήστε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας-
ακόµα και τη στρατιωτική ηγεσία η οποία στην ουσία είναι εκείνη,
και το ξέρετε πολύ καλά, η οποία εισηγείται τη νέα δοµή δυνά-
µεων. 

Γιατί, κύριε συνάδελφε, δεν είµαι ούτε εγώ ούτε εσείς ο ειδι-
κός, ο οποίος θα κρίνει πού θα πρέπει να είναι οι δυνάµεις µας
στην ελληνική επικράτεια. Είναι οι στρατιωτικοί µας, είναι η στρα-
τηγική ηγεσία η οποία επί δεκαετίες και το έχει σπουδάσει αλλά
κυρίως το ασκεί επί του πεδίου, εκείνη η οποία θα κρίνει πού θα
πρέπει να είναι τοποθετηµένη η δύναµή µας στον ελλαδικό χώρο
προκειµένου να έχουµε την βέλτιστη αποτρεπτική ισχύ. 

Όσον αφορά στον Έβρο ρωτάτε στην ερώτησή σας για ποιον
λόγο είναι υποστελεχωµένα τα στρατόπεδα. Κύριε συνάδελφε,
ξέρετε πολύ καλά ότι η υπάρχουσα διάταξη όχι µόνο στον Έβρο
αλλά συνολικά στον ελλαδικό χώρο ανταποκρίνεται σε κάποιες

άλλες εποχές, σε µια άλλη δοµή δυνάµεων αν θέλετε και µε άλλα
δηµογραφικά χαρακτηριστικά. Αυτό το οποίο έχουµε πει κατ’
επανάληψη και ο Υπουργός αλλά και εγώ, είναι ότι προφανώς ο
Έβρος, προφανώς τα νησιά του ανατολικού Αιγαίου τα οποία
αποτελούν την προµετωπίδα της αντιµετώπισης της όποιας εξ
ανατολών απειλής, όχι µόνο θα ενισχυθούν, όχι µόνο δεν θα είναι
υποστελεχωµένα, αλλά ακριβώς αυτός είναι και ο λόγος που
αναφέραµε ότι δεν είναι δυνατόν να συνεχιστεί µια κατάσταση
στον ελλαδικό χώρο όπου κάποια στρατόπεδα της ενδοχώρας
είναι υπερστελεχωµένα και κάποια άλλα, λίγα ευτυχώς, στην πα-
ραµεθόριο και στον Έβρο είναι υποστελεχωµένα.

Θα σας θέσω και ένα ερώτηµα και,, πραγµατικά θα ήθελα µια
απάντηση σε αυτό: Προτιµάτε σε µία περιοχή να έχουµε µεγάλο
αριθµό στρατοπέδων µε υποστελέχωση ή λιγότερο αριθµό στρα-
τοπέδων µε µεγαλύτερο αριθµό στρατευσίµων και στελεχιακού
δυναµικού; Νοµίζω είναι αυτονόητη η απάντηση. 

Αλλά σε κάθε περίπτωση, επαναλαµβάνω, δεν είµαι ούτε εγώ
ούτε εσείς αυτός ο οποίος θα το κρίνει. Έχουµε ευτυχώς άξιο
στελεχιακό δυναµικό στις Ένοπλες Δυνάµεις και εκείνοι ειση-
γούνται πάντα µε βάση και ως κριτήριο τη µεγαλύτερη δυνατή
αποτρεπτική ισχύ για την πατρίδα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Παράσχος Παπαδάκης. 
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Τώρα αν εσείς ευχαριστηθήκατε µε την απάντηση που δώσατε

εµένα µου περισσεύει. Κοιτάξτε, κύριε Υφυπουργέ, εδώ υπάρχει
αυτή η ασφάλεια της Αθήνας, του Κολωνακίου να µιλάµε µε
έπαρση και να λέµε αυτά που λέµε. Έρχεστε στον Έβρο, µας κά-
νετε µια χειραψία, µας κάνετε ένα «µασαζάκι» εκεί µε τους τοπι-
κούς δηµάρχους που είναι δικά σας παιδιά και φεύγετε. Να
έρθετε να ζήσετε στον Έβρο, να δείτε πως είναι -ένα µήνα όχι
περισσότερο- και µετά θα τα πούµε λίγο διαφορετικά. Δεν θα µι-
λάτε έτσι όπως µιλάτε τώρα. 

Τον παραλληλισµό περί Χρυσής Αυγής εγώ τον αντιπαρέρχο-
µαι. Είναι τουλάχιστον άστοχος και αυτή η προσπάθεια που πάτε
να κάνετε τώρα πέφτει στο κενό. Δεν σας τιµά γιατί είστε καλός
πολιτικός. Επίσης, ποιος έφερε την κατάσταση εδώ; Αυτή την
αναδιάρθρωση που πάτε να κάνετε τώρα και µιλάτε για υποστε-
λέχωση στον Έβρο εγώ τη δηµιούργησα; Εσείς αναλάβετε τα
ηνία της χώρας από άλλο κόµµα; Εσείς δεν κυβερνούσατε πάλι;
Πέντε, πεντέµισι χρόνια κυβερνάτε. Αυτή η άνιση κατανοµή µε
την πληρότητα, µε την υποστελέχωση στον Έβρο µε όλα αυτά
τα προβλήµατα που έχει µε την Τουρκία είναι δικό σας δηµιούρ-
γηµα, κύριε Υφυπουργέ, µην ξεχνιόµαστε εδώ. 

Και σύµφωνα µε το άρθρο 4 του ν.3883/2010 -να µιλάµε και
νοµικά- οι αποσπάσεις, οι µεταθέσεις, οι µετατάξεις αποφασίζον-
ται µε αιτιολογηµένη απόφαση του Υπουργού Εθνικής Αµύνης.
Και στο άρθρο 5 του ν.3883 ένα από τα κριτήρια για τις µεταθέ-
σεις είναι οι υπηρεσιακές ανάγκες. Πού βλέπετε εσείς υπηρεσια-
κές ανάγκες; Στην Πελοπόννησο; Στη Θήβα; Όχι στον Έβρο;
Απαντήσατε στην ερώτηση που έκανα; Σχεδιάζετε να κλείσετε
στρατόπεδα στον Έβρο και αν ναι πού; Σχεδιάζετε να υποβαθµί-
σετε την έβδοµη µηχανοκίνητη ταξιαρχία; Και αν ναι, γιατί; 

Αυτά είναι τα ερωτήµατα που σας θέτω. Αυτά που λέτε εσείς,
µε τους διάφορους παραλληλισµούς που κάνατε, δεν ενδιαφέ-
ρουν τον κόσµο. Εδώ ο Έβρος µε έστειλε σήµερα γιατί βράζει.
Την Πέµπτη πάλι θα βγουν στο Σουφλί µε µια επιτροπή που
έχουν εκεί. Θα βγουν στους δρόµους και θα φωνάζουν. Διότι, ξέ-
ρετε, πέραν της ασφάλειας της εθνικής που παρέχει ο στρατός
στον Έβρο για ευνόητους λόγους, είναι και οικονοµικός πνεύµο-
νας για κάποιες περιοχές όπως του κεντρικού Έβρου, του Σου-
φλίου, που εσείς θέλετε να στηρίξετε και όχι εσείς προσωπικά η
Κυβέρνησή σας εννοώ! 

Εδώ απαντήστε, κύριε Υφυπουργέ και αφήστε τους διάφορους
παραλληλισµούς περί Χρυσής Αυγής. Γιατί ναι, αν όντως αφήσατε
τον Έβρο µε όλα αυτά τα προβλήµατα που αµφισβητούν τον Δυ-
τικό Βραχίονα, το Αινήσιο Δέλτα του Έβρου, που αµφισβητούν την
βραχονησίδα Ζουράφα ανάµεσα στην Αλεξανδρού-πολη και τη
Σαµοθράκη, που αγοράζουν τα ακίνητα στη Θράκη σωρηδόν, ενώ
απαγορεύεται, για µένα είναι προδοσία. Εσείς αν το λέτε αλλιώς,
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δικαίωµά σας. Εγώ αναλαµβάνω την ευθύνη των λεγοµένων µου.
Θέλω να µου απαντήσετε συγκεκριµένα, πέραν των χαρακτηρι-
σµών ή εντυπώσεων που µπορεί να δώσουµε σήµερα εδώ, ώστε
να φύγουµε από εδώ πιο σοφοί για τον εβρίτικο λαό, όχι για
µένα.

Προτίθεστε να κλείσετε στρατόπεδα στον Έβρο και αν ναι
πού; Και για ποιο λόγο τα αφήσατε υποστελεχωµένα µε όλα αυτά
τα προβλήµατα που έχουµε από τον κακό γείτονα Τούρκο; 

Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, στην πρωτολογία µου ήµουν σαφής
όσον αφορά τα ερωτήµατά σας, αλλά δεν θέλετε να καταλάβετε.
Θα τα επαναλάβω για να είναι καταγεγραµµένα. 

Σας είπα προηγουµένως ότι τον όποιο σχεδιασµό για τη διά-
ταξη των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στην επικράτεια τον κά-
νουν τα επιτελεία. Και ας συµφωνήσουµε σε αυτή την Αίθουσα
ότι ούτε εγώ -θα το ξαναπώ- ούτε εσείς, είµαστε ειδικοί επί
αυτού. Έχουµε στρατηγούς, έχουµε πτεράρχους, έχουµε ναυάρ-
χους, οι οποίοι –επαναλαµβάνω- και τη γνώση έχουν και ικανό-
τατοι είναι και εκείνοι θα κρίνουν πώς θα είναι η διάταξη των
ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων στην ελληνική επικράτεια. 

Από κει και πέρα όµως, ξέρετε πολύ καλά -και έχω την τιµή-
ότι συµµετέχω σε µια Κυβέρνηση που επί της δικής της θητείας
ο Έβρος δεν έπεσε, κύριε συνάδελφε. Δείξαµε λοιπόν, πολύ
καλά ως Κυβέρνηση τι σηµαίνει για µας ο Έβρος. Δείξαµε πολύ
καλά τι σηµαίνει υβριδική απειλή. Δείξαµε πάρα πολύ καλά ότι
ξέρουµε τι σηµαίνει απειλή στο Αιγαίο. Εποµένως, αλλού αυτά
τα οποία απευθύνεστε περί προδοσίας και οτιδήποτε άλλο.

Θα ξαναθέσω το ερώτηµα: Θέλουµε ή δεν θέλουµε να είναι
επανδρωµένα τα στρατόπεδά µας; Πρέπει να γίνει ένα συµµά-
ζεµα συνολικά; Δεν αναφέροµαι στον Έβρο. Από τα οκτακόσια
τριάντα ένα στρατόπεδα -που έχουν περισσότερα από ό,τι έχουν
οι Ηνωµένες Πολιτείες στο έδαφός τους- να είναι υποστελεχω-
µένα κάποια. Δεν είπε ο Υπουργός ότι είναι όλος ο Έβρος υπο-
στελεχωµένος. 

Ίσα-ίσα, ενισχυµένος είναι ο Έβρος και σε ανθρώπινο δυνα-
µικό και σε οπλικά συστήµατα και σε υποδοµές και ξέρετε πάρα
πολύ καλά.

Επειδή έχω πάει πολλές φορές στον Έβρο ξέρω πολύ καλά.
Είναι η ίδια η εικόνα του Έβρου, κύριε συνάδελφε, σε σχέση µε
το 2019; Να µην αναφερθώ σε πολύ συγκεκριµένα ζητήµατα, που
για ευνόητους λόγους δεν µπορώ να δώσω πληροφορίες εδώ σε
µια ανοικτή συνεδρίαση, όπως για τη διάταξη των στρατοπέδων,
ποια θα κλείσουν, ποια θα ενισχυθούν, ποια θα ανοίξουν. Το αν-
τιλαµβάνεστε αυτό. Όµως, ξέρετε πολύ καλά, εάν πάµε από τον
βορρά µέχρι τον νότο του Έβρου, είναι η ίδια η εικόνα σε σχέση
µε το 2019; Έχουµε τα ίδια φυλάκια; Έχουµε τις ίδιες δυνατότη-
τες; Έχουµε τον ίδιο φράχτη, όπως ήταν το 2019, που στην ουσία
δεν υπήρχε φράχτης; Γιατί αυτά τα παραλείπετε; Για να δηµιουρ-
γείτε εντυπώσεις συνεχώς;

Τουλάχιστον στα εθνικά θέµατα, στα θέµατα άµυνας ας µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε σε έναν κοινό παρονοµαστή. Δεν είναι
όλα αντιπολίτευση, κύριε συνάδελφε. Τουλάχιστον -και επειδή
σας παρακολουθώ ανελλιπώς- να συµφωνήσουµε σε µερικά
πράγµατα. Ας συµφωνήσουµε τουλάχιστον, ότι δεν µπορεί να
συνεχιστεί µια κατάσταση, ότι κάποια στρατόπεδα του Έβρου
δεν µπορεί να είναι υποστελεχωµένα. Εµείς θέλουµε να τα ενι-
σχύσουµε, δηλαδή το αντίθετο. Είστε αντίθετος εσείς σε αυτό;
Φαντάζοµαι πως όχι.

Όταν λοιπόν -επαναλαµβάνω- θέλετε µια πλήρη ενηµέρωση,
όχι όµως σε ανοιχτή συνεδρίαση, είµαστε διατεθειµένοι να σας
την παρέχουµε συγκεκριµένα: πού θα υπάρξει ενίσχυση, πώς θα
είναι τα οπλικά µας συστήµατα, πόσο θα είναι το ανθρώπινό µας
δυναµικό. Νοµίζω αυτό είναι αυτονόητο, κύριε συνάδελφε. Δεν
µπορώ σήµερα στην Αίθουσα να σας πω τι ανοίγει, τι κλείνει, τι
συγχωνεύεται, τι ενδυναµώνεται, τι προστίθεται. Αντιληπτό, φαν-
τάζοµαι.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 273/1-12-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Α’ Θεσσα-
λονίκης κ. Μιχαήλ Χουρδάκη προς τον Υπουργό Εξωτερικών µε
θέµα: «Συνεχίζονται οι προκλητικές τουρκικές δηλώσεις για το
Αιγαίο µε αφορµή το συµβάν στην Κάσο».

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ανεβαίνω σήµερα σε αυτό το Βήµα µε ιδιαί-

τερο αίσθηµα ευθύνης, προκειµένου να σας ρωτήσω για ένα
θέµα το οποίο θεωρώ και εγώ πολύ σηµαντικό, καθ’ ότι η κατά-
σταση που αντιµετωπίζουµε στο Αιγαίο είναι εξαιρετικά κρίσιµη.

Θα παρακολουθήσατε και εσείς τις δηλώσεις του Υπουργού
Άµυνας της Τουρκίας, οι οποίες ήταν όχι µόνο προκλητικές αλλά
και προσβλητικές, σε ό,τι αφορά την κυριαρχία και τα κυριαρχικά
δικαιώµατα της Ελλάδος. Ενδεικτικά, να θυµίσω κάποιες: Ότι «οι
τουρκικές δυνάµεις εµπόδισαν την ερευνητική δραστηριότητα
πόντισης των καλωδίων του ιταλικού πλοίου «Ievoli Relume», ότι
«αυτό έγινε σε τουρκική υφαλοκρηπίδα», ότι «οι Ιταλοί είπαν “ναι,
αποδέχοµαι τη δική σας περιοχή ευθυνών”» αναφερόµενοι στην
τουρκική και αν θα µπορούσαν να έχουν την άδειά τους.

Αντιλαµβάνοµαι ότι εσείς δεν είστε καθόλου υπεύθυνος για το
τι λένε οι γείτονες Υπουργοί, πλην όµως δεδοµένων και των όσων
έχετε αναφέρει σε συνέντευξή σας ήδη πριν από έναν χρόνο και
τα επαναλαµβάνετε σε κάθε ευκαιρία, σχετικά µε τη σηµασία της
Διακήρυξης των Αθηνών, η οποία -ανοίγω ξανά εισαγωγικά για
τα δικά σας λεγόµενα από περσινή συνέντευξη στην εφηµερίδα
«ΤΑ ΝΕΑ»- ότι «έχει υψηλό συµβολισµό και ουσία», ότι «θέλετε
να εµβαθύνουµε τις διµερείς σχέσεις», «να επιβεβαιώσουµε τη
φιλία», «να γίνει ρητή αναφορά σε αναγνωρισµένες αρχές Διε-
θνούς Δικαίου», παρακάτω τοποθετείτε «ως επιστέγασµα νέου
και αµοιβαία επωφελούς κεφαλαίου τις διµερείς σχέσεις» κ.ο.κ.
και δεδοµένης της αναφοράς του Γκιουλέρ για µαξιµαλιστικές
και παράνοµες απαιτήσεις της χώρας µας στην Ανατολική Με-
σόγειο και στο Αιγαίο, µε την αµφισβήτηση που αυτό ουσιαστικά
υπονοεί για το Διεθνές Δίκαιο και τη νοµιµότητα, ποιες είναι οι
ενέργειες που θα κάνει η µεριά του ελληνικού Υπουργείου Εξω-
τερικών, προκειµένου να µην φαίνεται ότι εµείς µένουµε άπραγοι
και ότι τελικά, µάλλον αναγνωρίζουµε τουρκική υφαλοκρηπίδα ή
αναγνωρίζουµε όσα λένε οι Τούρκοι για κάτι τέτοιο;

Συγκεκριµένες ερωτήσεις που θέλω, παρακαλώ, στην πρωτο-
λογία σας να απαντηθούν: Αν υπήρχε αντίδραση της Ελλάδας
στο περιστατικό και αν ναι, ποιες ήταν οι ενέργειες που ακολου-
θήθηκαν; Σε ό,τι αφορά τη χορήγηση άδειας και τη σύµβαση από
τον ΑΔΜΗΕ για την εκτέλεση ερευνών που δόθηκε στο ιταλικό
πλοίο, αν υπήρξε όρος που να διασφαλίζει ότι δεν θα ζητηθεί
άδεια από τρίτες χώρες, δηλαδή της Τουρκίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-
χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε καθηγητά, ευχαριστώ για την ερώτηση που µου δίνετε
την ευκαιρία να τοποθετηθώ εκ νέου για το ζήτηµα της ηλεκτρι-
κής διασύνδεσης Κρήτης – Κύπρου και εν τέλει Ισραήλ.

Είχα την ευκαιρία αρκετές φορές να αναφερθώ σε αυτό και
καταλαβαίνω ότι κάθε φορά που τίθεται εκ νέου το ζήτηµα εξαι-
τίας µιας δήλωσης η οποία προέρχεται από την Τουρκία, οφείλω
να δίδω τις προσήκουσες απαντήσεις, αλλά δεν θα αποστώ από
εκείνο που παγίως σας αναφέρω.

Και αναφέρω πάρα πολύ συγκεκριµένα τα ακόλουθα. Η ηλε-
κτρική διασύνδεση Κρήτης-Κύπρου αποτελεί ένα έργο αµοιβαίου
ενδιαφέροντος για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Κατά τούτο, είναι
έργο που χρηµατοδοτείται µερικώς από την Ευρωπαϊκή Ένωση
και έχει αναχθεί σε µείζον έργο για την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Δεύτερον, στο πλαίσιο αυτής της λειτουργίας, η ελληνική Κυ-
βέρνηση, η αρµόδια υπηρεσία, η ΕΧΑΕΘ, έχει δώσει άδεια στο
ιταλικό πλοίο για να κάνει τις αναγκαίες έρευνες και να κάνει την
πόντιση των ηλεκτρικών καλωδίων. Ρητώς αναφέρεται αυτονοή-
τως ότι θα πρέπει να τηρείται απαρεγκλίτως η ελληνική νοµοθε-
σία.

Τρίτον, σε ό,τι αφορά το ζήτηµα του συµβάντος της Κάσου,
επαναλαµβάνω ότι το πλοίο εξήλθε των ελληνικών χωρικών υδά-
των σε χώρο που είναι ήδη καθορισµένος από την ελληνοαιγυ-
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πτιακή συµφωνία. Υπήρξε, πράγµατι, µια παρεµπόδιση εκ µέρους
τουρκικών πλοίων. Το πλοίο συνέχισε κανονικά την έρευνά του,
αφού αποσυµπιέστηκε η ένταση και ολοκληρώθηκε, σύµφωνα µε
τον προγραµµατισµό, απολύτως η ερευνητική του δραστηριό-
τητα.

Τέταρτον, δεν υπήρξε καµµία απολύτως αίτηση ούτε αδειοδό-
τηση από τις τουρκικές αρχές. Κατά τούτο, ούτε άµεσα ούτε έµ-
µεσα, µε οποιονδήποτε τρόπο υπήρξε αναγνώριση κυριαρχικών
δικαιωµάτων της Τουρκίας.

Πέµπτον, το έργο αυτό θα συνεχιστεί κανονικά, σύµφωνα µε
τα προβλεπόµενα από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή εγκεκριµένα
σχέδιά του και µε βάση τον προγραµµατισµό της ίδιας εταιρείας.

Ήθελα να κλείσω, κύριε καθηγητά, αναφέροντας το ζήτηµα
της Διακήρυξης των Αθηνών, στην οποία κάνετε µνεία. Πράγµατι,
είναι ένα κείµενο σηµαντικά υψηλού συµβολισµού και τούτο,
διότι για πρώτη φορά καταγράφεται η βούληση των δύο µερών
να προχωρήσουν από κοινού στο πλαίσιο καλής γειτονίας και φι-
λικού διακανονισµού, έτσι ώστε να µην παράγονται κρίσεις.
Υπάρχει µια ρητή αναφορά εκ µέρους της Τουρκίας για σεβασµό
του Διεθνούς Δικαίου. Βεβαίως, αντιλαµβανόµαστε όλοι -και ανα-
φέρεται ρητά στη Διακήρυξη των Αθηνών- ότι οι χώρες δεν αφί-
στανται των βασικών νοµικών τους θέσεων.

Κύριε καθηγητά, δεν θα µπορούσαµε να πιστεύουµε ότι µέσα
σε δεκαέξι µήνες η Τουρκία θα αποστεί από δόγµατα τα οποία
έχει φέρει στην επιφάνεια εδώ και δεκαετίες. Η αποστρατικοποί-
ηση ανατρέχει δεκαετίες. Οι γκρίζες ζώνες ανατρέχουν δεκαε-
τίες. Τα µαξιµαλιστικά αιτήµατα, τα οποία αφορούν αποκλειστική
οικονοµική ζώνη και υφαλοκρηπίδα, ανατρέχουν δεκαετίες. Άρα,
δεν είναι κάτι καινοφανές και δεν είναι κάτι το οποίο θεωρούµε
ότι θα λήξει από τη µία ηµέρα στην άλλη.

Από την άλλη πλευρά, θεωρούµε κρίσιµο -και νοµίζω ότι θα
συµφωνήσετε σε αυτό- ότι το να βρίσκονται οι δύο γειτονικές
χώρες σε ένα καθεστώς διαλόγου, έτσι ώστε να µην παράγονται
εντάσεις και κρίσεις, είναι κάτι το οποίο όχι µόνο είναι ωφέλιµο,
αλλά είναι αναγκαίο για τη χώρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεραπετρίτη.
Θα θέσω µερικά ερωτήµατα µε βάση την απάντηση στην πρω-

τολογία σας και µετά, θα προχωρήσω στη δευτερολογία µου.
Αναφέρατε το µετά την αποσυµπίεση της έντασης. Πώς απο-

συµπιέστηκε αυτή η ένταση; Είναι το πρώτο ερώτηµα. Είπατε ότι
δεν υπήρξε καµµία αίτηση προς το τουρκικό κράτος από τους
Ιταλούς. Άρα, τα λεγόµενα του Τούρκου Υπουργού Άµυνας λέτε
ότι είναι ψευδή ότι τους ζητήθηκε άδεια;

Τρίτον, αναφέρατε -και είναι πολύ λογικό- ότι σε δεκαέξι µήνες
δεν µπορούµε να αντιστρέψουµε κλίµα και κινήσεις δεκαετιών.
Εσείς βλέπετε διαφορά σε αυτούς τους δεκαέξι µήνες; Δηλαδή,
υπάρχει µια τάση βελτίωσης όλων των θεµάτων που θέσατε ως
αδίκως ζητούµενα από την Τουρκία, γκρίζες ζώνες, αποστρατι-
κοποίηση κ.ο.κ.;

Θα συµφωνήσω, επίσης, ότι είναι πολύ σηµαντικό να έχουµε
ανοικτό δίαυλο και να υπάρχει διάλογος ακόµα και µε τον εχθρό
µας, αν θεωρήσουµε ότι η Τουρκία ανήκει σε αυτή την κατηγο-
ρία, που εγώ το θεωρώ. Αναρωτιέµαι, όµως, γιατί δεν έχουµε την
ίδια, ας πω, ζεστή θέληση να έχουµε και ανοιχτό διάλογο µε τη
Ρωσία. Συναντήθηκα µε τον πρέσβη πριν από δύο µήνες και µου
είπε ότι επί δυόµισι έτη όχι µόνο δεν τον έχει συναντήσει κανέ-
νας, αλλά έχει αποκλειστεί, παρ’ ότι είναι ο πρύτανης όλων των
διπλωµατών στην Ελλάδα, από όλες τις εκδηλώσεις.

Σωστά είπατε ότι το πλοίο κινήθηκε εντός της ελληνοαιγυπτια-
κής ζώνης, µεταξύ του εικοστού έκτου και του εικοστού ογδόου
παραλλήλου, το οποίο επισήµως και νοµίµως έχουµε καταθέσει
στα Ηνωµένα Έθνη και βρίσκεται στον Πίνακα 105. Άρα, δεν θα
υπήρχε καµµία περίπτωση να χρειάζεται άδεια. Και για αυτό ξα-
ναρωτάω το εξής. Δηλαδή λέει ψέµατα ο Υπουργός Άµυνας της
Τουρκίας; 

Μαζί µε αυτό πηγαίνει και το επόµενο ζήτηµα που σχετίζεται
µε το όλο θέµα. Γιατί καθυστερούµε την ολοκλήρωση -πάλι δό-
θηκε παράταση- του θαλάσσιου χωροταξικού σχεδιασµού, παρ’

όλο που ξέρετε ότι η Ελλάδα πληρώνει πρόστιµο για αυτό το
θέµα; Πρόσφατα η αδερφή του Πρωθυπουργού και πρώην
Υπουργός Εξωτερικών ανέφερε το Αιγαίο ως ελληνική λίµνη και
ότι έχουν και άλλοι ενδεχοµένως, κατ’ αυτήν, ενδιαφέρον και δεν
θα έπρεπε να είµαστε τόσο µαξιµαλιστές στις θέσεις µας. Και
ρωτάω τα εξής. Η δική σας προσωπική άποψη ποια είναι; Ποια
είναι η επίσηµη άποψη του Υπουργείου;

Τέλος, αναρωτιέµαι πώς µπορεί να γίνεται συζήτηση -σαφώς
και θέλουµε βελτίωση του κλίµατος- όταν δεν έχει ακόµα καταρ-
γηθεί το casus belli, που εδώ και πάνω από εικοσιπέντε χρόνια
υπάρχει από την γειτονική χώρα. Δεν ξέρω αν θέτετε εσείς ως
πρόβληµα ή ως ζητούµενο την κατάργηση του casus belli. Αυτά
εν ολίγοις. Αν κάτι από όλα αυτά που είπα και που ρώτησα δεν
τα έχετε σηµειώσει, µε χαρά να σας τα επαναλάβω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Φοβού-
µαι, κύριε καθηγητά, ότι θα λάβω µοµφή από το Προεδρείο αν
απαντήσω σε όλα σας τα ερωτήµατα, τα οποία αφ’ ενός είναι
πολλά και αφ’ ετέρου εκφεύγουν της επίκαιρης ερώτησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επειδή η
ερώτηση του Ανεξάρτητου Βουλευτή κ. Χουρδάκη γίνεται από
τα έδρανα του ΠΑΣΟΚ, θα σας δώσω λίγο χρόνο παραπάνω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Δια-
κρίνω διακριτική µεταχείριση υπέρ των εδράνων, άρα εµπράγ-
µατη διαφοροποίηση και όχι προσωποποιηµένη, και θα
προσπαθήσω να απαντήσω σε όλα.

Πρώτον, πώς αποσυµπιέστηκε η ένταση; Υπήρξε επικοινωνία
στο επίπεδο των διαύλων που παραµένουν ανοιχτοί. Νοµίζω ότι
θα συµφωνήσετε, κύριε καθηγητά, ότι είναι αναγκαίο να υπάρ-
χουν δίαυλοι επικοινωνίας. Και θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι
τους τελευταίους δεκαέξι µήνες σε πολλές περιπτώσεις έχουν
λειτουργήσει οι δίαυλοι αυτοί, έτσι ώστε να µην παραχθούν κρί-
σεις. 

Δεύτερον, άρα, είναι ανακριβή τα όσα λέγονται; Θέλω να το-
νίσω από την πλευρά της ελληνικής Κυβέρνησης, για πολλοστή
φορά, ότι δεν ζητήθηκε, ούτε ελήφθη άδεια, από τις τουρκικές
αρχές. Δεν θα ήταν δυνατόν ποτέ να υπάρχει κάτι τέτοιο, ούτε
άµεση, ούτε έµµεση αναγνώριση κυριαρχικών δικαιωµάτων.
Υπήρξε δε και το διάβηµα στην αντι-Navtex την οποία εξέδωσε η
Τουρκία. 

Τρίτον, έχει ωφελήσει ο ελληνοτουρκικός διάλογος; Θα ήθελα
να έχετε τριτολογία για να σας ρωτήσω εσάς αν θεωρείτε ότι έχει
ωφελήσει ο διάλογος. Είναι προτιµότερη η σηµερινή κατάσταση,
κύριε καθηγητά, σε σχέση µε παρελθόντα χρόνια, όταν υπήρχε
ψυχροπολεµικό κλίµα, όταν είχαµε καθηµερινές δηλώσεις από
την πλευρά της Τουρκίας, όταν είχαµε επιθετική ρητορική, όταν
είχαµε καθηµερινά επεισόδια, όταν είχαµε παραβιάσεις του ενα-
έριου χώρου κατά δεκάδες ηµερησίως; Διαφωνείτε, στα αλήθεια,
ότι έχει υπάρξει µια σαφής βελτίωση;

Η γεωγραφία µάς έχει τάξει σε αυτόν τον τόπο. Και ξέρω ότι
είστε ένας άνθρωπος της λογικής και µετριοπάθειας. Θέλω, λοι-
πόν, να σας πω ότι ναι, έχει ωφελήσει τη χώρα. Δεν υπάρχουν
παραβιάσεις του εναέριου χώρου. Έχει υπάρξει άριστη συνερ-
γασία, έτσι ώστε να ελέγχονται οι µεταναστευτικές ροές. Έχει
υπάρξει άριστη συνεργασία σε επίπεδο τουρισµού, έτσι ώστε τα
νησιά µας να µπορούν να έχουν οικονοµική ζωή δώδεκα µήνες
τον χρόνο. Έχει υπάρξει άριστη συνεργασία σε σειρά εµπορικών
συµφωνιών. Και πάνω από όλα καλλιεργείται µια κουλτούρα δια-
λόγου. Θα µου πείτε και ορθώς.

Από τι έχει αποστεί η Τουρκία, έτσι ώστε να µπορούµε να
πούµε ότι βελτιώθηκε το κλίµα; Υπάρχει µια µέση πολιτική και
υπάρχει µια υψηλή πολιτική. Στη µέση πολιτική νοµίζω ότι έχουµε
βελτιώσει πολύ τα πράγµατα. Παραµένουν βεβαίως τα θεµε-
λιώδη ζητήµατά µας και είναι διαφορές οι οποίες έχουν τεθεί και
ενδεχοµένως να τεθούν ξανά στο τραπέζι.

Εµείς δεν πρόκειται να συζητήσουµε ποτέ θέµατα κυριαρχίας.
Δεν πρόκειται να συζητήσουµε ποτέ τα ζητήµατα τα οποία η
Τουρκία θεωρεί ότι είναι συναφή προς την οριοθέτηση. Μόνο µία
και µόνη διαφορά, η οποία µπορεί να αχθεί ενώπιον διεθνούς δι-
καιοδοσίας, είναι η οριοθέτηση Αποκλειστικής Οικονοµικής
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Ζώνης και υφαλοκρηπίδας. Θαλάσσιος χωροταξικός σχεδιασµός
θα υποβληθεί εµπροθέσµως και προσηκόντως. Καµµία παρά-
ταση. Αντιλαµβανόµαστε ότι πράγµατι έχει υπάρξει µεγάλη δια-
χρονικά καθυστέρηση. Παρά ταύτα η Ελλάδα θα υποβάλει
κανονικά τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό, όπως θα προβλέ-
πεται από το Ευρωπαϊκό Δίκαιο.

Και τέλος σε σχέση µε το casus belli, βεβαίως και θα πρέπει
να αναιρεθεί το casus belli. Είναι αδιανόητο να υπάρχει µια συ-
ζήτηση η οποία γίνεται µε καλή διάθεση, µε καλή πίστη, µε σχέ-
σεις καλής γειτονίας και παρά ταύτα να υπάρχει αυτή η απειλή
πολέµου. Δεν προσιδιάζει στο διεθνές δίκαιο και δεν πρέπει να
υφίσταται.

Ευελπιστώ ότι θα µπορέσουµε να κάνουµε βήµατα προς την
αποκατάσταση της εµπιστοσύνης για να αναιρεθεί και αυτό το
συµβάν. 

Ξέχασα κάτι;
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Για τη «λίµνη» δεν είπατε κάτι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Γνωρί-

ζετε καλά τι σηµαίνει Διεθνές Δίκαιο. Το γνωρίζω και εγώ αρκετά
καλά υπό την ακαδηµαϊκή µου ιδιότητα. Θέλω να σας πω το εξής:
Προβλέπονται σαφώς η κυριαρχία και τα κυριαρχικά δικαιώµατα.
Κυριαρχία σηµαίνει σήµερα ότι µπορούµε, έχουµε τη δυνατό-
τητα, το αναφαίρετο, το απαλλοτρίωτο δικαίωµα να επεκτείνουµε
τα χωρικά µας ύδατα στα δώδεκα µίλια. Τα κυριαρχικά µας δι-
καιώµατα γνωρίζετε ότι ab initio υπάρχουν και υφίστανται, όπως
υφίστανται και όπως καταγράφονται από τη Σύµβαση του Μον-
τέγκο Μπέι. Εµείς πάντοτε θα επιζητούµε το βέλτιστο αποτέλε-
σµα. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 277/2-12-2024 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου, του Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Λάρισας της Κ.O. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑ-
ΔΑΣ» κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Για την άµεση και πλήρη στελέχωση του τµήµατος πυρη-
νικής ιατρικής του Νοσοκοµείου Παίδων «Η Αγία Σοφία»». 

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ναι, όντως γίνεται λόγος για το τµήµα πυρηνικής ιατρικής του

Νοσοκοµείου «Αγία Σοφία», το οποίο στεγάζεται στο κτήριο «Ελ-
πίδα». Το συγκεκριµένο τµήµα εξοπλίστηκε και ξεκίνησε τη λει-
τουργία του το 2016. Διαθέτει σύγχρονο εξοπλισµό. Καλύπτει τις
ανάγκες του παιδιατρικού πληθυσµού σε εξετάσεις τόσο της
κλασικής πυρηνικής ιατρικής, όσο και σε εξετάσεις PET-SCAN,
δηλαδή σπινθηρογραφήµατα, σταδιοποίηση και παρακολούθηση
ειδικά ενός τύπου καρκίνου στα παιδάκια, του νευροβλαστώµα-
τος, ενώ αντίστοιχα οι εξετάσεις PET-SCAN στο µεγαλύτερο
µέρος τους καλύπτουν οικολογικούς ασθενείς του παιδιατρικού
νοσοκοµείου. Μιλάµε για εξετάσεις απαραίτητες προκειµένου να
αντλούν οι θεράποντες ιατροί πληροφορίες σηµαντικές για την
επιλογή της θεραπείας, την πορεία της νόσου στα παιδιά, τη στα-
διοποίηση, αλλά και την επανασταδιοποίηση των ασθενειών
τους. 

Συγχρόνως, το νοσοκοµείο, το συγκεκριµένο τµήµα, είναι το
µοναδικό στη χώρα µας που διαθέτει την κατάλληλη υποδοµή
και αντίστοιχα τους κατάλληλα διαµορφωµένους χώρους για να
καλύπτει θεραπείες µε ραδιενεργό ιώδιο σε παιδιά και εφήβους
µε διαφοροποιηµένο καρκίνο του θυρεοειδούς, αλλά και θερα-
πείες σε παιδιά µε ανθεκτικό νευροβλάστωµα. 

Όπως προείπα, το τµήµα ξεκίνησε να λειτουργεί το 2016. Το
πρόβληµα που αναδεικνύουµε µέσω της ερώτησης είναι η στε-
λέχωσή του µε ιατρικό, αλλά και νοσηλευτικό προσωπικό. Εξαρ-
χής ξεκίνησε να λειτουργεί µε µια διευθύντρια η οποία
συνταξιοδοτήθηκε στα δύο χρόνια. Στη συνέχεια µε συµβασιού-
χους, µε ετήσιες συµβάσεις, µε µετακίνηση αντίστοιχα ιατρού
του ΕΣΥ από άλλο νοσοκοµείο. Επίσης σε όσους συµβασιούχους
έληγαν οι συµβάσεις είτε επαναπροσλαµβάνονταν είτε έφευγαν.
Αντίστοιχα το συγκεκριµένο τµήµα πυρηνικής ιατρικής δεν υπάρ-
χει καν στον οργανισµό του νοσοκοµείου. Δηλαδή, δεν είναι καν

οργανικά ενταγµένο στο νοσοκοµείο. 
Φυσικά όλα αυτά ήταν γνωστά, ειδικά τα ζητήµατα της υπο-

στελέχωσης και των ελλείψεων σε γιατρούς. Μείνανε τελικά δύο
επικουρικοί. Η µία επικουρικός διορίστηκε, πήρε µόνιµη θέση στο
Λαϊκό Νοσοκοµείο κι έµεινε ένας νεότερος συνάδελφος επικου-
ρικός, ο οποίος δεν έχει εµπειρία, πέραν της κλασικής πυρηνικής
ιατρικής, στις άλλες δραστηριότητες που έχει αναπτύξει το νο-
σοκοµείο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τη διεκπεραίωση περι-
στατικών, αλλά και τον εξαναγκασµό, αν θέλετε, να οδηγούνται
στον ιδιωτικό τοµέα, µε ό,τι συνεπάγεται αυτό για την τσέπη των
γονιών. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι: Τι µέτρα θα λάβει
η Κυβέρνηση προς αυτή την κατεύθυνση, ώστε να προκηρυχ-
θούν άµεσα µόνιµες θέσεις προσωπικού, ιατρών, αλλά και νοση-
λευτών, όλων των ειδικοτήτων που είναι αναγκαίες στο τµήµα
πυρηνικής ιατρικής στο Νοσοκοµείο Παίδων «Αγία Σοφία», τµήµα
που είναι άκρως απαραίτητο -το καταλαβαίνετε- για την αντιµε-
τώπιση των σοβαρών ασθενειών των µικρών παιδιών; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, να ευχηθώ στο Σώµα, κύριε Πρόεδρε, Καλά Χριστού-
γεννα και καλές γιορτές µε υγεία. Λέω «Καλά Χριστούγεννα»
γιατί στην εποχή µας παρ’ ολίγο να απαγορευτεί η ευχή αυτή.
Ευτυχώς, σιγά-σιγά η Ευρώπη αρχίζει να βάζει µυαλό. Δεν λέω
για την Ελλάδα, λέω γενικά για την Ευρώπη και τον δυτικό κόσµο.
Ευτυχώς, αρχίζει ο κόσµος να επιστρέφει, αγαπητέ συνάδελφε,
κύριε Βλάχο, στις παραδοσιακές αξίες κι έτσι µπορούµε να λέµε
«Καλά Χριστούγεννα». 

Έρχοµαι τώρα στην ερώτηση. Κατ’ αρχάς, κύριε συνάδελφε,
σας ευχαριστώ. Η ερώτηση είναι σωστή, γιατί επισηµαίνετε ένα
πραγµατικό πρόβληµα που έχουµε εδώ. Έχουµε ένα τµήµα πυ-
ρηνικής ιατρικής που ιδρύθηκε στο νοσοκοµείο µε απόφαση του
διοικητικού του συµβουλίου µετά τη δηµιουργία του οργανισµού
του νοσοκοµείου, ο οποίος ακόµα δεν έχει αλλάξει. Τι θα πει
αυτό; Ότι εγώ δεν µπορώ να προκηρύξω µόνιµη θέση για γιατρό
πυρηνικής ιατρικής στο Νοσοκοµείο «Η Αγία Σοφία», καθόσον
για να προκηρύξω τη θέση πρέπει να προβλέπεται στον οργανι-
σµό. 

Η αλλαγή των οργανισµών είναι µια µακροχρόνια διαδικασία
διά προεδρικού διατάγµατος. Έχω ήδη δώσει εντολή να αλλάξει
ο οργανισµός. Εντολή έχει δοθεί από εµένα σε πολιτικό επίπεδο.
Ήδη η διοίκηση του νοσοκοµείου έχει στείλει στην αρµόδια υπη-
ρεσία του Υπουργείου Υγείας τις προτάσεις για τον νέο οργανι-
σµό, για να συγγράφει το σχέδιο του νέου προεδρικού
διατάγµατος. Αυτό, όµως, θέλει αρκετούς µήνες ακόµα. 

Δεν θα πω τι έχουµε κάνει µέχρι τώρα. Θα πω τι γίνεται τώρα.
Στην τρέχουσα στελέχωση υπηρετεί ένας επικουρικός γιατρός.
Η σύµβασή του λήγει 31 Δεκεµβρίου, τώρα, σε δεκαπέντε µέρες
δηλαδή. Αναρτήσαµε πρόσκληση ενδιαφέροντος για την πρόσ-
ληψη ενός ιατρού ειδικότητας πυρηνικής ιατρικής µε µπλοκάκι,
αλλά δεν ήρθε κανένας, δεν είχαµε συµµετοχή. Οπότε τι κάναµε;
Με απόφαση της Διοικήτριας της 1ης ΥΠΕ, της κ. Μπαλαούρα, η
απόφαση εξεδόθη στις 8-11-2024 και µετακινήθηκε µία ιατρός
πυρηνικής ιατρικής επιµελητής Α’ από το Λαϊκό Νοσοκοµείο για
δύο ηµέρες την εβδοµάδα, για διάστηµα ενός µηνός. 

Παράλληλα, επαναπροκηρύσσουµε τη θέση επικουρικού για-
τρού πυρηνικής ιατρικής και θα το κάνουµε διαρκώς έως ότου
µπορέσουµε να βρούµε ενδιαφερόµενο γιατρό. 

Σε κάθε περίπτωση, η µόνιµη λύση του προβλήµατος θα γίνει
µόνο µε την προκήρυξη µόνιµης θέσεως και πρόσληψης προφα-
νώς µόνιµης θέσεως. Αυτό για να γίνει χρειαζόµαστε κάποιους
µήνες για την έκδοση του νέου οργανισµού και του νοσοκοµείου
και πολλών άλλων νοσοκοµείων που έχουν παρόµοια προβλή-
µατα. 

Να ξέρετε ότι το λέω µόνο τεχνικά, ότι εγώ µπορώ µε υπουρ-
γική απόφαση να αλλάξω οργανισµό σε ένα νοσοκοµείο µόνο
εφόσον η αλλαγή δεν προκαλεί δαπάνη στον κρατικό προϋπολο-
γισµό. Αν προκαλεί δαπάνη στον κρατικό προϋπολογισµό, πρέπει
να πάει διά προεδρικού διατάγµατος. Εγώ δεν µπορώ να εκδώσω
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µόνος µου προεδρικό διάταγµα, ούτε µπορώ να αλλάξω τον ορ-
γανισµό µε νόµο, γιατί το προεδρικό διάταγµα αλλάζει µόνο µε
προεδρικό διάταγµα. Άρα εδώ βρισκόµαστε. 

Είµαστε από πάνω. Δεν µπορεί να σταµατήσει να λειτουργεί
το τµήµα. Γι’ αυτό δεσµεύοµαι. Η µόνιµη λύση θα έρθει όπως
σας είπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, όντως το πρόβληµα δεν είναι επί θητείας σας.
Συνεχίζει από το 2016. Από τη στιγµή που οργανώθηκε αυτό το
τµήµα και εξοπλίστηκε µε τον σύγχρονο εξοπλισµό που διαθέτει,
δεν µερίµνησαν. Κι εδώ είναι οι τεράστιες ευθύνες διαχρονικά δι-
οικήσεων, υπουργείων και κυβερνήσεων. Πέρασαν διάφορες κυ-
βερνήσεις µέχρι σήµερα. 

Εµείς επιµένουµε. Λέτε ότι υπάρχει λύση ή κώλυµα ενδεχοµέ-
νως στον Υπουργό που δεν µπορεί να προσλάβει, γιατί θα στοι-
χίσει στον κρατικό προϋπολογισµό. Ε, να στοιχίσει, κύριε
Υπουργέ, στον κρατικό προϋπολογισµό, να αναλάβει το κράτος
αυτή τη δαπάνη. 

Και τώρα γνωρίζετε και εσείς -όλοι γνωρίζουµε- ότι µε αυτά τα
οκτώ χρόνια λειτουργίας αυτού του εργαστηρίου µε αυτόν τον
τρόπο, σε ό,τι αφορά δηλαδή τη στελέχωσή του, αποδεικνύεται
στην πράξη και µε το εργαστήριο δηλαδή της πυρηνικής ιατρι-
κής, το τµήµα πυρηνικής ιατρικής, ότι χωρίς το απαιτούµενο µό-
νιµο ιατρονοσηλευτικό προσωπικό -γιατί µιλάµε και για
νοσηλευτικό προσωπικό- δεν µπορεί να λειτουργήσει σωστά ένα
τµήµα και αυτό, αλλά γενικότερα, όλα τα τµήµατα.

Έτσι, λοιπόν, για παράδειγµα, η λειτουργία του PET-SCAN τα
προηγούµενα χρόνια έδωσε τη δυνατότητα να πραγµατοποιούν-
ται εξετάσεις στον ίδιο χώρο του νοσοκοµείου -και εδώ είναι τα
σηµαντικά κατά τη γνώµη µας ζητήµατα, που ακριβώς συνδυά-
ζονται ή απορρέουν, αν θέλετε, ή είναι προϋπόθεση του µόνιµου
προσωπικού και δη γιατρών και όχι µόνο- γεγονός που επέτρεπε
την παραµονή των ασθενών, των παιδιών δηλαδή και των οικο-
γενειών τους, στον ίδιο χώρο νοσηλείας. Τώρα αναγκάζονται να
τρέχουν στα ιδιωτικά µε ό,τι αυτό συνεπάγεται και όχι µόνο για
την τσέπη τους, για ό,τι αυτό κοστίζει στις διακοµιδές, στις µε-
ταφορές των παιδιών, των οικογενειών και τα λοιπά.

Άρα, λοιπόν, αντιµετωπίζονταν, όταν λειτουργούσαν στον ίδιο
χώρο νοσηλείας χωρίς να χρειάζεται να µετακινηθούν, κάτι που
εξασφαλίζει την παραµονή τους σε ασφαλή, φιλικό και οικείο
χώρο για τα παιδιά, ενώ ταυτόχρονα διασφαλίζεται η σωστή δια-
χείριση των προσωπικών δεδοµένων των παιδιών και εφήβων σε
µία τόσο κρίσιµη περίοδο.

Δεύτερον, τονίζουµε εδώ ότι τα περιστατικά -ως γνωστόν-
απαιτούν -και τα συγκεκριµένα δηλαδή που διαχειρίζονται στο
συγκεκριµένο εργαστήριο ή στο παιδοογκολογικό, αλλά και γε-
νικότερα- συνέχεια, χρόνο και σταθερότητα γιατρού, να γνωρίζει
δηλαδή ο γιατρός σε βάθος το ιστορικό, ώστε να προχωρήσει
στην απαραίτητη εξέταση και θεραπεία, όπως εξίσου σηµαντικό
είναι και η επαφή µε τον ασθενή, εν προκειµένω παιδιά, αλλά και
τους γονείς τους στο πλαίσιο ενηµέρωσης για την αναγκαιότητα
της θεραπείας, που ίσως είναι και το δυσκολότερο σηµείο.

Και εδώ ανοίγω µία παρένθεση, «µε τη δυνατότητα χορήγησης
ραδιενεργού, σε ό,τι αφορά τις παθήσεις του θυρεοειδούς», που
όταν το ακούν, φυσικά τροµάζουν και µε τον γιατρό να πρέπει
και έτσι έχει χρέος, να υποδεχθεί, αλλά και να απαλύνει τον φόβο
και την αγωνία γονιών, αλλά και των παιδιών.

Τρίτον, ένα τόσο σηµαντικό, όπως το παιδοογκολογικό τµήµα,
τα τµήµατα τα παιδοογκολογικά στο Παίδων, στα δύο νοσοκο-
µεία, απαιτεί εκτός από επιστηµονική γνώση, καθηµερινή και
διαρκή επαφή µε τα παιδιά και τις οικογένειές τους και προφα-
νώς, ένα περιβάλλον που να εξασφαλίζει τη σταθερότητα και την
εµπιστοσύνη στη φροντίδα τους. Όσον αφορά τον ιδιώτη ή τα
µπλοκάκια που ήταν πριν -λέτε τώρα ξανά, δεν έχω τίποτα µε τον
επιστήµονα ή τον γιατρό που θα πάει εκεί ούτε αµφισβητούµε
την επιστηµονική του κατάρτιση, επάρκεια και τα λοιπά- υπάρχει,
θα υπάρχει µε αυτόν τον τρόπο µια αποσπασµατικότητα και µια
µη συνέχεια της επαφής -αν µη τι άλλο- της διαδικασίας παρα-
κολούθησης των παιδιών και τα λοιπά, κάτι, λοιπόν, που δεν µπο-

ρεί να καλυφθεί από έναν ιδιώτη µε µερικές επισκέψεις τη βδο-
µάδα.

Και φυσικά, η µη διενέργεια των συγκεκριµένων εξετάσεων,
σε ό,τι αφορά το κοµµάτι του PET-SCAN, στο νοσοκοµείο, στο
τµήµα δηλαδή αυτό της πυρηνικής ιατρικής, έχει ως αποτέλε-
σµα, όπως προείπα και την οικονοµική επιβάρυνση των γονέων
και προφανώς, δεν υπάρχουν δικαιολογίες, να µην κρυβόµαστε
και δεν είναι προσωπικό αυτό σε εσάς τώρα που είστε Υπουργός
Υγείας. Είναι διαχρονικό ζήτηµα από το 2016 που δηµιουργή-
θηκε, που αδράνησαν, ή συνειδητά -να το πω έτσι -όλες οι διοι-
κήσεις-κυβερνήσεις, Υπουργοί Υγείας και τα λοιπά.

Έτσι, λοιπόν, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλα αυτά -κλείνω, κύριε
Πρόεδρε- τι αναδεικνύεται; Αναδεικνύεται ο έντεχνος τρόπος,
αλλά και η µεθόδευση -αν θέλετε- που ακολουθήθηκε διαχρονικά,
αυτός δηλαδή της προοπτικής ιδιωτικοποίησης, λαµβάνοντας υπ’
όψιν και τις εξελίξεις στον τοµέα των παιδιατρικών νοσοκοµείων
που έχουν πλέον µπει σε καθεστώς νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου µε τις παιδοογκολογικές πιο συγκεκριµένα, µε αποτέλε-
σµα να προωθείται η περαιτέρω εµπορευµατοποίηση και ιδιωτι-
κοποίηση και αυτού του ευαίσθητου τοµέα της υγείας.

Έτσι, λοιπόν, αυτό δεν είναι τυχαίο. Δεν είναι µόνο από εσάς,
βεβαίως, κρατάει χρόνια, αλλά έχει να κάνει µε µία σταθερή
στρατηγική επιλογή που έχει την υγεία ως εµπόρευµα αντί για
κοινωνικό αγαθό που πρέπει να απολαµβάνει ο λαός µας, εν προ-
κειµένω τα παιδιά, καθολικά, δωρεάν, µε σύγχρονες υπηρεσίες
και από πλήρως στελεχωµένες υπηρεσίες υγείας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν έχω να προσθέσω πολλά. Είπα ότι το κράτος ασφαλώς και

αναλαµβάνει να πληρώνει τη θέση του ιατρού πυρηνικής ιατρικής
στο Νοσοκοµείο «Αγία Σοφία». Το κάνει διά επικουρικού γιατρού
ή γιατρού µε µπλοκ παροχής υπηρεσιών. Δεν έχει υπάρξει ενδια-
φέρον σε αυτή την πρόσκληση. Σας είπα ότι θα κάνουµε διαρκώς
πρόσκληση έως ότου βρούµε γιατρό πυρηνικής ιατρικής. Δεν
είναι ζήτηµα οικονοµικό. Σας είπα ότι είναι ζήτηµα νοµικό. Ο ορ-
γανισµός δεν έχει αλλάξει. Τώρα, εγώ δεν µπορώ να σας πω γιατί
δεν έχει αλλάξει. Νοµίζω ότι για το Παίδων «Αγία Σοφία» δει έχει
αλλάξει από το 2012. Αν θυµάµαι καλά, οι τελευταίες µαζικές αλ-
λαγές οργανισµών έγιναν επί της προηγούµενής µου θητείας
πριν από δέκα χρόνια. Έχω δώσει, όµως, την εντολή να αλλάξουν
γενικά οι οργανισµοί των νοσοκοµείων και του «Αγία Σοφία». 

Η διαδικασία την οποίαν ο Υπουργός µπορεί να κάνει έχει ξε-
κινήσει. Θα ολοκληρωθεί κάποια στιγµή µέσα στο 2025. Περνάει
από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Εγώ δεν µπορώ να δεσµευτώ
για χρονοδιάγραµµα. Προφανώς θα το κάνει όσο γίνεται πιο γρή-
γορα. Αυτή τη στιγµή συγγράφουν οι υπηρεσίες του Υπουργείου
Υγείας βάσει των αιτηµάτων των διοικητών των νοσοκοµείων
τους νέους οργανισµούς. Μέσα στο 2025 θα έχουµε νέους ορ-
γανισµούς. Για να έχουµε µόνιµη θέση χρειαζόµαστε νέο οργα-
νισµό. Μόλις έχουµε νέο οργανισµό, θα προκύψει αυτή η θέση.

Το δεύτερο που θέλω να πω, για να ακούσει ο κόσµος, είναι
ότι δεν θα αφήσουµε τα νοσοκοµεία χωρίς να λειτουργεί το
τµήµα. Είτε µε µετακίνηση από το «Λαϊκό» είτε µε µετακίνηση από
άλλο νοσοκοµείο είτε µε πρόσληψη ενός επικουρικού είτε µε
πρόσληψη ιατρού µε µπλοκ παροχής υπηρεσιών, το τµήµα θα
εξακολουθήσει να λειτουργεί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συζη-

τηθεί η πρώτη µε αριθµό 262/27-11-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κ.Ο. «ΝΕΑ
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό Ανάπτυ-
ξης µε θέµα: «Λειτουργία αγοράς».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η αναταραχή στην ευρύτερη περιοχή επηρε-

άζει τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και εµποδίζει τον υγιή
ανταγωνισµό που αποτελεί τον βασικό παράγοντα για τη λειτουρ-
γία της ελεύθερης αγοράς, δηµιουργώντας ασφυκτικές πιέσεις
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ιδιαίτερα στους συµπολίτες µας µε χαµηλά εισοδήµατα. Οι συ-
νεχιζόµενες ανατιµήσεις βασικών αγαθών αποδεικνύουν πόσο
λάθος είχαν οι αναλυτές και όλοι όσοι µιλούσαν για φαινόµενο
προσωρινού χαρακτήρα. Σε αυτές τις έκτακτες καταστάσεις που
ζούµε επιβάλλεται η λήψη έκτακτων µέτρων για την προστασία
τόσο των καταναλωτών όσο και των υγιών επιχειρηµατιών.

Με την ανάληψη των καθηκόντων σας πολλοί, µεταξύ αυτών
και εγώ, περιµέναµε συγκεκριµένες παρεµβάσεις για την αντιµε-
τώπιση της δύσκολης κατάστασης, όπως την προσδιορίζουν τα
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ και όπως τη ζει η κοινωνία. Μέχρι σήµερα,
όµως, αδυνατώ να κατανοήσω κάποια πολιτική και τούτο, γιατί,
ούτε τα εποχικά και εορταστικά «καλάθια» ούτε οι έλεγχοι και τα
πρόστιµα, πέρα από τις εφήµερες εντυπώσεις, ούτε η µείωση
του ΦΠΑ αποτελούν κάποια συγκεκριµένη πολιτική, άλλα έκτακτα
µέτρα που δεν µπορούν να αλλάξουν τη µεγάλη εικόνα που βλέ-
πουν και ζουν οι πολίτες. Η διατήρηση του ποσοστού κέρδους
χωρίς άλλα µέτρα δεν είναι ολοκληρωµένη πολιτική, αλλά και η
απαγόρευση προσφορών σε ανατιµηµένα προϊόντα είναι µεν κάτι
σωστό, αλλά δεν φτάνει.

Κάποιοι νεοφιλελεύθερων αντιλήψεων -και πάντως όχι εγώ- θα
επιµείνουν ότι στην ελεύθερη αγορά δεν υπάρχουν παρεµβάσεις
και ότι όλα ρυθµίζονται από τον κανόνα της προσφοράς και της
ζήτησης. Όµως, η Κυβέρνηση έχει κάνει παρεµβάσεις, όπως το
σταθερό ποσοστό κέρδους που αποτελεί κάποιου τύπου διατί-
µηση.

Αντί, λοιπόν, να ζητάµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση να ξυπνή-
σει από τον λήθαργο και τις εµµονές της και να πάρει µέτρα, αντί
να καταφεύγουµε σε συµφωνίες κυρίων µε το λιανεµπόριο που
απλά αποδεικνύει ότι υπάρχουν δυνατότητες µειώσεων, πρέπει
εµείς να πάρουµε µέτρα που να προσδιορίζουν µια ολοκληρω-
µένη πολιτική για την οµαλή λειτουργία της αγοράς και τη στή-
ριξη των καταναλωτών.

Οι αυξήσεις των εισοδηµάτων που προσπαθεί η Κυβέρνηση
είναι λάθος να λέµε ότι θα αντισταθµίσουν τις αυξήσεις καλύ-
πτοντας την ανεξέλεγκτη αγορά, γιατί πρέπει να έχουν ως στόχο
τη βελτίωση της ζωής των πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-
πτυξης): Κύριε συνάδελφε, θέλω να σας ευχαριστήσω πολύ που
υποβάλατε αυτή την επίκαιρη ερώτηση κι έτσι µου δίνετε τη δυ-
νατότητα, έστω και για περιορισµένο χρονικό διάστηµα, να εκ-
θέσω τα µέτρα και την πολιτική που ακολουθώ, που ακολουθεί η
Κυβέρνησή µας, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Βασικός στόχος µας είναι η ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδή-
µατος των πολιτών και των οικογενειών. Βασικός στόχος µας
είναι η πτώση -όσο αυτό είναι δυνατόν- του επιπέδου των τιµών,
η αποκλιµάκωση των αυξήσεων και ιδιαίτερα στόχος µας είναι οι
οικογένειες και τα νοικοκυριά που έχουν πολύ µεγαλύτερες οι-
κονοµικές δυσκολίες. Χωρίς καµµία αµφιβολία οφείλουµε όλοι
να κάνουµε τα πάντα για να µειώνονται τέτοιου είδους προβλή-
µατα στην κοινωνία και να µειώνονται και οι κοινωνικές αντιθέ-
σεις.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι συµφωνούµε απολύτως ότι βασι-
κός στόχος είναι να δουλέψει ο υγιής ανταγωνισµός στην αγορά,
συµφωνούµε απολύτως ότι διανύουµε µια εξαιρετικά δύσκολη
περίοδο µε έκτακτες καταστάσεις, γι’ αυτό ακριβώς και παίρ-
νουµε έκτακτα µέτρα, τα οποία υπό άλλες συνθήκες και υπό
άλλες καταστάσεις θα ήταν αδύνατο να τα πάρει µια φιλελεύ-
θερη κυβέρνηση. Και εννοώ ότι έχουµε ψηφίσει και εσείς, κύριε
συνάδελφε, ως τµήµα της κυβερνητικής Πλειοψηφίας έχετε ψη-
φίσει µία σειρά από µέτρα που σχετίζονται µε το πλαφόν στο πε-
ριθώριο κέρδους των εταιρειών σε ό,τι αφορά τα βασικά είδη
διαβίωσης και τα τρόφιµα και ιδιαίτερα το µέτρο της µη δυνατό-
τητας για εκπτώσεις, εάν ένα προϊόν στο προηγούµενο τρίµηνο
έχει ανατιµηθεί.

Δίπλα σε αυτά τα µέτρα θέλω να προσθέσω για το εξάµηνο
που υπηρετώ ως Υπουργός Ανάπτυξης ότι έχουν παρθεί και τα
εξής µέτρα:

Πρώτον, ενίσχυση της Ανεξάρτητης Επιτροπής Ανταγωνισµού
µε πενήντα πρόσθετα στελέχη, προκειµένου να µπορεί να αντα-

ποκρίνεται στη δουλειά της και ιδιαίτερα στη βασική της απο-
στολή -το λέω για να ακουστεί, παρακαλώ πάρα πολύ- που είναι
ο έλεγχος τού αν υπάρχουν καρτέλ στην αγορά. Αυτό είναι απο-
στολή της Επιτροπής Ανταγωνισµού και όχι της Γενικής Γραµµα-
τείας Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Δεύτερον, πολλαπλασιάσαµε τα πρόστιµα, τα ανώτερα όρια
προστίµων, πιέζοντας πολύ έντονα την αγορά και αυξάνοντας
ταυτόχρονα τον ελεγκτικό µηχανισµό, ο οποίος είχε σοβαρές
αδυναµίες και πρέπει περαιτέρω να ενισχύσουµε αυτόν τον µη-
χανισµό µε τριάντα πρόσθετα στελέχη, ρίχνοντας ιδιαίτερο
βάρος και στην αξιοποίηση ηλεκτρονικών ψηφιακών µέσων, προ-
κειµένου και µε αυτόν τον πλέον αποφασιστικό τρόπο να ελέγ-
χονται µια σειρά από παραβάσεις.

Τρίτον, ενισχύουµε την ενηµέρωση των καταναλωτών µέσω
της ηλεκτρονικής πλατφόρµας «e-Καταναλωτής».

Έχει αποτελέσµατα αυτή η πολιτική; Σαφέστατα και έχει απο-
τελέσµατα αυτή η πολιτική. Σας θυµίζω: Πληθωρισµός τροφίµων
τον Νοέµβριο -δεν το λέει ο Θεοδωρικάκος, το λένε η EUROSTAT
και η ΕΛΣΤΑΤ- 0,8, ίσως ο µικρότερος σε ολόκληρη την Ευρώπη.
Η Γερµανία έχει 2,9, ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι
2,9, υπάρχουν και άλλες χώρες στις οποίες είναι πάνω από το
6%. Τους τελευταίους έξι µήνες ο µέσος όρος των τιµών στα
σουπερµάρκετ, που από εκεί προµηθεύονται τα βασικά αγαθά
τα περισσότερα ελληνικά νοικοκυριά, είναι αρνητικός, είναι κάτω
από το µηδέν. Υπάρχουν προϊόντα τα οποία έχουν ακριβύνει,
υπάρχουν προϊόντα τα οποία έχουν φθηνύνει, αλλά κατά µέσο
όρο ο πληθωρισµός στα σουπερµάρκετ είναι αρνητικός µε αναν-
τίρρητα στοιχεία, τα οποία έχουν κατ’ επανάληψη δηµοσιευτεί.
Και δεν σταµατάµε εδώ.

Μάλιστα, θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν σας ότι το µεγαλύτερο
πρόβληµα, κατά την αντίληψή µου, ανήκει στην κοινωνική οµάδα
η οποία κατ’ ανάγκη και όχι από επιλογή νοικιάζει σπίτι, νοικιάζει
την πρώτη, την κύρια κατοικία. Αυτοί οι άνθρωποι χωρίς καµµία
αµφιβολία αντιµετωπίζουν πολύ σοβαρό πρόβληµα, γιατί οι τιµές
των ενοικίων, ειδικά εδώ, στο λεκανοπέδιο της Αττικής, έχουν
εκτιναχθεί. Γνωρίζετε, όµως, ότι αυτό είναι ένα θέµα, το οποίο
δεν είναι στις στενές αρµοδιότητες του Υπουργείου Ανάπτυξης.
Άπτεται πολλών άλλων παραγόντων και κυρίως άλλων Υπουρ-
γείων.

Δεν µε ρωτήσατε όµως, κύριε Βλάχο, γι’ αυτούς τους ανθρώ-
πους. Ξέρετε, επειδή έχω κάνει είκοσι χρόνια στο νοίκι και ξέρω
πάρα πολύ καλά τι είναι να προσπαθείς να ξεκινάς τον µήνα σου
έχοντας εξασφαλίσει ότι θα πληρώσεις για την πρώτη κατοικία,
αντιλαµβάνοµαι πάρα πολύ καλά πόσο σοβαρό είναι αυτό το
πρόβληµα και πιστεύω ότι η Κυβέρνησή µας έχει να κάνει και
άλλα πράγµατα για να συµβάλει στη ζωή αυτών των ανθρώπων,
όπως και γενικότερα κάνει για να ενισχύει το εισόδηµα των πολι-
τών.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι στα πέντε αυτά δύσκολα χρόνια
µειώσαµε την ανεργία από το 18% στο 9% και ότι ο κατώτατος
µισθός έχει αυξηθεί κατά 28%. Αισθάνοµαι, δε, απόλυτα τη βε-
βαιότητα και την αυτοπεποίθηση ότι θα πιάσουµε τα 950 ευρώ
ως κατώτατο µισθό στα επόµενα δύο χρόνια µε την ολοκλήρωση
της θητείας µας, όπως κατ’ επανάληψη έχει δεσµευτεί ο Πρωθυ-
πουργός, διότι χωρίς καµµία αµφιβολία η βασική πλευρά της αν-
τιµετώπισης του προβλήµατος, πέρα από το ποιες είναι οι τιµές,
είναι να υπάρχει και το αντίστοιχο εισόδηµα των πολιτών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, δεν σας ρώ-
τησα για τα ενοίκια, όπως δεν σας ρώτησα και για το εισόδηµα
και για την ανεργία, γιατί πράγµατι δεν είναι στις αρµοδιότητές
σας. Εγώ σας ρωτάω για πολύ συγκεκριµένα πράγµατα για τη
λειτουργία της αγοράς. Και όταν λέµε «ελεύθερη αγορά», για να
συνεννοηθούµε, δεν εννοούµε ασύδοτη αγορά. Ελεύθερη αγορά
σηµαίνει ότι λειτουργεί µε κανόνες, κανόνες που προστατεύουν
τόσο τον καταναλωτή όσο και τον σοβαρό και νόµιµο επιχειρη-
µατία.

Οι άξονες της πολιτικής που θα σας προτείνω στη συνέχεια
είναι ολοκληρωµένοι και δεν αφορούν άµεσα τις τιµές -κάτι τέ-
τοιο, όπως καταλαβαίνετε, απαγορεύεται, η διατίµηση- αλλά την
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προστασία του καταναλωτή και του υγιούς εµπορίου µε κανόνες
διαφάνειας. Όσοι παρανοµούν φοβούνται µόνο τη διαφάνεια και
τη δηµοσιότητα και ποτέ τα πρόστιµα, τα οποία µου είπατε. Από
τα πρόστιµα που λέτε και ξαναλέτε, πείτε µου τι έχει εισπραχθεί.
Για να µη σας πω ότι αυτοί στους οποίους καταλογίζετε τα πρό-
στιµα πιθανόν να τα έχουν προεισπράξει στο πολλαπλάσιο. Δεν
τους πολυενδιαφέρει.

Και επί τη ευκαιρία, µιας και είστε σε αυτή τη θέση, µπορείτε
να ανατρέξετε και κάποια στιγµή να µου απαντήσετε τι απέγιναν
τα πρόστιµα στις αρχές της δεκαετίας του 2000 για το περίφηµο
καρτέλ του γάλακτος; Έχουν πληρωθεί; Δεν έχει πληρωθεί τί-
ποτε. Προκαταβολές βάζουν και κάνουν προσφυγές.

Εγώ, λοιπόν, έρχοµαι σήµερα να σας πω πολύ συγκεκριµένα
πράγµατα:

Πρώτον, απαγορεύεται κάθε απευθείας αύξηση της τιµής.
Δεύτερον, κάθε αύξηση αναγγέλλεται στο Υπουργείο Ανάπτυ-

ξης µαζί µε τον φάκελο κοστολογικών στοιχείων που τεκµηριώ-
νουν την προτεινόµενη αύξηση. Επίσης, καταθέτουν φάκελο
τεκµηρίωσης τιµής σε σχέση µε τις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που αφορά, βεβαίως, τα εισαγόµενα προϊόντα, µιας και
το µεγαλύτερο ποσοστό αγαθών διακινείται µέσα από ενδοοµι-
λικές συναλλαγές. Το Υπουργείο Ανάπτυξης οφείλει εντός είκοσι
ηµερών να απαντήσει για την εγκυρότητα των προσκοµισθέντων
στοιχείων µε αποδοχή της προτεινόµενης αύξησης ή απόρριψη.

Τρίτον, το Υπουργείο Ανάπτυξης µπορεί να ζητήσει φάκελο
τεκµηρίωσης για οποιοδήποτε προϊόν ανεξάρτητα από το αίτηµα
αύξησης της τιµής.

Τέταρτον, το ποσοστό κέρδους θα παραµείνει σταθερό για πε-
ριορισµένο διάστηµα λόγω της αναστάτωσης που υπάρχει στην
ελληνική και διεθνή αγορά, αλλά, όπως σας έχω πει και άλλη
φορά, από µόνο του δεν σηµαίνει τίποτε. Όταν δεν διασφαλίζετε
τη βάση τιµολόγησης, τι νόηµα έχει να παραµένει σταθερό το
µεικτό ποσοστό κέρδους; Αν στο 10 βάλαµε το σταθερό ποσοστό
και το 10 γίνει 12, και που παρέµεινε το ίδιο ποσοστό τι σηµαίνει;
Πρέπει να διασφαλίσετε τη βάση στην οποία τιµολογείται.

Πέµπτον, για τα παραγόµενα στην Ελλάδα προϊόντα προσκο-
µίζεται µόνο φάκελος κοστολογικών στοιχείων.

Έκτον, η διακίνηση αγροτικών προϊόντων διακινείται µε παρα-
στατικά που αναφέρουν την τιµή και εξοφλούνται µε δίγραµµη
επιταγή.

Έβδοµον, διατηρείται η απαγόρευση προσφορών σε πρό-
σφατα ανατιµηµένα προϊόντα. Η απαγόρευση αυτή, φαντάζοµαι,
θα έχει περιορισµένο χρόνο. 

Όγδοον, κάθε συµφωνία µεταξύ χονδρεµπορίου και λιανεµπο-
ρίου γνωστοποιείται στο Υπουργείο Ανάπτυξης.

Ένατον, κάθε προσφορά ή έκπτωση αναγράφεται επί του τι-
µολογίου, προκειµένου να γνωρίζει το Υπουργείο Ανάπτυξης την
καθαρή τιµή χρέωσης.

Δέκατον, µε δελτία αποστολής διακινούνται µόνο επιστροφές
ληγµένων προϊόντων.

Ενδέκατον, ξεχωριστή σήµανση κάθε νέας συσκευασίας που
µειώνει το βάρος, που µειώνει την ποσότητα.

Δωδέκατον, σήµανση τιµής µονάδας εµφανώς στα ταµπελάκια
που υπάρχουν στα ράφια.

Δέκατον τρίτον, µηχανήµατα ανάγνωσης τιµής σε διάφορα ση-
µεία του καταστήµατος. Και µιλώ για τα σουπερµάρκετ.

Δέκατον τέταρτον, εξόφληση τιµολογίου ως ενενήντα µέρες
για τα νωπά προϊόντα και περιορισµένης κατανάλωσης ως
τριάντα µέρες. Δεν µπορεί ο άλλος να παίρνει το γάλα, σε πέντε-
έξι µέρες να το έχει ρευστοποιήσει και να το πληρώνει σε τρεις
µήνες. Δεν µπορεί ο κτηνοτρόφος και ο αγρότης να χρηµατοδο-
τεί το λιανεµπόριο. Είναι τόσο απλό.

Και, δέκατον πέµπτον, θα σας πω για τη µείωση του ΦΠΑ. Δεν
είµαι υπέρ της µείωσης του ΦΠΑ. Το ΠΑΣΟΚ κυρίως, αλλά και η
Αντιπολίτευση που καταφεύγει, είναι γιατί δεν έχει να πει τίποτα
άλλο. Όλα αυτά που ακούστηκαν νωρίτερα δεν τα έχει πει ποτέ,
δεν τα καταλαβαίνει. Νοµίζει ότι µε τη µείωση του ΦΠΑ κατά δύο
ποσοστιαίες µονάδες κάτι θα πετύχει. Δηλαδή, ένα προϊόν που
έχει 10 ευρώ και είναι στο 24% αντί για 12,40, θα το αγοράζει ο
καταναλωτής 12,2. Και έτσι µπήκε τάξη στην αγορά; Και έτσι στη-
ρίξαµε τα νοικοκυριά; Άρα καταλαβαίνετε ότι η µείωση του ΦΠΑ

είναι πιο πολύ για εντυπώσεις. Δεν το ξέρουν. Εγώ θα σας πω
ως τελευταίο µέτρο αν τα πράγµατα δυσκολέψουν και χρειαστεί,
σε κάποια συγκεκριµένα προϊόντα να γίνει µείωση του ΦΠΑ, αλλά
για να φτάσει στον παραγωγό θα πρέπει αυτή να κρατείται στο
ταµείο, όπως γίνεται µε τις προσφορές. Μόνο έτσι θα φτάνει
στον παραγωγό.

Με την πολιτική, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, που ανέπτυξα δεν
µπορούµε να υποσχεθούµε θαύµατα. Μπορούµε, όµως, να κά-
νουµε τους Έλληνες να µη νιώθουν δεύτερης κατηγορίας. Τους
ακούµε να λένε: Μα, το ίδιο προϊόν στο εξωτερικό το βρίσκω
πολύ λιγότερο. Αυτά κλείνουν, τελειώνουν µε τον φάκελο τεκµη-
ρίωσης τιµής. Να τους πείσουµε ότι δεν µπορεί πια κανείς να
τους εκµεταλλευτεί.

Ουσιαστικά σας προτείνω να εγκαινιάσουµε µια νέα σχέση
αµοιβαίας εµπιστοσύνης µεταξύ αγοράς και καταναλωτών και ότι
η πολιτεία θέτει κανόνες, είναι εδώ, θα το πει το Υπουργείο, ελέγ-
χει την εφαρµογή τους, προστατεύει τους οικονοµικά αδύνα-
µους, αυτούς που όλα τα βλέπουν ακριβά, δείχνοντας έτσι ένα
κοινωνικό πρόσωπο προς όφελος των πολλών.

Έχουµε τη βούληση να συγκρουστούµε µε τα κακώς κείµενα;
Έχουµε τη βούληση να συγκρουστούµε ίσως και µε συµφέ-
ροντα; Εσείς εκ της θέσεώς σας έχετε τον πρώτο λόγο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης):  Κατ’ αρχάς, κύριε Βλάχο, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
ότι η εξίσωση του διαθέσιµου εισοδήµατος και του κόστους ζωής
των πολιτών έχει δύο συντελεστές: Έχει το εισόδηµα και έχει την
πλευρά των εξόδων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εγώ σας µιλάω για την αγορά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Δεν σας διέκοψα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Μα, δεν µπορώ να µιλήσω ξανά τώρα.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Τι να σας κάνω αν δεν µπορείτε να µιλήσετε ξανά; Και
εγώ δεν µπορούσα να µιλήσω όταν άκουγα αυτά που είπατε,
αλλά έτσι προβλέπει ο Κανονισµός. Αν θέλετε, ελάτε να συνεχί-
σουµε οι δυο µας τη συζήτηση όση ώρα θέλετε, γιατί δεν έχω
κανένα πρόβληµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εγώ σας µιλάω για τη λειτουργία της
αγοράς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-
πτυξης): Κύριε Βλάχο, θέλετε να σας απαντήσω ή θέλετε να µεί-
νετε µόνος σας; Εάν θέλετε να σας απαντήσω, θα ακούσετε την
απάντησή µου, η οποία µπορεί να µην περιλαµβάνει αυτά ακρι-
βώς που θέλετε να ακούσετε, αλλά περιλαµβάνει… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Άρα τη συζήτηση την κάνουµε για τις εντυπώσεις στον
κόσµο, κύριε Βλάχο;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Εντυπώσεις;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Δεν είµαι εδώ για εντυπώσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΤΑΚΗΣ) ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Ανά-

πτυξης): Ακούστε, κύριε. Έχω µάθει στη ζωή µου να εργάζοµαι
πάρα πολύ σκληρά και έχω µάθει να κρίνοµαι από τα αποτελέ-
σµατα των πράξεών µου. Αυτό συνέβαινε και όταν ήµουν στον
ιδιωτικό τοµέα µε περίπου σαράντα χρόνια ένσηµα. Αυτό κάνω
και το διάστηµα αυτό που µετέχω στην πολιτική, που µε εκλέγουν
οι ψηφοφόροι του Νότιου Τοµέα και µε έχει εµπιστευθεί ο Πρω-
θυπουργός σε συγκεκριµένες θέσεις. 

Έχω, λοιπόν, να σας πω ότι πίστευα ότι θα έπρεπε να ήσασταν
και εσείς ικανοποιηµένος γιατί αυτή η Κυβέρνηση έχει µειώσει
στο µισό την ανεργία, γιατί όταν µειώνεις στο µισό την ανεργία,
έχεις οφέλη.
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Κύριε Βλάχο, µην παραξενεύεστε. Σε όλους συµβαίνει. Όλοι
έχουµε παιδιά. Εάν το παιδί µας είναι άνεργο και δεν έχει εισό-
δηµα, τότε το εισόδηµα που φέρνουν οι γονείς στο σπίτι µοιρά-
ζεται και πηγαίνει και στα παιδιά. Όταν το παιδί εργάζεται, έχει
ανοίξει τις φτερούγες του, έχει ανοίξει τη δική του ζωή και προ-
χωράει µπροστά. 

Κερδίσαµε, λοιπόν, πεντακόσιες χιλιάδες θέσεις αυτή εδώ η
Κυβέρνηση µε την πολιτική που έχει ακολουθήσει, πετύχαµε να
µας παίρνουν πλέον σοβαρά στην Ευρώπη και σε ολόκληρο τον
κόσµο, πετύχαµε την αξιοπιστία µας, πετύχαµε µια σειρά πράγ-
µατα, κρατήθηκε όρθια η οικονοµία µε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ
στα χρόνια του κορωνοϊού και προχωράµε µπροστά µε θετικό
τρόπο. 

Πάµε, λοιπόν, στο θέµα των τιµών. Έχω να σας πω δύο πράγ-
µατα: Πρώτον, από τις προτάσεις που κάνατε ορισµένες τις έχω
ήδη δροµολογηµένες προς ουσιαστική αξιοποίηση από τον ελεγ-
κτικό µηχανισµό και πιστεύω ότι αυτό θα φέρει χωρίς καµµιά αµ-
φιβολία αποτελέσµατα. Όπως ξέρετε ό,τι κάνουµε δεν βγαίνουµε
να το διαφηµίσουµε. 

Δεύτερον, επειδή κάνατε µια αναφορά στα πρόστιµα και σε
επικοινωνιακές υποθέσεις, δεν βάζουµε πρόστιµα για επικοινω-
νιακούς λόγους. Όταν η υπηρεσία διαπιστώνει ότι κάποιοι στο
εµπόριο παραβιάζουν τον νόµο και βάζουν πρόστιµα δεν έχουµε
κανένα δικαίωµα να τους σταµατήσουµε σε όποιον και αν έβαλαν
το πρόστιµο και όσο κι αν ήταν αυτό το πρόστιµο.

Πρέπει να συµφωνήσουµε, ο νόµος είναι νόµος και ισχύει για
όλους και θα ελέγχονται όλοι σε όλη αυτή τη συγκεκριµένη δια-
δικασία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Τρίτον, επειδή είπα ότι όλοι κρινόµαστε γι’ αυτά που κάνουµε
και –επαναλαµβάνω και όσα είπατε- πρόκειται να αξιοποιηθούν
αυτά που είναι εφικτό να αξιοποιηθούν. Ορισµένα εµπίπτουν στη
σφαίρα άλλων υπηρεσιών του κυβερνητικού µηχανισµού και είναι
ένα θέµα που η Κυβέρνηση µπορεί να το εξετάσει. Δύο τρία, ας
πούµε, από αυτά που είπατε αφορούν πολύ περισσότερο φορο-
λογικές παραβάσεις στην πραγµατικότητα, οι οποίες είναι πολύ
σοβαρές και θα πρέπει να ελέγχονται από το κράτος για το αν
συµβαίνουν. 

Κρινόµενοι λοιπόν όλοι από τα αποτελέσµατα των πράξεών
µας δεν σας κρύβω ότι ανέτρεξα και στην εποχή που υπήρξατε
Υφυπουργός Εµπορίου και βρήκα ότι και τότε είχαµε πληθωρι-
σµό στα τρόφιµα 4,80 τον Δεκέµβριο του 2007 και 3,90 τον Δε-
κέµβριο του 2008, µε πληθωρισµό 3,90 και 2 αντίστοιχα. Άρα και
τότε φαντάζοµαι σε όχι εύκολες συνθήκες, σε όχι εύκολες κατα-
στάσεις, σίγουρα πολύ διαφορετικές, βρεθήκατε µπροστά στο
ίδιο πρόβληµα και είχατε τις επιδόσεις που ανέφερα. 

Παρ’ όλα αυτά, εγώ είµαι εδώ µε ανοιχτά ώτα και µε τη διά-
θεση κάθε θετική πρόταση και κάθε λογική πρόταση που µπορεί
να αξιοποιηθεί να την αξιοποιήσουµε γιατί βρισκόµαστε σε αυτές
τις θέσεις για να υπηρετούµε την κοινωνία και να συνδράµουµε
τους ανθρώπους ιδιαίτερα εκείνους που έχουν πολύ µεγαλύτερη
ανάγκη. Κάθε µέρα κερδίζουµε πόντους, κάθε µέρα κάνουµε βή-
µατα στη µάχη για τη βελτίωση του διαθέσιµου εισοδήµατος. Θα
είµαστε µέχρι το τέλος µαζί µε την κοινωνία και θα κερδίσουµε
αυτή τη µάχη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε,
Υπουργέ. 

Καλησπέρα και από µένα. 
Ακολουθεί η όγδοη µε αριθµό 265/27-11-2024 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Κ.Ο. «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΗ ΛΥΣΗ» κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Νοµικά µετέωροι
οι υποψήφιοι ενδιαφερόµενοι όσον αφορά στις δεσµεύσεις τους
για συµµετοχή στο πρόγραµµα διατήρησης σπανίων ειδών αγρο-
τικών ζώων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Χρήστος Κέλλας. 

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο για τα επόµενα δύο λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κυρία

Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, καλησπέρα σας. Είναι ένα θέµα πάρα πολύ
σηµαντικό, το γνωρίζετε, αλλά είναι αδήριτη ανάγκη να λυθεί τά-
χιστα –έπρεπε να είχε λυθεί χθες- γιατί οι εκτροφείς στις αυτόχ-
θονες ελληνικές φυλές ζουν τη δική τους αγωνία. Υπήρχε µια
προδηµοσίευση, η οποία παραµένει και λιµνάζει, από τις 22 Αυ-
γούστου, προκειµένου οι άνθρωποι αυτοί να πληρούν τα κριτήρια
και τις προϋποθέσεις που απαιτείτε, για να ενταχθούν στην ενί-
σχυση σε ό,τι αφορά τις αυτόχθονες σπάνιες ελληνικές θάλασ-
σες αγροτικών ζώων. 

Δεν σηµαίνει βέβαια ότι αυτό τους καλύπτει και ότι η διαδικα-
σία αυτή τους εντάσσει σε αυτή την ενίσχυση. Αφορά τους βου-
βαλοτρόφους, αφορά τους εκτροφείς αλόγων, για τους ιππείς.
Αφορά τα αιγοπρόβατα. Και αφορά επίσης και τους εκτροφείς
στον µαύρο χοίρο.

Τι γίνεται τώρα. Ήδη στον υδροβιότοπο της λίµνης Κερκίνης
οι βουβαλοτρόφοι έχουν να αντιµετωπίσουν πολύ µεγάλα ζητή-
µατα και µάλιστα ο πληθυσµός στον βούβαλο έχει µειωθεί κατά
πολύ. Φανταστείτε ότι εν Ελλάδι είχαµε περίπου εξίµισι χιλιάδες
βουβάλια και τώρα έχουµε χίλια βουβάλια λιγότερα. Και σίγουρα
αυτό το σπάνιο ζώο που είναι και υγιεινό και έχει πέραση και
εκτός συνόρων της Ελλάδας πρέπει να το υποστηρίξουµε. Το
ίδιο και στις φυλές των αιγοπροβάτων. Στον µαύρο χοίρο –που
θα το αναλύσω και παρακάτω- είναι µια πολύ αδικηµένη κατηγο-
ρία, όπως και στους εκτροφείς αλόγων. 

Το θέµα είναι ότι έχουν κλείσει και οι δηλώσεις ΟΣΔΕ κι εδώ
τώρα είναι το µεγάλο ζήτηµα. Έπρεπε ήδη αυτό να έχει διευκρι-
νιστεί, διότι ζουν µε την αγωνία ποια θα είναι η επόµενη µέρα γι’
αυτούς. Θα ενταχθούν, θα µπουν στο πρόγραµµα; Θα πάρουν
την ενιαία ενίσχυση; Είναι ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα. 

Μιλάµε συνέχεια για όλα αυτά τα σκάνδαλα που έχουν γίνει
µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ που ζητούν πίσω αχρεωστήτως από εκατόν
ενενήντα έξι χιλιάδες αγρότες περίπου 53.000.000 ευρώ για το
λάθος που έκανε η ιδιωτική εταιρεία εκεί να δώσει επιδοτήσεις
στις 10 Ιουνίου του 2023 µε στοιχεία του 2022, µε αποτέλεσµα
να την πληρώνουν οι αγρότες των οποίων τα έξοδα τρέχουν και
έρχονται τώρα οι εκτροφείς από τις αυτόχθονες ελληνικές σπά-
νιες φυλές. Βγαίνει ο Πρωθυπουργός που πρεσβεύετε ιδεολο-
γικά, ο κ. Μητσοτάκης, και µιλάει και στη ΔΕΘ πέρυσι για κάποια
χρήµατα που θα δοθούν για την εντατική οργάνωση της ελληνι-
κής κτηνοτροφίας. 

Εδώ, όµως, βλέπουµε για ακόµη µια φορά ότι υπάρχει µία αβε-
βαιότητα, µία κωλυσιεργία επί του θέµατος µε βάση τον σχεδια-
σµό της νέας ΚΑΠ που τρέχει µέχρι το 2027 και οι άνθρωποι
αυτοί, ενώ τα προηγούµενα χρόνια ήξεραν την ένταξή τους, η
προδηµοσίευση δεν είναι καν προθάλαµος που θα τους εντάξει.
Θα πρέπει να ξέρουν αυτοί οι εκτροφείς -γιατί δεσµεύονται,
κύριε Υπουργέ µου, από τα χείλη σας- τι τους ξηµερώνει, ποια
θα είναι η επόµενη µέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε λίγο στη δευτερολογία µου θα αναλύσω, βέβαια, και τις
προϋποθέσεις που χρειάζονται σε ό,τι αφορά τα ζώα, διότι εί-
χαµε και το άλλο µεγάλο ζήτηµα, το οποίο ξέρετε καλά, γιατί
είστε από την περιοχή, µε την αφρικανική πανώλη. Τους ήρθαν,
δηλαδή, όλα µαζί. Βάλε και ότι και από το 2020, λόγω του µνη-
µονίου, έχουµε και την ανιούσα στις τιµές των ζωοτροφών, οπότε
αντιλαµβάνεστε ότι πρόκειται για ένα παζλ πολλών ζητηµάτων
και προβληµάτων για τον Έλληνα κτηνοτρόφο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και ολοκληρώστε,
κύριε Μπούµπα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Και αυτή τη στιγµή ως Ελληνική Λύση καταθέτουµε αυτή την

επίκαιρη ερώτηση για να τους πείτε τούτη την ώρα πότε θα εν-
ταχθούν στο πρόγραµµα της ενιαίας ενίσχυσης σε ό,τι αφορά
τις αυτόχθονες σπάνιες ελληνικές ράτσες των ζώων του αγρού.

Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ συνάδελφε, ξέρετε πολύ καλά ότι στο Υπουργείο
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Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων είµαστε στο πλευρό των κτη-
νοτρόφων και στηρίζουµε και τις αυτόχθονες φυλές των αγροτι-
κών ζώων που απειλούνται µε εξαφάνιση. Είναι ένα γεγονός το
οποίο αποδεικνύουµε µε την υλοποίηση διαδοχικών σχετικών
προγραµµάτων µε τελευταία την παρέµβαση Π3-70-1.5 της
ΣΣΚΑΠ, του Στρατηγικού Σχεδίου Κοινής Αγροτικής Πολιτικής
2023-2027 για τη διατήρηση των απειλούµενων αυτόχθονων
φυλών αγροτικών ζώων.

Η εν λόγω παρέµβαση, αγαπητέ κύριε Μπούµπα, όπως γνωρί-
ζετε, έχει ως στόχο την καταβολή οικονοµικής ενίσχυσης στους
κατόχους αυτόχθονων φυλών αγροτικών ζώων, ζώων που είναι
υπό εξαφάνιση, προκειµένου αυτοί να µπορέσουν να διατηρή-
σουν ή και να αυξήσουν τον αριθµό αυτών των ζώων.

Παράλληλα, συµβάλλει στη διατήρηση και ενίσχυση της βιο-
ποικιλότητας στον τοµέα της ζωικής παραγωγής και στην αει-
φόρο ανάπτυξη και ισορροπία της φύσης. Η παρέµβαση
καλύπτει όλη τη χώρα, ενώ δικαιούχοι είναι φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα ή οµάδες αυτών που είναι κάτοχοι αυτόχθονων φυλών
αγροτικών ζώων που απειλούνται µε εξαφάνιση και ανήκουν στις
φυλές οι οποίες αποτυπώνονται στην Υπουργική Απόφαση 973
που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ της 3ης Σεπτεµβρίου 2024. Σηµειώνε-
ται ότι επιλέξιµα για ενίσχυση είναι τα θηλυκά ζώα αναπαραγω-
γής, τα οποία είναι εγγεγραµµένα στα γενεαλογικά βιβλία των
φυλών που τηρούνται από τα Κέντρα Ζωικών Γενετικών Πόρων,
εκτός από τους ίππους που ενισχύονται και τα θηλυκά, αλλά και
τα αρσενικά ζώα.

Το ύψος της ενίσχυσης που χορηγείται ετησίως σε αναπλή-
ρωση της απώλειας εισοδήµατος που επιφέρει η διατήρηση των
αυτόχθονων φυλών κυµαίνεται από 371 µέχρι 629 ευρώ ανά µο-
νάδα ζωικού κεφαλαίου ανάλογα µε το είδος του ζώου και τη δια-
τήρηση ή µη της απαιτούµενης αναλογίας αρσενικών και
θηλυκών ζώων αναπαραγωγής.

Επισηµαίνω ότι τα ποσά των προβλεπόµενων ενισχύσεων είναι
κατά πολύ αυξηµένα έως και διπλάσια σε σχέση µε αυτά που
είχαν οριστεί κατά την προηγούµενη προγραµµατική περίοδο
2018-2023. Ενδεικτικά σας αναφέρω κάποιες τιµές. Στα βοοειδή
οι τιµές των σηµερινών ενισχύσεων είναι από 371 µέχρι 394
ευρώ, ενώ την προηγούµενη περίοδο ήταν 310 έως 333 ευρώ.
Στα αιγοπρόβατα οι τιµές κυµαίνονται από 426 έως 449 ευρώ,
ενώ στο προηγούµενο πρόγραµµα ήταν στα µισά, δηλαδή 209
ευρώ µε 232 ευρώ.

Εντυπωσιακή αύξηση έχουµε και στους χοίρους, όπου η ενί-
σχυση από 192 και 215 ευρώ που προβλεπόταν, έχει εκτιναχθεί
µε το νέο πρόγραµµα στα 593 έως 616 ευρώ και στα ιπποειδή
από 350 ευρώ τώρα είναι 629 ευρώ. 

Για να έχετε και εσείς τις τιµές και να ξέρετε τι ακριβώς συµ-
βαίνει, θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής το ΦΕΚ της Εφη-
µερίδος της Κυβερνήσεως όπου αναφέρονται όλα τα
επιλεγόµενα ζώα, καθώς και οι τιµές που προβλέπονται.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Χρήστος Κέλλας για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τώρα, όπως είπατε για τον ΟΠΕΚΕΠΕ και για κάποια χρήµατα
τα οποία είναι αχρεωστήτως καταβληθέντα, πραγµατικά είναι
αυτό το νούµερο το οποίο είπατε. Είναι ένα θέµα, όµως, το οποίο
έχει ρυθµιστεί και το οποίο είναι εξ αυτών των εκατόν ενενήντα
χιλιάδων που αναφέρατε. Τα οφειλόµενα, τα αχρεωστήτως κα-
ταβληθέντα είναι µέχρι 250 ευρώ και τα υπόλοιπα –η πολύ µε-
γάλη πλειοψηφία- είναι σε µικρά ποσά. Είναι ένα θέµα το οποίο,
όµως, έχει ρυθµιστεί. 

Στη δευτερολογία µου, κύριε Μπούµπα, θα αναφερθώ και στην
εξέλιξη της παρέµβασης Π3-70-1.5.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μπούµπα, ορί-

στε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, δώσατε τον τιµοκατάλογο. Εγώ δεν θα αµφι-

σβητήσω τις τιµές. Το θέµα είναι –επαναλαµβάνω- ότι κωλυσιερ-
γεί η προδηµοσίευση. Πότε θα βγει αυτό; Πρέπει να κάνουν τον
προγραµµατισµό τους οι κτηνοτρόφοι των αυτόχθονων φυλών.

Οι βουβαλοτρόφοι, οι ιπποτροφείς, οι εκτροφείς του µαύρου χοί-
ρου ή των αιγοπροβάτων –που θα το δούµε και αυτό- πρέπει να
ξέρουν. 

Κοιτάξτε τώρα τι γίνεται. Βάζετε κάποιες προϋποθέσεις για να
ενταχθούν ως εξής: Μιλάτε, για παράδειγµα, για το βουβάλι και
λέτε ότι πρέπει να είναι τουλάχιστον δύο ετών ζώο ή για τα αιγο-
πρόβατα να είναι ενός έτους. Για τον µαύρο χοίρο βάζετε τις χοι-
ροµητέρες µέχρι πενήντα κιλά. Το θέµα είναι ότι υπάρχουν απτά
παραδείγµατα στην περιοχή των Σερρών, του Νοµού Θεσσαλο-
νίκης και σε άλλες περιοχές της ανατολικής και κεντρικής Μακε-
δονίας και της Θράκης –και γενικά είναι πανελλαδικό το ζήτηµα-
που έχουν χάσει όλο το ζωικό τους κεφάλαιο. Το έχασαν! Έχουν
καταστραφεί οι άνθρωποι και δεν ξέρουν ούτε αν θα ενταχθούν!
Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Φανταστείτε ότι στον µαύρο χοίρο –
ίσως να µην το ξέρετε- εκτός από τη µηνιαία ενίσχυση, δεν παίρ-
νουν ούτε βιολογικά ούτε βοσκοτόπια. Αυτό περιµένουν µόνο. Οι
άνθρωποι αυτοί που έχασαν όλο το ζωικό κεφάλαιο από την
αφρικανική πανώλη περιµένουν να πάρουν αποζηµιώσεις για την
καταστροφή που έχουν υποστεί! Και τους βάζετε και τις χοιρο-
µητέρες να είναι πενήντα κιλά, φύσει αδύνατον! 

Εκτός αυτού υπάρχει και µια αδικία εκεί σε πληβείους και πα-
τρίκιους σε ό,τι αφορά την κατανοµή κονδυλίων ως εξής: Στα αι-
γοπρόβατα έχει αυξηθεί 100% επάνω! Στον µαύρο χοίρο δεν έχει
αυξηθεί. Δηλαδή, έχουµε άλλα µέτρα και άλλα σταθµά!

Σε ό,τι αφορά τα άλογα, ορθά το είπατε. Αυτό το ζώο περιλαµ-
βάνει και τα αρσενικά και τα θηλυκά έξι µηνών. Βάζετε, λοιπόν,
κάποιες προϋποθέσεις, τις οποίες όµως δεν µπορεί να τις έχει ο
κτηνοτρόφος. Δηλαδή, αυτός που έχασε όλα τα ζωντανά του από
την αφρικανική πανώλη δεν µπορεί να παρουσιάσει χοιροµητέ-
ρες πενήντα κιλών για να µπει στην ενιαία. 

Με τα βουβάλια, άντε να πω ότι είναι µια άλλη ιστορία! Όµως,
οι άνθρωποι έχουν τεράστιο πρόβληµα. Και σας λέω ότι ο πλη-
θυσµός των βουβαλιών στην Ελλάδα µειώνεται.

Και ακούστε τώρα. Δράττοµαι της ευκαιρίας να πω κάτι, για
να δείτε και ένα άλλο ζήτηµα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης του οποίου ηγείστε. Μιλώ γι’ αυτά που λέτε για τις επιδοτή-
σεις. Για παράδειγµα, το βόειο κρέας έχει περίπου 250 ευρώ
επιδότηση όταν πάει στο σφαγείο. Μέχρι εδώ, καλά! Γι’ αυτούς
που κάνουν εξαγωγή, δηλαδή αυτοί που έχουν θετικό πρόσηµο
εξαγώγιµο και πάνε να σφάξουν τα βοοειδή σε όµορα κράτη –
και όχι µόνο- δηλαδή στη Σερβία, αλλά κυρίως στη Βουλγαρία
που είναι και µέλος της Κοµισιόν, το σύστηµα «ARTEMIS» δεν
είναι συνδεδεµένο µε τα σφαγεία της Βουλγαρίας. Και ποιο είναι
το αποτέλεσµα τώρα; Οι άνθρωποι ενώ έχουν όλα τα νόµιµα πα-
ραστατικά διαδικαστικά –δελτία αποστολής, τιµολόγια αγοράς
ζώων, κ.λπ.- δεν παίρνουν επιδότηση.

Και εγώ ρωτώ: Είναι δυνατόν ο κτηνοτρόφος να θέλει να κάνει
εξαγωγή που θα φέρει συνάλλαγµα από τη στιγµή που θα χάσει
την ενιαία ενίσχυση, διότι δεν είναι συνδεδεµένο; Πραγµατικά,
δείτε το αυτό. Πρέπει να διεκπεραιωθεί, πρέπει να υπερκεράσετε
κάθε γραφειοκρατικό εµπόδιο. Δεν ξέρω τι φταίει, φταίει το σύ-
στηµα που δεν είναι συνδεδεµένο; Υπάρχει µια αδικία η οποία
διέλαθε την προσοχή σας; Δεν ξέρω τι φταίει.

Επαναλαµβάνω, όµως, προσέξτε στον µαύρο χοίρο, διότι αφα-
νίζεται αυτή η σπάνια ράτσα του µαύρου χοίρου. Ενώ στα αιγο-
πρόβατα έχετε δώσει αύξηση 100% - και στην αύξηση του ζωικού
κεφαλαίου- τουναντίον, στον µαύρο χοίρο δεν υπάρχει αυτό.
Δείτε τα λίγο αυτά, σας παρακαλώ και δεσµευτείτε. Στον αγρο-
τοκτηνοτροφικό κόσµο, πραγµατικά, εάν του επιλύσετε αυτά τα
ζητήµατα στις αυτόχθονες σπάνιες φυλές αγροτικών ζώων, θα
ικανοποιηθούν τα αιτήµατά τους και εµείς καλούµεθα από την
Αντιπολίτευση, ως Ελληνική Λύση, να σας το γνωστοποιήσουµε
αυτό. Τεκµαιρόµεθα επ’ αυτού, επιχειρηµατολογούµε επ’ αυτού,
αφουγκραζόµενοι όπως και εσείς -δεν αµφιβάλλω- τις ανησυχίες
του αγροτοκτηνοτροφικού κόσµου στο ζήτηµα των αυτόχθονων
φυλών και στο θέµα των εξαγωγών. 

Σας είπα πως γίνονται οι εξαγωγές. Χάνονται 250 ευρώ στα
βοοειδή, διότι δεν είναι συνδεδεµένα. Και για τον µαύρο χοίρο
αυτό είναι µια τεράστια αδικία. Οι άνθρωποι έχουν αφανιστεί.
Ολόκληρη µονάδα στον νοµό Θεσσαλονίκης έχει χαθεί στον
µαύρο χοίρο από αφρικανική πανώλη. Έχω όλα τα παραστατικά.
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Δείτε αυτό το ζήτηµα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ και ελπίζω να επι-
λυθεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Υφυπουργός κ. Κέλ-

λας έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Αγαπητέ συνάδελφε, ξέρετε την εκτίµηση που σας
έχω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Αµοιβαία!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Στο πλαίσιο της παρέµβασης, λοιπόν, Π3-70-1.5 για
την υλοποίηση της οποίας έχει οριστεί ενδιάµεσος φορέας, στη
Διεύθυνση Ζωικών Γενετικών Πόρων και Κτηνοτροφικών Εγκα-
ταστάσεων, µέχρι σήµερα, πρώτον, έχει γίνει η προδηµοσίευση
της πρόσκλησης στις 29 Απριλίου του 2024 και δεύτερον, στις
22 Αυγούστου έχει υπογραφεί από εµένα τον ίδιο η υπουργική
απόφαση 973 που καθορίζει το πλαίσιο εφαρµογής της παρέµ-
βασης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Προδηµοσίευση υπάρχει,
πότε θα ενταχθούν;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Θα ακούσετε στη συνέχεια.

Για την έκδοση της πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος,
όπως γνωρίζετε, απαιτείται το κατάλληλο πληροφοριακό σύ-
στηµα, όπου οι ενδιαφερόµενοι θα υποβάλουν τις αιτήσεις συµ-
µετοχής και το οποίο θα υποστηρίξει, τελικά, το συνολικό
πρόγραµµα υλοποίησης. Το πληροφοριακό σύστηµα το οποίο θα
υποστηρίζει όλες τις απαιτούµενες διαδικασίες, σχετικά µε αυτή
την παρέµβαση, βρίσκεται σε στάδιο ανάπτυξης από τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ σε συνεργασία µε τον ανάδοχο του έργου. Οι σχετικές ερ-
γασίες προχωρούν µε εντατικούς ρυθµούς. Θα πρέπει να σας
πω ότι το ΥΠΑΑΤ και ειδικότερα η Διεύθυνση Ζωικών Γενετικών
Πόρων βρίσκεται σε στενή συνεργασία τόσο µε τον ΟΠΕΚΕΠΕ
όσο και µε την Ειδική Υπηρεσία Διαχείρισης ΣΣ ΚΑΠ για την τα-
χύτερη δυνατή δηµοσίευση της προκήρυξης των απειλούµενων
αυτόχθονων φυλών.

Η Διεύθυνση, λοιπόν, Ζωικών Γενετικών Πόρων του ΥΠΑΑΤ µε
το υπ’ αριθµόν έγγραφο νούµερο 36655 της 22ας Νοεµβρίου του
2024 προώθησε το σχέδιο πρόσκλησης για την προβλεπόµενη
γνωµοδότηση της σχετικής Ειδικής Υπηρεσίας Διαχείρισης ΣΣ
ΚΑΠ και για την επιβεβαίωση ετοιµότητας του πληροφοριακού
συστήµατος του ΟΠΕΚΕΠΕ. Την περασµένη Πέµπτη στις 5 Δε-
κεµβρίου, µάλιστα, η διαχειριστική διατύπωσε τη σύµφωνη
γνώµη της επί του εν λόγω σχεδίου πρόσκλησης. Εποµένως,
µόνο να λιµνάζει δεν βλέπω το θέµα.

Τώρα, να είστε σίγουρος ότι στο ΥΠΑΑΤ κάνουµε το καλύτερο
δυνατό για την άµεση δηµοσίευση της πρόσκλησης, δεδοµένου
ασφαλώς και των εξαιρετικά αυξηµένων υποχρεώσεων του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. Να µην ξεχνάτε ότι το τελευταίο διάστηµα, το τελευταίο
δίµηνο, ο ΟΠΕΚΕΠΕ έχει πραγµατοποιήσει πέντε πληρωµές και
συγκεκριµένα, ολοκληρώθηκαν οι πληρωµές προκαταβολής των
αιτήσεων του 2024 που αφορούν στις δράσεις του µέτρου 10 για
αγροπεριβαλλοντικά µέτρα, τις δράσεις του µέτρου 11 που είναι
για τη βιολογική γεωργία-κτηνοτροφία, σε ποσοστό 75% της συ-
νολικά επιλέξιµης δαπάνης και της δράσης 1014 σε ποσοστό
70%, επίσης, της συνολικά επιλέξιµης δαπάνης.

Οι πληρωµές αυτές αφορούν σε εβδοµήντα επτά χιλιάδες δι-
καιούχους και το ύψος τους ανέρχεται σε 200 εκατοµµύρια,
197.666.000. Αυτονόητο, λοιπόν, είναι ότι οι διαδικασίες πληρω-
µής της παρέµβασης της ΣΣ ΚΑΠ για το 2023-2027 και για το
έτος 2024 θα έχουν ολοκληρωθεί -να είστε σίγουρος γι’ αυτό-
πριν από την καταληκτική ηµεροµηνία πληρωµής της παρέµβα-
σης, η οποία σύµφωνα µε τον Ευρωπαϊκό Κανονισµό, είναι η 30ή

Ιουνίου του 2025.
Οι προκαταβολές έπρεπε να έχουν δοθεί ή µπορούν να δοθούν

µέχρι 30 Νοεµβρίου. Εάν δεν δοθούν, πηγαίνουµε στην οριστική
αποπληρωµή όλου του ποσού. Η ηµεροµηνία είναι η 30ή Ιουνίου.

Εποµένως, το σύστηµα τρέχει. Έχουµε πάρει ήδη την έγκριση
από τη διαχειριστική. Αποµένει από τον ΟΠΕΚΕΠΕ και τον σύµ-
βουλο να ολοκληρώσουν το πληροφορικό σύστηµα για να προ-
χωρήσει η διαδικασία και να ενταχθούν οι κτηνοτρόφοι. 

Αυτά µπορώ να σας πω. Δεν πρέπει να ανησυχούν µε τίποτα
οι κτηνοτρόφοι που έχουν τις σπάνιες φυλές των ζώων. Να είναι
σίγουροι ότι θα πληρωθούν κανονικά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Επόµενη ερώτηση είναι η δωδέκατη µε αριθµό 285/2-12-2024

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηλείας της
Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς την
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Σε αδιέ-
ξοδο χιλιάδες ασφαλισµένοι που δεν µπορούν να λάβουν σύν-
ταξη, ενώ τηρούν µε συνέπεια τις δικαστικές αποφάσεις του
ν.3869/2010».

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για να θέσετε το ερώτηµα.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το έχουµε ξανασυζητήσει το θέµα αρκετές

φορές. Είναι µια οδυνηρή πραγµατικότητα για αρκετούς -ίσως
φτάνουν και κάποιες λίγες χιλιάδες- ασφαλισµένους, οι οποίοι
αδυνατούν να λάβουν τη σύνταξή τους, παρά το γεγονός ότι
έχοντας υπαχθεί στις διατάξεις του ν.3869/2010 και του
ν.4336/2015 -είναι ο νόµος για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά- ως
αδύναµοι οφειλέτες τηρούν κανονικά τη ρύθµισή τους. 

Σε αυτές τις περιπτώσεις ο ΕΦΚΑ δεν τους αποδίδει τη σύν-
ταξη, αφού αδυνατεί να ρυθµίσει διµερώς τις οφειλές µε παρα-
κράτηση από το ποσό της σύνταξης της µηνιαίας δόσης που
αναλογεί, κάτι που ισχύει για όλες τις υπόλοιπες περιπτώσεις
ασφαλισµένων που οφείλουν ασφαλιστικές εισφορές στον ΕΦΚΑ
και έχουν τη δυνατότητα διµερώς να τις ρυθµίσουν βάσει και των
διατάξεων του ν.5078/2023, που τροποποίησε τον ν.3863/2010.

Άρα, ενώ κάποιος ασφαλισµένος που οφείλει στον ΕΦΚΑ µπο-
ρεί να λάβει σύνταξη, εφόσον τηρεί τη ρύθµιση µε τον ΕΦΚΑ,
ένας ασφαλισµένος ο οποίος τηρεί τη ρύθµιση της δικαστικής
απόφασης, που περιλαµβάνει και εκεί οφειλές στον ΕΦΚΑ, δεν
µπορεί να λάβει τη σύνταξή του από τον ασφαλιστικό οργανισµό.

Χαρακτηριστικό -και το αναφέρω και στο κείµενο της ερώτη-
σης, γιατί ήταν και η αφορµή για να την καταθέσω- είναι το εξής:
Ασφαλισµένη εβδοµήντα ενός ετών σήµερα υπήχθη στην προ-
στασία του νόµου για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά για είκοσι
πέντε έτη. Η ρύθµισή της θα ολοκληρωθεί το 2044, όταν αυτή θα
είναι ενενήντα ενός ετών, και µέχρι τότε, αν δεν υπάρχει κάποια
νοµοθετική ρύθµιση, δεν θα µπορεί να λαµβάνει σύνταξη από τον
ΕΦΚΑ.

Άρα, το ερώτηµα που θέλω να σας υποβάλω και νοµίζω ότι το
ξέρετε πολύ καλά γιατί το έχουµε συζητήσει και κατ’ ιδίαν, είναι
το εξής: Προτίθεστε να δώσετε τη δυνατότητα στους ασφαλι-
σµένους που έχουν ρυθµίσει τις οφειλές τους στον ασφαλιστικό
οργανισµό βάσει δικαστικής απόφασης υπαγόµενης στον
ν.3869/2010 και στον ν.4336/2015 και τηρούν αυτές τις αποφά-
σεις να µπορέσουν να λάβουν σύνταξη µε παρακράτηση ποσού
από τη σύνταξη ως µηνιαία οφειλή;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Τσακλόγλου,

έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, πολύ κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Κατρίνη, ο ν.3689/2010 -ο γνωστός νόµος Κα-

τσέλη- εισάγει ένα πλαίσιο που θεσπίστηκε µε σκοπό πρωτίστως
την προστασία της κύριας κατοικίας. Το γνωρίζετε αυτό. Κατά
την αρχική ψήφισή του δεν περιλάµβανε τις οφειλές προς ασφα-
λιστικούς φορείς. Η συµπερίληψη των ασφαλιστικών και των λοι-
πών υποχρεώσεων προς το δηµόσιο ήρθε αργότερα µε τον
ν.4336/2015, αφ’ ενός µεν για να υπάρχει µια συνολική οικονο-
µική διευθέτηση του χαρτοφυλακίου του οφειλέτη, αφ’ ετέρου
δε για να µη δηµιουργούνται πιστωτές δύο ταχυτήτων.

Όµως, ας εξετάσουµε πιο προσεκτικά τις δύο θεσµικές παρεµ-
βάσεις. Το θέµα της συνταξιοδότησης δεν θίγεται καθόλου στον
ν.3869/2010 γιατί ανήκει στην αρµοδιότητα του νοµοθέτη της κοι-
νωνικής ασφάλισης. Η διαδικασία της ρύθµισης των χρεών µε
αυτόν τον νόµο δεν είναι διαδικασία απόδοσης ή µη απόδοσης
συνταξιοδοτικών δικαιωµάτων και εποµένως γίνεται κατανοητό ότι
ο νόµος αυτός δεν είναι ούτε ασφαλιστικός ούτε συνταξιοδοτικός. 
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Τυχόν τροποποίησή του δεν ανήκει στη νοµοθετική αρµοδιό-
τητα του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Αντι-
θέτως, άλλες ρυθµίσεις οφειλών που έγιναν µε ασφαλιστικούς
νόµους, όπως ο νόµος 4611 του 2019 για τις εκατόν είκοσι δόσεις
για παράδειγµα, λαµβάνουν πρόνοια για το θέµα της συνταξιοδό-
τησης. 

Με την ερώτησή σας ζητάτε να δοθεί η δυνατότητα σε όσους
είναι συνεπείς προς τη δικαστική απόφαση υπαγωγής στον νόµο
Κατσέλη να µπορούν να συνταξιοδοτηθούν, εφόσον πληρούνται
και οι λοιπές προϋποθέσεις, πριν ολοκληρωθεί η χρονική διάρ-
κεια της ρύθµισης. Έχετε κάποιο δίκιο, το έχουµε κουβεντιάσει
άλλωστε και κατ’ ιδίαν, αλλά έχει πάρα πολλές περιπλοκές και
θα τις εξηγήσω τις πολυπλοκότητες µία προς µία. 

Κατ’ αρχάς, όσοι είναι οι οφειλέτες που έχουν υπαχθεί στον
νόµο Κατσέλη τόσες είναι και οι δικαστικές αποφάσεις, µε την
έννοια ότι οι διαφοροποίησεις µεταξύ των υποθέσεων είναι µε-
γάλες γιατί εξαρτώνται από διαφορετικά πραγµατικά περιστα-
τικά. Εποµένως, η οµογενοποίηση των περιπτώσεων αυτών απλά
δεν είναι εφικτή. 

Επιπλέον, ένα σηµαντικό χαρακτηριστικό του πλαισίου του
νόµου 3869/2010 είναι η ευχέρεια που δίνει στον δικαστή να δια-
κανονίσει τις οφειλές διαγράφοντας όχι µόνο τυχόν τόκους, προ-
σαυξήσεις και πρόστιµα -αυτό το κάνουν και άλλοι νόµοι- εδώ
κόβει και κεφάλαιο. Οπότε εκ των πραγµάτων κόβει και εισφορές
οι οποίες αντιστοιχούν σε χρόνο ασφάλισης. Εδώ, λοιπόν, υπάρ-
χει µια πολυπλοκότητα. 

Όπως γνωρίζετε, νοµίζω νοµικός είστε, αν δεν κάνω λάθος,
έτσι;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Συγγνώµη.
Κατά πάγια αρχή του δικαίου της κοινωνικής ασφάλισης, ο

χρόνος πραγµατικής ασφάλισης που αποτελεί προϋπόθεση συν-
ταξιοδότησης θεωρείται ότι είναι εκείνος για τον οποίο έχουν κα-
ταβληθεί εισφορές, δηλαδή δεν µπορεί να σου αναλογεί χρόνος
για τον οποίο δεν έχεις πληρώσει τις αντίστοιχες εισφορές.

Τέλος, τίθεται το ζήτηµα του προσδιορισµού του ύψους της
οφειλής κατά τον χρόνο συνταξιοδότησης, δεδοµένου ότι υπάρ-
χει συγκεκριµένο όριο οφειλών για την απόφαση της σύνταξης
από τον e-ΕΦΚΑ. Σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 11
του νόµου 3869 του 2010, εφόσον ο οφειλέτης τηρήσει µε συνέ-
πεια τις υποχρεώσεις που επιβάλλονται µε τη δικαστική απόφαση
για τρία χρόνια, τότε απαλλάσσεται από κάθε τυχόν υφιστάµενο
υπόλοιπο οφειλής που έχει ενταχθεί σε ρύθµιση.

Όµως, αυτή η απαλλαγή µπορεί να ανατραπεί αν γίνει δεκτή
από το δικαστήριο αίτηση έκπτωσης, η οποία µπορεί να ασκηθεί
από οποιονδήποτε πιστωτή εντός δύο ετών από την επέλευση
της απαλλαγής, όπως ορίζει το άρθρο 10 του νόµου αυτού, του
ν.3869, και πρέπει να σας πω ότι οι περιπτώσεις αυτές δεν είναι
ασυνήθιστες. Οπότε µπαίνει ένα ερώτηµα, ποιος ακριβώς είναι
ο χρόνος τον οποίο έχω στις αντίστοιχες περιπτώσεις. 

Μάλιστα, αν η εν λόγω αίτηση γίνει δεκτή, η απαλλαγή ανα-
τρέπεται έναντι όλων των πιστωτών και οι απαιτήσεις που αφο-
ρούσε επανέρχονται στο αρχικό τους ύψος µε αφαίρεση των
ποσών που έχουν ήδη καταβληθεί. Εποµένως το ύψος της οφει-
λής µπορεί ανά πάσα στιγµή να µεταβληθεί. 

Από τη µία, λοιπόν, πλευρά, έχουµε τη ρύθµιση των οφειλών
και από την άλλη, συγκεκριµένα ασφαλιστικά δικαιώµατα που
συνδέονται µε τις οφειλές αυτές. Όπως αντιλαµβάνεστε, υπάρχει
µια θεµελιακή αντίφαση ανάµεσα στο να σβήνουµε χρέη και ταυ-
τόχρονα, να κατοχυρώνουµε αντίστοιχα ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα. 

Εν κατακλείδι, το πλαίσιο του νόµου Κατσέλη δηµιουργήθηκε
εξαρχής µε στόχο την προστασία της πρώτης κατοικίας και δεν
είχε ως γνώµονα τη συνταξιοδότηση του οφειλέτη, γι’ αυτό και
δεν λαµβάνει πρόνοια για τον χρόνο ασφάλισης. Επιπλέον, η
απαλλαγή από τα χρέη µπορεί να ανατραπεί στο µέλλον υπό
συγκεκριµένες προϋποθέσεις, προκαλώντας αναβίωση του συ-
νόλου της οφειλής. 

Εποµένως, η εναρµόνιση ανάµεσα στο πλαίσιο ρύθµισης οφει-
λών βάσει του νόµου Κατσέλη και στο πλαίσιο συνταξιοδότησης

του οφειλέτη εµφανίζει σηµαντικές αντικειµενικές δυσκολίες,
αυτές στις οποίες αναφέρθηκα προηγουµένως. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κατρίνη, έχετε

τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω την ευαισθησία

σας σε αυτό το θέµα, το έχουµε συζητήσει και κατ’ ιδίαν και κα-
τανοείτε και εσείς ότι είναι λογικό. Ξέρετε πολύ καλά ότι υπάρχει
η απόφαση 997 του 2023 του Δ’ Πολιτικού Τµήµατος του Αρείου
Πάγου που έδωσε µια λύση στη διχογνωµία για το αν ο νόµος
Κατσέλη, όπως τροποποιήθηκε το 2015, µπορεί να υπαγάγει και
οφειλές ασφαλιστικών εισφορών µέσα στις διατάξεις. Οπότε
αυτό λύθηκε οριστικά. 

Άρα, ένας οφειλέτης τον οποίον το δικαστήριο κρίνει ότι είναι
αδύναµος και λέει ότι χρωστάς αυτό σε δάνεια, ασφαλιστικές ει-
σφορές και φορολογικές υποχρεώσεις, αλλά, επειδή είσαι αδύ-
ναµος, εγώ θεωρώ ότι πρέπει να πληρώσεις αυτό το ποσό σε
αυτό το χρονικό διάστηµα και ο οφειλέτης αυτός τηρεί µε συνέ-
πεια τη ρύθµιση. Όµως, το διάστηµα της ρύθµισης που αυτός
την τηρεί µπορεί να έχει ποσό σύνταξης κι εδώ υπάρχουν κάποια
εύλογα ερωτήµατα. 

Πρώτον, αυτός ο άνθρωπος που µάλλον είναι συνταξιούχος,
είναι σε ηλικία σύνταξης και δεν µπορεί να εργαστεί, πώς θα απο-
πληρώσει το ποσό της ρύθµισης το οποίο του είχε επιδικαστεί
µε δικαστική απόφαση, εφόσον δεν λαµβάνει σύνταξη;

Πώς θα ζήσει αυτός ο άνθρωπος όταν δεν έχει άλλο εισόδηµα;
Του λέει το δικαστήριο ότι, «επειδή είσαι αδύναµος οφειλέτης,
εγώ πιστεύω πρέπει να πληρώσεις αυτό για τα επόµενα είκοσι
πέντε χρόνια» και εγώ το βρίσκω και το πληρώνω. Και πώς θα
ζήσω, αν δεν µπορώ να παίρνω τη σύνταξη και εφόσον µέσα στο
ποσό της ρύθµισης περιλαµβάνεται συγκεκριµένο ποσό δόσης
που αποδίδεται στον ΕΦΚΑ; Άρα, ο οφειλέτης, τηρώντας τη δι-
καστική απόφαση-ρύθµιση αποδίδει στον ΕΦΚΑ αυτό που το δι-
καστήριο κρίνει ότι µπορεί να αποδώσει, βάσει της οικονοµικής
του κατάστασης. 

Εδώ, λοιπόν, έχουµε το εξής παράδοξο: ένας οφειλέτης, ενώ
είναι συνεπής, όπως είναι και ένας οφειλέτης που διµερώς ρυθ-
µίζει τις οφειλές του µε τον ΕΦΚΑ, δεν µπορεί να πάρει σύνταξη.
Και προσέξτε, κύριε Υπουργέ, εγώ δεν λέω να αλλάξουν οι προ-
ϋποθέσεις όπως είναι στον νόµο, που λέει «είκοσι έτη ασφάλισης
ή έξι χιλιάδες ηµέρες ασφάλισης», µε αυτές τις προϋποθέσεις.
Όµως, εδώ έχουµε διαφορετική αντιµετώπιση. Από τη µία ένας
που χρωστάει µόνον στον ΕΦΚΑ ή έχει ρυθµίσει διµερώς µε τον
ΕΦΚΑ παίρνει σύνταξη και από το ποσό της σύνταξης τού παρα-
κρατείται οφειλή των εισφορών. Από την άλλη αυτός ο οποίος
έχει πάρει δικαστική απόφαση, τηρεί και αυτός τη ρύθµιση όσον
αφορά στον ΕΦΚΑ, αλλά δεν µπορεί να πάρει σύνταξη, δεν µπο-
ρεί να αποπληρώσει τη ρύθµιση δικαστικής απόφασης και κινδυ-
νεύει και η πρώτη κατοικία του και δεν έχει και άλλο µέσο
βιοπορισµού. 

Εδώ λοιπόν εγώ δεν λέω να µην τηρείται η ρύθµιση. Θα µπο-
ρούσαµε µάλιστα να σκεφτούµε το εξής: θα µπορούσαµε να
πούµε ότι από το ποσό της σύνταξης, ακριβώς για να µην υπάρ-
χει ο κίνδυνος ο ΕΦΚΑ να φοβάται εύλογα ότι στην πορεία δεν
θα τηρείται η ρύθµιση, άρα θα χάσει και αυτά που έχει αποδώσει
η δικαστική απόφαση, θα µπορούσε από το ποσό της σύνταξης
να πληρώνονται και οι δόσεις των υπόλοιπων πιστωτών, έτσι
ώστε να τηρείται η ρύθµιση ή να υπάρχει υποχρέωση προσκόµι-
σης βεβαιώσεων ότι τηρεί και τις υπόλοιπες υποχρεώσεις προς
τους υπόλοιπους πιστωτές, για να του καταβάλλεται η σύνταξη.
Άρα υπάρχουν πολλές διαφορετικές δυνατότητες ακόµη και µια
προσωρινή σύνταξη µέχρι να ολοκληρωθεί η δικαστική απόφαση. 

Δεν µπορεί όµως, και σας έφερα ένα χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα που είναι υπαρκτό, δεν είναι αποκύηµα φαντασίας, δεν
µπορεί σήµερα, το 2024, να πούµε σε έναν ασφαλισµένο ότι «θα
περιµένεις µετά από είκοσι χρόνια, που θα είσαι» -εύχοµαι να
είναι- «σε ηλικία ενενήντα ενός ετών, να πάρεις αναδροµικά τη
σύνταξή σου γιατί θα έχεις ολοκληρώσει τη ρύθµιση του νόµου
Κατσέλη». 

Εδώ λοιπόν θα πρέπει να βρεθεί ένα λειτουργικό πληροφο-
ριακό σύστηµα που θα συνδέει την απόδοση οφειλών στον ΕΦΚΑ
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µέσω τήρησης δικαστικής απόφασης µε τη δυνατότητα απόδο-
σης και σύνταξης, όπως γίνεται σαν η οφειλή να ήταν µόνο για
τον ασφαλιστικό οργανισµό. Είναι θέµα, νοµίζω, ισότιµης αντιµε-
τώπισης. Είναι θέµα δικαιοσύνης. Νοµίζω ότι πρέπει η Κυβέρ-
νηση, κύριε Υπουργέ, να πάρει µια πρωτοβουλία και να δώσει τη
δυνατότητα σε αυτούς που είναι συνεπείς στη ρύθµιση, όπως
δίνει τη δυνατότητα σε αυτούς που είναι συνεπείς στη ρύθµιση
προς τον ΕΦΚΑ και µόνο, να λαµβάνουν σύνταξη και ταυτόχρονα
να παρακρατείται το ποσό της οφειλής από τη µηνιαία σύνταξη
που αποδίδεται µε τις ίδιες προϋποθέσεις ετών ασφάλισης και
µε την ίδια αντιµετώπιση όσον αφορά την παρακράτηση του εφά-
παξ ποσού και των µηνιαίων δόσεων. 

Νοµίζω λοιπόν ότι είναι καθαρά θέµα πολιτικής απόφασης και
βούλησης. Νοµίζω ότι δεν µπορεί δύο ασφαλισµένοι που κάνουν
ρυθµίσεις, τηρούν και οι δύο τις ρυθµίσεις, ο ένας µε τον ΕΦΚΑ
και ο άλλος µέσω του δικαστηρίου µε τον ΕΦΚΑ, ο ένας να παίρ-
νει σύνταξη και ο άλλος να περιµένει άγνωστο για πόσο για το
αν θα πάρει σύνταξη. Νοµίζω ότι πρέπει να δώσετε επιτέλους µία
λύση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Πρώτα από όλα θα ήθελα να διευκρινίσω ότι αυτό είναι πλαίσιο

που αφορά µη µισθωτούς. Για τους µισθωτούς δεν έχουµε αντί-
στοιχο πρόβληµα.

Αγαπητέ κύριε Κατρίνη, καταλαβαίνουµε πολύ καλά ότι υπάρ-
χουν πολλοί ασφαλισµένοι οι οποίοι για διάφορους λόγους βρέ-
θηκαν σε δύσκολη θέση και δηµιούργησαν οφειλές τις οποίες
δεν µπορούν εύκολα να τις αποπληρώσουν. Γι’ αυτό άλλωστε
πέρα από τον ν.3869 διαχρονικά το θέµα της τµηµατικής κατα-
βολής οφειλοµένων ασφαλιστικών εισφορών µη µισθωτών,
καθώς και της έναρξης καταβολής σύνταξης σε περίπτωση
ύπαρξης οφειλών έχει ρυθµιστεί µε µια σειρά από νοµοθετήµατα.
Αναφερθήκατε και εσείς σε κάποια από αυτά. 

Πιο πρόσφατες από αυτές τις ρυθµίσεις είναι ο ν.4611/2019 για
τις εκατόν είκοσι δόσεις, όπως τροποποιήθηκε µε τον ν.5036/2023,
αλλά και οι αυξήσεις του ορίου οφειλών για τη συνταξιοδότηση,
πιο πρόσφατα στα 30.000 ευρώ µε τον ν.5078/2023. 

Με τον νόµο για τις εκατόν είκοσι δόσεις ρυθµίστηκαν οφειλές
των µη µισθωτών ασφαλισµένων προς τους φορείς κοινωνικής
ασφάλισης µε παροχή έκπτωσης 85% επί των πάσης φύσεως
προσαυξήσεων πρόσθετων τελών και τόκων, λόγω µη εµπρόθε-
σµης καταβολής. Όµως -και εδώ είναι το κύριο σηµείο το οποίο
σας έλεγα προηγουµένως- δεν κόπηκε και κεφάλαιο. Με τον
νόµο Κατσέλη, κόβεται και κεφάλαιο, ασφαλιστικό. 

Επιπλέον δόθηκε η δυνατότητα, κατόπιν επιλογής του οφει-
λέτη να γίνει και επανυπολογισµός κύριας οφειλής του µε βάση
υπολογισµού του ποσού που αντιστοιχεί στον κατώτατο βασικό
µισθό άγαµου µισθωτού άνω των είκοσι πέντε ετών. Με τον
τρόπο αυτό επέρχεται µεν περαιτέρω µείωση του ποσού της
οφειλής, διασφαλίζεται δε από τον νοµοθέτη κατώτατη µηνιαία
εισφορά, προκειµένου να µην απολεσθούν είκοσι πέντε ηµέρες
ανά µήνα, καθώς αυτό θα έθετε σε αµφισβήτηση τον χρόνο
ασφάλισης του ασφαλισµένου, αυτό το επίδικο για το οποίο µι-
λάµε τώρα. 

Στο πλαίσιο της ρύθµισης αυτής, οι οφειλέτες µπορούσαν να
λάβουν σύνταξη, εφόσον η οφειλή που υπήχθη σε ρύθµιση ήταν
κάτω από το όριο οφειλών που προβλέπεται από την κείµενη νο-
µοθεσία για την απονοµή σύνταξης κι επιπλέον πληρούνται και
οι λοιπές συνταξιοδοτικές προϋποθέσεις, δηλαδή ηλικιακό όριο
και χρόνια ασφάλισης, µε την παρακράτηση του οφειλόµενου
ποσού από τη σύνταξη σε έως και εκατόν είκοσι δόσεις.. 

Επιπλέον µε τη διάταξη του άρθρου 115 του ν.5078/23 επήλθε
η αύξηση του ορίου των οφειλών για τη συνταξιοδότηση από τις
20.000 ευρώ στις 30.000 ευρώ και από τις 6.000 ευρώ στις
10.000 ευρώ, αν µιλάµε για συνταξιούχους του πρώην ΟΓΑ. 

Για τη δυνατότητα υπαγωγής στην νέα ρύθµιση θα πρέπει να
πληρούνται συγκεκριµένες προϋποθέσεις για το όριο ηλικίας -
εξήντα επτά ή εξήντα δύο µε σαράντα χρόνια ασφάλισης- καθώς

και πραγµατικό χρόνο ασφάλισης - το αναφέρατε κι εσείς προ-
ηγουµένως- που να είναι τουλάχιστον είκοσι χρόνια. Επιπρό-
σθετα υπάρχουν και οι τραπεζικές καταθέσεις του οφειλέτη που
δεν πρέπει να ξεπερνούν το όριο των 12.000 ευρώ ή 6.000 ευρώ
για πρώην ΟΓΑ, ούτως ώστε να ωφελούνται όσοι έχουν πραγµα-
τική αδυναµία πληρωµών. 

Εφόσον πληρούνται οι ανωτέρω προϋποθέσεις, ο ΕΦΚΑ προ-
χωρεί στην έκδοση συνταξιοδοτικής απόφασης και στην κατα-
βολή σύνταξης µε παρακράτηση του οφειλόµενου ποσού από το
ποσό της σύνταξης. Σε αυτές τις ρυθµίσεις που σας ανέφερα σε
αντίθεση µε τον νόµο Κατσέλη, δεν προβλέπεται µείωση της κύ-
ριας οφειλής, καθώς αυτό θα έθετε σε αµφισβήτηση τον χρόνο
ασφάλισης του ασφαλισµένου. Αντίθετα µε τις διατάξεις αυτές
διασφαλίζεται για τον ασφαλισµένο το σύνολο του χρόνου ασφά-
λισης του ο οποίος λαµβάνεται υπ’ όψιν για τη θεµελίωση του
συνταξιοδοτικού του δικαιώµατος και τον υπολογισµό του ποσού
της σύνταξής του.

Οι εν λόγω διατάξεις είναι γενικές και αφορούν όλους τους
υποψήφιους συνταξιούχους που έχουν οφειλές από ασφαλιστι-
κές εισφορές στον ΕΦΚΑ, θεσπίστηκαν δε προς τον σκοπό της
ενναιοποίησης των όρων και των προϋποθέσεων χορήγησης των
συνταξιοδοτικών παροχών του οργανισµού. 

Πρέπει όµως να γίνει αντιληπτό ότι το ασφαλιστικό σύστηµα
δεν µπορεί να λειτουργήσει χωρίς έσοδα. Οι εισφορές είναι ανα-
γκαία προϋπόθεση για τη βιωσιµότητα συνολικά του συστήµατος
που ήδη χρηµατοδοτείται πολύ γενναία από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό. Εποµένως, δεν είναι δυνατόν να δοθεί σύνταξη από τον
ΕΦΚΑ σε άτοµα που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις του νόµου
ως προς το ηλικιακό όριο και -δεν µου δώσατε τις λεπτοµέρειες
αλλά υποθέτω ότι αυτό είναι- τον ελάχιστο απαιτούµενο χρόνο
ασφάλισης. Επαναλαµβάνω, είναι αντιφατικό από τη µια πλευρά
να σβήνονται χρέη και από την άλλη να κατοχυρώνεται ο αντί-
στοιχος ασφαλιστικός χρόνος. 

Πάντως πρέπει να επισηµάνω -και αυτό είναι προς την κατεύ-
θυνση αυτού που έχετε καταθέσει- ότι όντως υπάρχουν συντα-
ξιοδοτικές εκκρεµότητες που σχετίζονται µε το θέµα της υπό
συζήτηση ερώτησης και βρισκόµαστε σε συνεργασία µε τον
ΕΦΚΑ. Πρόκειται να συστήσω γι’ αυτό οµάδα εργασίας. Έχουν
πέσει ορισµένες ιδέες -και χαίροµαι που άκουσα και ορισµένες
ιδέες από εσάς προηγουµένως- αλλά όλα αυτά τα πράγµατα
πρέπει να είναι κάτω από την αίρεση ότι κανένα από όλα τα προ-
ηγούµενα που είπαµε, ως προς τον χρόνο ασφάλισης, δεν µπο-
ρεί να θιγεί. 

Και δεύτερον πρέπει να δούµε τι γίνεται σε εκείνες τις περι-
πτώσεις που εκείνος ο οποίος συµµετέχει στον νόµο Κατσέλη
έχει σταµατήσει να πληρώνει τις υποχρεώσεις του. Διότι εκεί
αναβιώνουν όλα τα προηγούµενα και δεν είναι καθόλου ξεκά-
θαρο ούτε ως προς τον χρόνο ούτε ως προς την οφειλή τι ακρι-
βώς είναι αυτό που µπορεί να συµβεί σε αυτές τις περιπτώσεις. 

Πάντως είναι θέµατα τα οποία θέλουµε και εµείς να τα διερευ-
νήσουµε και µετά από εµπεριστατωµένη µελέτη, ακριβώς λόγω
των πολύπλοκων σηµείων που εµφανίζει το θέµα και που σας τα
ανέλυσα και προηγουµένως στην πρωτολογία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Επόµενη είναι η έβδοµη µε αριθµό 254/25-11-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κ.Ο. «ΠΛΕΥΣΗ
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ» και Βουλευτού Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ.
Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης µε
θέµα: «Ορισµός επίσηµου φορέα συλλογής, καταγραφής, ταξι-
νόµησης, ανάλυσης, δηµοσίευσης στατιστικών δεδοµένων για
τις γυναικοκτονίες». 

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν ακούγεστε, κυρία

Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μας κάνουν σαµποτάζ από την Κυβέρνηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Νοµίζω ότι απλά είναι

χαλασµένο το µικρόφωνό σας. Το διπλανό όµως λειτουργεί. 
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Είναι όλη η Πλεύση Ελευθερίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όχι, είναι η πρώτη
σειρά. Η Πλεύση Ελευθερίας έχει περισσότερες σειρές, κυρία
Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν ξέρω πώς να το πάρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ως τυχαίο γεγονός.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ως τυχαίο γεγονός; Ξέρετε, τα τυχαία γεγονότα είναι
που πάντοτε εµείς οι δικηγόροι, ιδίως οι δικηγόροι που ασχολού-
µαστε µε υποθέσεις που τυγχάνουν συγκάλυψης και άλλων µε-
θοδεύσεων, τα εξετάζουµε µε εξονυχιστικό τρόπο.

Κυρία Πρόεδρε, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου για την
ερώτηση, θα ήθελα να ευχαριστήσω τον κύριο Υφυπουργό που
είχε την καλοσύνη να µεταθέσουµε την ώρα της συζήτησης, γιατί
ερχόµουν από τη Θήβα, από το τριµελές πληµµελειοδικείο που
εξετάζεται άλλη µία υπόθεση µε τεράστιες ευθύνες της αστυνο-
µικής αρχής για συγκάλυψη. Μιλώ για τον θάνατο του πολύ γνω-
στού καλλιτέχνη του Ανδρέα - Οδυσσέα Τσιαµπόκαλου σε
αυτοκινητικό δυστύχηµα, που χρειάστηκε πολύ µεγάλος κόπος
για να αναδειχθεί και η συνθήκη και οι υπαίτιοι.

Κύριε Υφυπουργέ, σας ευχαριστώ, λοιπόν, για την κατανόηση
και σας ευχαριστώ που έρχεστε για πολλοστή φορά να απαντή-
σετε, µολονότι ο κ. Φλωρίδης, που θα έπρεπε να προσέρχεται,
γυρνάει γύρω-γύρω τα κανάλια, µε συκοφαντεί, µε υβρίζει, µε
προσβάλλει και µετά δεν έρχεται εδώ στη Βουλή να απαντήσει,
λέγοντας ότι είµαι γενικώς µια ενοχλητική Αρχηγός, που αν µπο-
ρούσα θα τον έβαζα φυλακή και τον κ. Φλωρίδη και όποιον άλλο
αισθάνεται υπαίτιος. Υπάρχουν, λέει και κάποια περιθωριακά
κόµµατα, µία παρατήρηση που έκανε µε αφορµή την τοποθέτησή
του για εµένα και την Πλεύση Ελευθερίας.

Θα ήθελα να ενηµερώσω τον κ. Φλωρίδη ότι δεν υπάρχουν
ούτε περιθωριακά κόµµατα ούτε ενοχλητικοί Αρχηγοί. Υπάρχει
δηµοκρατική διαδικασία, στην οποία προϋποτίθεται και η τοπο-
θέτηση και ο αντίλογος και η σύνθεση και η συζήτηση και η δια-
φωνία και η σύγκρουση και η αντιπολίτευση. Η αντιπολίτευση δεν
καταργείται διά των υπουργικών δηλώσεων.

Έρχοµαι στο πολύ σοβαρό θέµα της επίκαιρης ερώτησής µου
και χαίροµαι που προεδρεύει γυναίκα της συνεδρίασης, η µονα-
δική γυναίκα Αντιπρόεδρος που έχουµε εξάλλου από τους αρκε-
τούς Αντιπροέδρους της Βουλής και αφορά το εάν θα θεσµο-
θετήσει η Κυβέρνηση επίσηµο φορέα καταγραφής των γυναικο-
κτονιών. 

Είναι µια ερώτηση την οποία έχω υποβάλει και στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη. Μου απάντησε µε τρόπο ψευδεπίγραφο
την περασµένη εβδοµάδα ο Υφυπουργός και εκεί, λέγοντάς µου
ότι έχουµε τέτοιον µηχανισµό και αναφέρθηκε στα τµήµατα εν-
δοοικογενειακής βίας και στη διαδικασία της ενδοοικογενειακής
βίας.

Η γυναικοκτονία δεν είναι απαραίτητα εντασσόµενη στο πλαί-
σιο της ενδοοικογενειακής βίας. Η πρώτη γυναικοκτονία που
ονοµάστηκε «γυναικοκτονία», η γυναικοκτονία µε θύµα την Ελένη
Τοπαλούδη, δεν εντάσσεται επί παραδείγµατι στο πλαίσιο της
ενδοοικογενειακής βίας και είναι παραπλανητικό να απαντά ένας
εκπρόσωπος της Κυβέρνησης ότι έχουµε τέτοιον µηχανισµό και
είναι ο µηχανισµός της ενδοοικογενειακής βίας.

Η δεύτερη παρατήρησή µου είναι εισαγωγικά ότι τέτοιον µη-
χανισµό διαθέτουν δεκαοκτώ κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και εποµένως, οι δηλώσεις του κ. Φλωρίδη, που τις άκουσα
και στα µέσα ενηµέρωσης σήµερα, ότι τα προηγµένα κράτη δεν
έχουν τέτοια πράγµατα, είναι επίσης ψευδείς.

Η τρίτη παρατήρηση έχει να κάνει µε το γεγονός ότι αυτός ο
φορέας καταγραφής των γυναικοκτονιών, που έχουµε φτάσει τις
δεκαπέντε πια στην Ελλάδα, το 2024 -είναι τροµερός αριθµός και
είναι ακόµη πιο τροµερός, αν αναλογιστεί κανείς ότι δεν έχει γίνει
µέσα στη χρονιά τίποτε προς την κατεύθυνση της αποτροπής
των γυναικοκτονιών- ο µηχανισµός καταγραφής είναι ένα εργα-
λείο απαραίτητο που θα δώσει δεδοµένα για τις σχέσεις µεταξύ
δράστη και θύµατος, για τις προηγούµενες περιστάσεις άσκησης
βίας, για το κίνητρο και τον στόχο του δράστη και για την τυχόν

εµπλοκή των αρχών.
Σχεδόν οι περισσότερες γυναίκες που δολοφονούνται έχουν

προηγουµένως καταφύγει στις αρχές και όταν, κύριε Υφυ-
πουργέ, φτάνουµε πια τα ζητήµατα της έµφυλης βίας να απα-
σχολούν σε επίπεδο δράστη ο οποίος ήταν εδώ µέσα, στο
Κοινοβούλιο, µε ανατεθειµένη σε αυτόν τη φύλαξη της Βουλής
και την ασφάλεια της Βουλής και αντιλαµβανόµαστε ότι δεν
υπήρξε ούτε καν η οφειλόµενη άµεση αντίδραση τουλάχιστον
όταν υπήρξε η πρώτη καταγγελία για αδίκηµα έµφυλης βίας, εν-
τασσόµενο στην έµφυλη βία, καταλαβαίνουµε όλοι ότι υπάρχει
µια όχι απλώς διστακτικότητα ούτε απλή εφεκτικότητα, αλλά
υπάρχει µια άρνηση της Κυβέρνησης -και εγώ το λέω έτσι ακρι-
βώς όπως το αντιλαµβάνοµαι- να πράξει τα δέοντα για να απο-
τρέψει αποτελεσµατικά τα αδικήµατα έµφυλης βίας και
κακοποίησης και πολύ περισσότερο, για να αποτρέψει δυναµικά
την επόµενη γυναικοκτονία, για να προστατεύσει την επόµενη
γυναίκα.

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως: Θα θεσµοθετήσετε τέτοιον µηχα-
νισµό στο Υπουργείο Δικαιοσύνης; Έχετε δεδοµένα από άλλες
χώρες και παραδείγµατα από άλλες χώρες τα οποία είναι πειστι-
κότατα σε σχέση µε τη χρησιµότητα αυτού του µηχανισµού;
Υπάρχει κάποιος λόγος που δεν έχει θεσµοθετηθεί, πέραν του
προφανούς, όπως εγώ αντιλαµβάνοµαι τα πράγµατα, που είναι
ακριβώς για να µην αντληθούν τα στοιχεία και τα επιχειρήµατα
που δείχνουν πόσο απαραίτητη είναι η ποινικοποίηση της γυναι-
κοκτονίας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στην ερώτηση θα

απαντήσει ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Ιωάννης Μπούγας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία

Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Πρέπει να πω ότι οι συνεχείς ερωτήσεις της κ. Κωνσταντοπού-

λου δίνουν την ευκαιρία να αναφέρουµε, απαντώντας σε αυτές,
τις δράσεις και την πολιτική του Υπουργείου σε όλα τα ζητήµατα
τα οποία αφορούν στην έµφυλη βία και ειδικότερα, στη βία κατά
των γυναικών.

Είχα την ευκαιρία, κυρία Πρόεδρε, να τονίσω σε προηγούµενη
απάντησή µου σε συναφή ερώτηση της κ. Κωνσταντοπούλου, ότι
η έµφυλη βία συνιστά κατάφωρη παραβίαση των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. Δυστυχώς, σοβούσε στην ελληνική κοινωνία και οι-
κογένεια, δίχως να έχουµε πραγµατικές, αλλά και στατιστικές
διαστάσεις του φαινοµένου αυτού.

Αναφέρεστε, κυρία Πρόεδρε, στην ερώτησή σας στο Ευρω-
παϊκό Ινστιτούτο για την Ισότητα των Φύλων και την καίρια ση-
µασία ύπαρξης και δηµιουργίας συστηµατικού κρατικού
µηχανισµού καταγραφής γυναικοκτονιών.

Θέλω να είµαι σαφής και συγκεκριµένος, γι’ αυτό και θα σας
δώσω συγκεκριµένες απαντήσεις και στα δύο σκέλη της ερώτη-
σής σας.

Σας πληροφορώ, λοιπόν, ότι στην Ελλάδα οι έρευνες του ιν-
στιτούτου ήδη πραγµατοποιούνται µέσω του Παρατηρητηρίου
Ισότητας των Φύλων της Γενικής Γραµµατείας Ισότητας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας. Για τη συλλογή δε των δεδοµένων ακολουθείται
συγκεκριµένη µεθοδολογία και εργαλείο καταγραφής δεκατριών
επιλεγµένων δεικτών που σχετίζονται µε την έµφυλη βία και τη
βία κατά των γυναικών. Μάλιστα, το παρατηρητήριο συνεργάζε-
ται µε αρµόδιους ελληνικούς φορείς, από τους οποίους συλλέγει
τα δεδοµένα για την εφηβεία.

Το νεοσυσταθέν Γραφείο Συλλογής και Επεξεργασίας Δικα-
στικών Στατιστικών Στοιχείων, το JustStat, του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης αποτελεί φυσικά έναν από τους αρµόδιους φορείς και
αποστέλλει δεδοµένα για τους δείκτες 10 έως 13.

Οι δείκτες αυτοί συγκεκριµένα αφορούν: Ο δείκτης 10 τον ετή-
σιο αριθµό διατάξεων επιβολής περιοριστικών όρων σε περιπτώ-
σεις βίας κατά των γυναικών, αλλά και συνολικά. Ο δείκτης 11
τον ετήσιο αριθµό ανδρών δραστών που διώκονται ποινικά για
αδικήµατα βίας κατά γυναικών, και συνολικά. Ο δείκτης 12 τον
ετήσιο αριθµό καταδικασθέντων ανδρών δραστών για αδικήµατα
βίας κατά γυναικών και συνολικά. Και ο δείκτης 13 τον αριθµό
των ανδρών δραστών που κρατούνται σε καταστήµατα κράτησης
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ή τους έχει επιβληθεί στερητική της ελευθερίας ποινή για αδική-
µατα βίας κατά γυναικών ή και συνολικά. 

Το νέο ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα καταγραφής
στατιστικών στοιχείων αναµένεται να τεθεί σε παραγωγική λει-
τουργία εντός του 2025. Έως τότε θα έχουν πλήρως διαµορφω-
θεί η δοµή και τα εργαλεία του νεοσύστατου γραφείου που τηρεί
τα στατιστικά δεδοµένα στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, όπως σας
προανέφερα. Προς το παρόν αποστέλλονται προς το Παρατη-
ρητήριο Ισότητας των Φύλων στατιστικά στοιχεία, τα οποία αφο-
ρούν στις εξής περιπτώσεις: στις ποινικές διώξεις, τις καταδίκες
σε πρώτο βαθµό, τις αθωωτικές αποφάσεις, τις αναβλητικές απο-
φάσεις, τις εφέσεις που ασκήθηκαν σε πρωτόδικες αποφάσεις,
καθώς και τις καταδίκες σε δεύτερο βαθµό. Και µάλιστα τα συγ-
κεντρωτικά στοιχεία ξεκινούν από το έτος 2016 και εκτείνονται
έως το έτος 2023. 

Πράγµατι η στατιστική επίσηµη έρευνα του φαινοµένου της
βίας κατά των γυναικών, βάσει των δεκατριών δεικτών, αποτελεί
το κλειδί για την ερµηνεία του φαινοµένου των αιτιών, αλλά και
απαραίτητο εργαλείο για την ουσιαστική συµβολή στον περιορι-
σµό του. Προς τον σκοπό αυτό µε την ολοκλήρωση του έργου
το Γραφείο Στατιστικών στο Υπουργείο Δικαιοσύνης θα είναι σε
θέση να συλλέγει και να αποστέλλει πλήρη στατιστικά στοιχεία
ανά φύλο και σχέση θύµατος και δράστη, προκειµένου να υπο-
λογιστούν το νέο έτος µε ακρίβεια οι δείκτες 10, 11, 12 και 13
του ερωτηµατολογίου του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου.

Θα πω κάποια συµπληρωµατικά, κυρία Πρόεδρε, στη δευτε-
ρολογία µου για να µην καταχραστώ τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Πρόεδρε, κυρία
Κωνσταντοπούλου, έχετε τον λόγο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, είστε πάντα ευγενής στις απαντήσεις σας,
αλλά καταλαβαίνετε ότι αυτή η απάντηση δεν µπορεί να ικανο-
ποιήσει το κοινωνικό αίτηµα και την πολιτική απαίτηση να αναλη-
φθούν αποτελεσµατικές πρωτοβουλίες για την καταπολέµηση
της γυναικοκτονίας. 

Εγώ, πραγµατικά, είµαι σοκαρισµένη από τη στάση που εκπέµ-
πει η Κυβέρνηση, από τις δηλώσεις Βαρτζόπουλου ότι η γυναι-
κοκτονία είναι βιολογικό φαινόµενο, ότι οι γυναίκες είναι
αδύναµες και δολοφονούνται και ότι οι άνδρες είναι δυναµικοί
και τις σκοτώνουν. Είναι θέµα DNA είχε πει ο κ. Βαρτζόπουλος.
Και ο κ. Μητσοτάκης, διά του κ. Γεωργιάδη, διατυµπάνιζε ότι τον
στήριζε. Και σήµερα µετά τη δέκατη πέµπτη γυναικοκτονία -τη
δέκατη πέµπτη!- η οποία είναι ειδεχθέστατη και σοκάρει, τι άλλο
πρέπει να γίνει; Δεν ξέρω τι άλλο πρέπει να γίνει για να συγκινη-
θούν κάποιοι.

Βγαίνει ο κ. Φλωρίδης για να µας πει γιατί δεν θα ποινικοποι-
ηθεί η γυναικοκτονία. Μα, δεν αντιλαµβάνεστε ότι το µήνυµα που
εκπέµπετε είναι ότι είναι ok να δολοφονούν τις γυναίκες, επειδή
είναι γυναίκες, οι ερωτικοί τους σύντροφοι, οι σύζυγοι, οι πρώην
ερωτικοί σύντροφοι, οι πρώην σύντροφοι, οι πρώην σύζυγοι; Δεν
το καταλαβαίνετε;

Μπορεί να βγαίνει σήµερα ο κ. Φλωρίδης και να λέει: «Η Κυ-
βέρνηση έχει αποσαφηνίσει το θέµα ως εξής. Το ποινικό µας σύ-
στηµα και όλων των προηγµένων χωρών του κόσµου
προστατεύει την ανθρώπινη ζωή. Μπορεί να είναι άνδρας, γυ-
ναίκα, παιδί, ηλικιωµένος και δεν µπορούµε να ρευστοποιήσουµε
την έννοια του ανθρώπου λέγοντας ότι ο καθένας είναι διαφορε-
τικός. Αν κάποιος επιχειρήσει να αφαιρέσει µια ανθρώπινη ζωή,
είναι αντιµέτωπος µε την εσχάτη των ποινών, εφόσον κριθεί ένο-
χος, που σηµαίνει ισόβια. Αν ξεχωρίσουµε τη γυναίκα ως κάτι ξε-
χωριστό στο ποινικό σύστηµα, το αποτέλεσµα είναι ίδιο γιατί θα
επιβάλλει στον δράστη την εσχάτη των ποινών»;

Μα είναι δυνατόν; Είναι δυνατόν ο Υπουργός Δικαιοσύνης να
λέει αν θα ξεχωρίσουµε τη γυναίκα ως κάτι ξεχωριστό; Τι ζητάει;
Ζητάει κάποιο προνόµιο, δηλαδή, όποιος λέει ότι πρέπει να προ-
στατευθούν οι γυναίκες που δολοφονούνται κατ’ εξοχήν ως θύ-
µατα γυναικοκτονίας; Και παριστάνει ο κ. Φλωρίδης ότι δεν
γνωρίζει ότι υπάρχει ειδικό κίνητρο και ειδική περίσταση η οποία
δεν καλύπτεται από την ανθρωποκτονία. Η όποια περίσταση και
το όποιο κίνητρο καθιστούν ιδιώνυµο το αδίκηµα και θα µπορού-

σαν, ας πούµε, να αποτρέπουν τη µείωση της ποινής για συγκε-
κριµένους λόγους. 

Είναι, πραγµατικά, για εµένα σοκαριστικό και δεν το πίστευα
ότι σήµερα, µετά από την υπόθεση του αστυνοµικού της Βουλής
και µετά από την υπόθεση της δέκατης πέµπτης γυναικοκτονίας,
θα έβγαινε ο Υπουργός Δικαιοσύνης να µας πει ότι η γυναίκα δεν
είναι κάτι ξεχωριστό. Όχι, δεν είναι κάτι ξεχωριστό. Είναι κάτι
ανάξιο προστασίας; Είναι η ύπαρξή της ανάξια της πολιτικής πα-
ρέµβασης της Κυβέρνησης; 

Και εν πάση περιπτώσει, κύριε Υφυπουργέ, αυτοί οι µηχανισµοί
στους οποίους αναφερθήκατε, αυτοί που ήδη εφαρµόζονται, ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι δεν αναφέρουν πουθενά, ούτε έχουν ως έν-
δειξη ούτε και παράµετρο, ούτε ως ενδείκτη, ούτε ως κριτήριο
τη γυναικοκτονία. Τα στοιχεία που διαβιβάζονται είναι στοιχεία
ανθρωποκτονίας στο πλαίσιο της ενδοοικογενειακής βίας. Το ξέ-
ρετε αυτό. Ξέρετε, επίσης, ότι ούτε καν τον όρο «γυναικοκτονία»
-που λέει η Κυβέρνηση ότι κατά τα άλλα τον χρησιµοποιεί, αλλά
όχι στο Ποινικό Δίκαιο- δεν τον χρησιµοποιεί ούτε στον µηχανι-
σµό καταγραφής. Και αυτό προδίδει ότι το κίνητρο ακριβώς, που
είναι η συσκότιση γύρω από το πολύ µεγάλο πρόβληµα έµφυλης
βίας στην πιο ακραία εκδήλωσή της, που είναι η γυναικοκτονία,
επικρατεί. 

Επιπλέον, λέει ο κ. Φλωρίδης: «όλα τα προηγµένα κράτη». Δη-
λαδή, η Μάλτα, η Ολλανδία, η Σουηδία, η Ισπανία, η Σλοβενία, η
Σλοβακία, η Λετονία, η Πορτογαλία, η Γερµανία, η Γαλλία, η Φι-
λανδία, η Λιθουανία, η Τσεχία, η Ιρλανδία, η Ουγγαρία, η Ιταλία,
η Κροατία, η Βουλγαρία είναι υπανάπτυκτα κράτη; Όλα αυτά τα
κράτη, και τα δεκαοκτώ, είναι κράτη όπου δεν ισχύουν οι δικλίδες
του κράτους δικαίου; 

Τα κράτη τα οποία έχουν ποινικοποιήσει τη γυναικοκτονία κα-
θεαυτή -η Κύπρος, η Κροατία- είναι κράτη τα οποία δεν είναι προ-
ηγµένα; Και εµείς ως δείγµα πολιτισµού, δεν ποινικοποιούµε και
δεν συλλέγουµε στοιχεία;

Αισθάνοµαι, πραγµατικά, ότι οι ερωτήσεις αυτές είναι εντελώς
ρητορικές. Αισθάνοµαι ότι έρχεται κάθε φορά όποιος παίρνει την
«καυτή πατάτα» να απαντήσει -και η αλήθεια είναι ότι εσείς έρ-
χεστε συχνά- και επιχειρείται στη Βουλή και στον δηµόσιο διά-
λογο να αποσειστεί µία πάρα πολύ σοβαρή κυβερνητική ευθύνη. 

Και θα σας ρωτήσω εντελώς ανθρώπινα, κύριε Μπούγα: Γιατί
αυτή η στάση της Κυβέρνησης απέναντι στις γυναίκες θύµατα;
Γιατί αυτή η πεισµατική άρνηση να γίνουν αυτά τα οποία έχουν
υποδειχθεί και έχουν υιοθετηθεί ακόµη και από την Διακήρυξη
της Βιέννης κατά της γυναικοκτονίας, η οποία υιοθετήθηκε από
προηγµένα κράτη -σας διαβεβαιώ- στις 26 Νοεµβρίου του 2012;
Γιατί αυτή η πεισµατική άρνηση; Και τελικά, δεν είναι αντιληπτό
ότι υπάρχει πια τεράστια ευθύνη της Κυβέρνησης; Διότι το µή-
νυµά σας προς την κοινωνία είναι ότι δεν τρέχει και τίποτα.

Και διότι ένας Πρωθυπουργός µε επιδεικτικό τρόπο -και ένας
Υπουργός, ο κ. Φλωρίδης- ο κ. Μητσοτάκης αρνείται να απαντή-
σει στις τριάντα τρεις επίκαιρες ερωτήσεις που του έχω καταθέ-
σει για το θέµα, αρνείται στη µοναδική γυναίκα Αρχηγό να
απαντήσει για τις γυναικοκτονίες. Και ο κ. Φλωρίδης επίσης αρ-
νείται πεισµατικά να απαντήσει για το ίδιο θέµα.

Η δε συνολική αντιµετώπιση των γυναικών µέσα στη Βουλή πα-
ράγει, δυστυχώς, αυτό το πρότυπο της απαξίωσης και της αµφι-
σβήτησης ότι η ανθρώπινη ζωή της γυναίκας είναι ίσης αξίας µε
την ανθρώπινη ζωή κάθε άλλου ανθρώπου και δεν επιτρέπεται
να αφήνεται να αφαιρείται σαν να µην αξίζει τίποτε από τόσους
δράστες µε τέτοια επαναληπτικότητα επί τόσα χρόνια, χωρίς
ανάληψη πραγµατικής, ουσιαστικής, νοµοθετικής, ποινικής πρω-
τοβουλίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Μπούγα, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία

Πρόεδρε, σε όσα θέµατα θίξατε σχετικά µε το έγκληµα της γυ-
ναικοκτονίας είχα την τιµή να απαντήσω σε προηγούµενη επί-
καιρη ερώτησή σας. Υπενθυµίζω, λοιπόν, πολύ σύντοµα ότι
απαντώντας σάς είχα πει σε ό,τι αφορά τα πληµµελήµατα και τα
κακουργήµατα σε βάρος γυναικών τα οποία τιµωρούνται µε πρό-
σκαιρη κάθειρξη, αυτά πράγµατι το δικαστήριο έχει τη δυνατό-
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τητα µε βάση τις προβλέψεις του ποινικού µας νόµου να τα τι-
µωρεί αυστηρότερα, εφόσον στρέφονται κατά γυναικών. Είχα
µάλιστα αναφερθεί συγκεκριµένα και στις διατάξεις που το προ-
βλέπουν αυτό.

Σε ό,τι αφορά τώρα το έγκληµα της γυναικοκτονίας ή ανθρω-
ποκτονίας, δεν µπορεί να υπάρξει διαφορετική µεταχείριση, βα-
ρύτερη, όταν στρέφεται κατά γυναίκας, διότι στο ελληνικό µας
ποινικό σύστηµα προβλέπεται η ποινή της ισόβιας κάθειρξης.
Εποµένως, δεν έχουµε αυστηρότερη ποινή. Με βάση την αυστη-
ρότερη ποινή τιµωρείται η γυναικοκτονία στο Ελληνικό Δίκαιο.

Οι χώρες στις οποίες αναφερθήκατε έχουν ποινές, όπως είχε
και ο ελληνικός Ποινικός Κώδικας, όπου τα δικαστήρια µπορού-
σαν να τιµωρήσουν το έγκληµα της ανθρωποκτονίας -εν προκει-
µένω της γυναικοκτονίας- µε ποινές πρόσκαιρης κάθειρξης και
όχι ισόβιες. Αυτό στο δίκαιό µας δεν επιτρέπεται. Κατά συνέπεια,
όποιος αφαιρεί ανθρώπινη ζωή τιµωρείται µε ισόβια κάθειρξη.

Επειδή, όµως, µου δώσατε τη δυνατότητα, όπως προείπα, µε
την ερώτησή σας να απαντήσω συγκεκριµένα και από ό,τι βλέπω
στο δεύτερο ερώτηµά σας αναφέρεστε στη µεθοδολογία την
οποία ακολουθεί το ευρωπαϊκό ινστιτούτο -που σηµαίνει ότι και
εσείς αποδέχεστε- πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι το ευρωπαϊκό ιν-
στιτούτο προβαίνει σε έλεγχο της εγκυρότητας των στατιστικών
στοιχείων που αποστέλλονται µέσω του Παρατηρητηρίου Ισότη-
τας των Φύλων, προκειµένου να διαπιστώσει και τη µεθοδολογία
που ακολουθείται από τις ελληνικές αρχές. Στην περίπτωση, λοι-
πόν, της Ελλάδας οι παρατηρήσεις αυτές επικεντρώνονται στην
προσωρινή αδυναµία παροχής πλήρων στατιστικών στοιχείων για
τον υπολογισµό των δεικτών ανά φύλο και σχέση δράστη και θύ-
µατος. Το ζήτηµα αυτό, όµως, όπως σας είπα στην πρωτολογία
µου, αναµένεται να επιλυθεί πλήρως εντός του επόµενου έτους,
του 2025.

Πρέπει, όµως, εδώ να επισηµάνω ότι ουδέποτε τέθηκε ζήτηµα
εγκυρότητας ή συγκρισιµότητας των στατιστικών στοιχείων εξαι-
τίας της µη ύπαρξης του ορισµού της γυναικοκτονίας στο Ποι-
νικό µας Δίκαιο. Και προς επίρρωση όσων σας λέω, θα καταθέσω
στα Πρακτικά τον έλεγχο εγκυρότητας των ελληνικών στατιστι-
κών, από όπου θα δείτε ότι οι παρατηρήσεις επικεντρώνονται
αποκλειστικά στη µη παροχή δεδοµένων ανά φύλου και σχέσης
δράστη και θύµατος, ενώ πουθενά δεν αναφέρεται πρόβληµα
συγκρισιµότητας, όπως σας είπα και πριν.

Μάλιστα, από τις δεκαοχτώ χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
τις οποίες µνηµονεύετε στην ερώτησή σας που διαθέτουν σύ-
στηµα συλλογής, ανάπτυξης, παραγωγής και διάδοσης στατιστι-
κών στοιχείων σχετικά µε τη βία κατά των γυναικών, οι
περισσότερες από αυτές δεν έχουν ως πρόβλεψη ειδική στο ποι-
νικό τους σύστηµα το έγκληµα της γυναικοκτονίας.

Σε επίπεδο, λοιπόν, στατιστικής µεθοδολογίας και ανάλυσης
δεδοµένων, όπως προβλέπεται από το Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο,
του οποίου -επαναλαµβάνω- και εσείς αποδέχεστε τη µεθοδολο-
γία που ακολουθεί στην ερώτησή σας, είναι απαραίτητο να λη-
φθούν υπ’ όψιν τρεις µεταβλητές ως προς τη βία των γυναικών.

Η πρώτη µεταβλητή αναφέρεται στο φύλο του δράστη της αν-
θρωποκτονίας, αν δηλαδή είναι άνδρας, η δεύτερη στο φύλο του
θύµατος, ότι δηλαδή είναι γυναίκα και η τρίτη στη σχέση του
δράστη µε το θύµα, αν δηλαδή πρόκειται για ερωτικό σύντροφο
ή µέλος της οικογένειας. Συνεπώς, µε βάση όσα σας είπα δεν εν-
τοπίζεται έλλειψη παρεχόµενων δεδοµένων της χώρας µας
επειδή δεν προβλέπεται το έγκληµα της γυναικοκτονίας.

Την προηγούµενη εβδοµάδα τόνισα, αλλά και σε κάθε τοπο-
θέτησή µου τονίζω ότι το ζήτηµα της βίας κατά των γυναικών,
πόσω µάλλον οι γυναικοκτονίες, είναι ζήτηµα υψίστης προτεραι-
ότητας για την ελληνική Κυβέρνηση και προς αυτή την κατεύ-
θυνση γίνονται και αυτά τα βήµατα, τα οποία συγκεκριµένα σας
αναφέρω στην σηµερινή απάντησή µου.

Το είχα πει και το επαναλαµβάνω: Σύντοµα θα αναρτηθεί σε
δηµόσια διαβούλευση σχέδιο νόµου το οποίο θα περιλαµβάνει
πρόσθετες ρυθµίσεις στον νόµο για την ενδοοικογενειακή βία,
διατάξεις για την αντιµετώπιση των νέων µορφών βίας κατά γυ-
ναικών και ενσωµάτωση της πρόσφατης οδηγίας 138/2024. Η
χώρα µας έχει ενσωµατώσει πολλές από τις διατάξεις της οδη-
γίας και είναι η πρώτη χώρα που θα ενσωµατώσει -µε αυτές που

επίκεινται- το σύνολο των διατάξεων της ευρωπαϊκής οδηγίας
για την καταπολέµηση της βίας κατά των γυναικών. 

Κατά συνέπεια δεν αδρανούµε, αλλά αντίθετα προβαίνουµε σε
παρεµβάσεις, ώστε να εναρµονίζεται το δίκαιό µας µε το Ευρω-
παϊκό Δίκαιο, έτσι ώστε να αντιµετωπίσουµε αυτό το πολυεπί-
πεδο κοινωνικό ζήτηµα που δεν απασχολεί µόνο την ελληνική
κοινωνία. Δυστυχώς, η αύξηση της βίας κατά των γυναικών και
της έµφυλης βίας είναι ένα παγκόσµιο φαινόµενο, το οποίο έχει
πάρει µεγάλες διαστάσεις. Θέλουµε όµως µε αυτά τα µέτρα να
συµβάλουµε ουσιαστικά και όχι ρητορικά, κυρία Πρόεδρε, στην
εξάλειψή τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Ιωάννης

Μπούγας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µετά και την τελευταία επίκαιρη ερώτηση για τη διαρ-
κώς εντεινόµενη βία κατά των γυναικών που καταλήγει σε πολλές
γυναικοκτονίες, θα ήθελα να σας ανακοινώσω τα εξής: 

Η µε αριθµό 264/27-11-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηµαθίας της Κ.Ο. «ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ» κ. Βασίλειου Κοτίδη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Εγκαθίδρυση
αστυνοµικού τµήµατος στη Βεργίνα Ηµαθίας» δεν θα συζητηθεί
κατόπιν συνεννόησης.

Η µε αριθµό 284/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων µε θέµα: «Να αποζηµιωθούν οι πληγέντες του
Δήµου Ερυµάνθου στο 100% των ζηµιών που υπέστησαν από την
καταστροφική πυρκαγιά του Ιουνίου» δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννόησης.

Η µε αριθµό 269/29-11-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κ.Ο. «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Βα-
σιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων µε θέµα: «Με παραιτήσεις της διοίκησης δεν διασφα-
λίζονται οι έγκαιρες, έγκυρες και µε διαφάνεια πληρωµές από
τον Οργανισµό Πληρωµών και Ελέγχου Κοινοτικών Ενισχύσεων
Προσανατολισµού και Εγγυήσεων (ΟΠΕΚΕΠΕ)» δεν θα συζητη-
θεί κατόπιν συνεννόησης.

Η µε αριθµό 266/27-11-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης της Κ.Ο. «ΚΟΜ-
ΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς
τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας µε
θέµα: «Για τα προβλήµατα αποκατάστασης των σεισµόπληκτων
κατοίκων του Δήµου Τυρνάβου» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συ-
νεννόησης.

Η µε αριθµό 279/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ξάνθης της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Χασάν Ζεϊµπέκ Χουσεϊν
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε
θέµα: «Κτηριακό και ανάγκη ανέγερσης νέου σχολικού κτηρίου
για τη στέγαση του Μειονοτικού Γυµνασίου-Λυκείου Ξάνθης» δεν
θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η µε αριθµό 282/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου
προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µε θέµα:
«Επιτακτική η ανάγκη επαναφοράς της αναστολής µείωσης της
προσωπικής διαφοράς» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η µε αριθµό 275/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Στέφανου Πα-
ραστατίδη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού µε θέµα: «Ερωτήµατα σχετικά µε την υλοποίηση του
θεσµού των Κέντρων Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης και Κατάρ-
τισης (Κ.Ε.Ε.Κ.)» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η µε αριθµό 283/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κ.Ο. «ΝΕΑ ΑΡΙΣΤΕΡΑ» κ. Αθανάσιου Ηλιόπουλου
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα: «Η συγκά-
λυψη και η ατιµωρησία των αστυνοµικών που διώκονται για τη
δολοφονία του Κώστα Μανιουδάκη λαµβάνει προκλητικές δια-
στάσεις» δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Η µε αριθµό 280/2-12-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
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Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών της Κ.Ο. «ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΙΚΟ ΚΟΜΜΑ
ΕΛΛΑΔΑΣ» κ. Αφροδίτης Κτενά προς τον Υπουργό Εσωτερικών
µε θέµα: «Για τη λήψη όλων των αναγκαίων µέτρων για την αντι-
πληµµυρική θωράκιση της Αττικής» δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος της Βουλευτού.

Η µε αριθµό 271/30-11-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Λαρίσης της Κ.Ο. «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛΛΑΓΗΣ» κ. Ευαγγελίας
Λιακούλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Σοβαρά ερωτηµατικά γεννά η νέα ανάθεση στην ολλανδική
«HVA» µελετών για αντιπληµµυρικά έργα στη Θεσσαλία» δεν θα

συζητηθεί λόγω κωλύµατος της Βουλευτού.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.10’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 10 Δεκεµβρίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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